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 روابط عمومي شركت گاز استان لرستان

شركت گاز استان لرستان ) مناقصه گزار ( در نظر دارد تامين:
1- گازرساني به روستاهاي سرقلعه،شيون و مرگسر از توابع شهرستان اليگودرز

2- خريد تجهيزات،نصب و اجراي ايستگاه CPS به همراه بستر آندي چاهي-آبي جهت CGS هاي ترشاب و برزان شهرستان دورود
را از طريق مناقصه عمومي )يك مرحله اي ( به پيمانكاران واجد صلاحيت واگذار نمايد . لذا از كليه پيمانكاران واجد صلاحيتي كه تمايل به 
شركت در اين مناقصه را دارند ، دعوت مي گردد ، به منظور دريافت اسناد ارزيابی کيفی از تاريخ 1402/05/31 لغايت 1402/06/11 از طريق 
  www.setadiran.ir )سامانه ستاد اقدام نمايند.لازم به ذكر است كليه مدارك خواسته شده كه در سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد
،  پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات كشور به آدرس http://iets.mporg.ir درج گرديده را تكميل و حداكثر تا تاريخ 1402/06/26 از طريق 

سامانه ستاد ارسال نمايند. ضمنا زمان بازگشائي پيشنهادات متعاقبا اعلام خواهد شد.
عنوان و مشخصات كلي پروژه :  

مبلغ برآورد كار مدت پيمانعنوان پروژهرديف
رتبه مورد نيازحدود )ريال(

گازرساني به روستاهاي سرقلعه،شيون و مرگسر از توابع 1
حداقل رتبه 5 تاسيسات تجهيزات يا نفت و گاز   )توانائي 21064.570.387.577 روزشهرستان اليگودرز

مالي،ظرفيت آزاد كاري ،تخصص و سابقه كاري مرتبط(  

2
خريد تجهيزات،نصب و اجراي ايستگاه CPS به همراه 

بستر آندي چاهي-آبي جهت CGS هاي ترشاب و برزان 
شهرستان دورود

حداقل رتبه 5 نيرو18024.905.662.879 روز

به اين پيمان در صورت وجود اعتبار و تخصيص لازم پيش پرداخت تعلق مي گيرد. 
محل تحويل و گشايش پيشنهادات : خرم آباد- ميدان 22 بهمن- بلوار مديريت- شركت گاز استان لرستان- امور قراردادها ، تلفكس : 

 066-33200683
محل تامين اعتبار : منابع داخلي   

مدت اعتبار پيشنهادها : سه ماه مي باشد و اين مدت حداكثر براي يك بار قابل تمديد مي باشد.
شرايط شركت كننده در فراخوان ،داشتن شخصيت حقوقي، تجربه كافي مرتبط، توانائي تهيه و تسليم ضمانت نامه،توانائي رعايت استانداردهاي 
شركت ملي گاز،داشتن امكانات و نيروي متخصص به اندازه كافي،رتبه بندي مرتبط با رعايت ظرفيت مجاز كاري،داشتن كد شناسه ملي اشخاص 
حقوقي و صورتهای مالی حسابرسی شده ،بازگشايي پاكات منوط به كسب حداقل امتياز از كميته فني / بازرگاني طبق اسناد ارزيابي مي باشد.

داشتن كد شناسه ملي اشخاص حقوقي و ايران كد   
تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/31 تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/06/07

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1552388

با راهبری ايميدرو و به مناسبت هفته دولت اعلام شد؛

فولاد مباركه بیشترین سهم در صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص داد
در سال گذشته شرکت فولاد مبارکه با 170.1 میلیون دلار، بیشترین سهم در صرفه جویی 

ارزی را به خود اختصاص داد.
صرفه جویی ارزی بیش از 1.7 میلیارد دلاری

 بزرگان معدن و صنایع معدنی
به مناسبت هفته دولت در راستای برنامه های دولت و وزارت صنعت معدن و تجارت، اين سازمان با اجرای 
سياست بومی سازی و راهبری آن در شرکت های بزرگ معدن و صنايع معدنی، طی سه سال گذشته، 

صرفه جويی ارزی افزون بر يک ميليارد و 724 ميليون دلاری را رقم زد.
در سال گذشته، شرکت فولاد مبارکه با 170.1 ميليون دلار، بيشترين سهم در صرفه جويی ارزی را به 
خود اختصاص داد. پس از آن شرکت های فولاد خوزستان با 138.4 ميليون و ملی مس با 81 ميليون 

دلار در جايگاه های دوم و سوم قرار گرفتند.
از سال 1399 تا 1401 ارزش برنامه های بومی سازی در شرکت های زيرمجموعه و تابعه به ترتيب به 618 

ميليون، 570 ميليون و 536 ميليون دلار رسيد.
در مدت مورد بررسی، شرکت های فولاد خراسان، گل گهر، منطقه ويژه خليج فارس، ذوب آهن اصفهان، 
ملی فولاد، چادرملو، گهرزمين، تهيه و توليد مواد معدنی، فولاد هرمزگان، ميدکو، آلومينای ايران، 
آلومينيوم جنوب، سرمايه گذاری پارسيان، توسعه فراگير سناباد )سيميدکو( و فولاد سنگان در رتبه های 

چهارم تا هجدهم قرار گرفتند.
فولاد مبارکه سرمایه گذاری های هوشمندانه و حمایت از شرکت های سازنده داخلی  را  

وظیفه سازمانی خود می داند
مصطفی عطايی پور، معاون خريد شرکت فولاد مبارکه در مصاحبه با خبرنگار فولاد در تشريح برخی 
اقدامات و دستاوردهای اين شرکت در حوزه بومی سازی گفت: گزارش های استخراج شده از عملکرد 
فولاد مبارکه در زمينه های مختلف نشان می دهد بخش اعظمی از دستاوردهای اين شرکت در زمينه 
صرفه جويی ارزی مربوط به بومی سازی تجهيزات و اقلام موردنياز بوده است. موفقيت های ارزشمند فولاد 

مبارکه باعث شده اين شرکت امروز پيشتاز بومی سازی در صنعت فولاد کشور باشد.
وی خاطرنشان کرد: نهضت بومی سازی در فولاد مبارکه از دوران ساخت و ابتدای بهره برداری با هدف 
تأمين پايدار مواد، قطعات و تجهيزات موردنياز خطوط توليد آغاز شد و از سال 1381 تا کنون به صورت 
ساختاريافته و فرايندی با رويکرد توسعه و بهبود مستمر، با مشارکت کليه متخصصان نواحی توليدی و 

پشتيبانی و شرکت های سازنده دانش بنيان آغاز شد.
به گفته معاون خريد فولاد مبارکه، اين شرکت در اين مسير روشن با سرمايه گذاری های هوشمندانه و 
حمايت از شرکت های سازنده داخلی و دانش بنيان، ايجاد شرايط تأمين پايدار، اقتصادی، کيفی و به موقعِ 
اقلام خريد خارج و تحريمی موردنياز خطوط توليد از طريق فرايند بومی سازی را وظيفه سازمانی خود 

تعريف کرد.

وی گفت: شاخص های عملکردی فولاد مبارکه در راستای وظيفه سازمانی واحد بومی سازی اين شرکت 
بومی سازی  درخواست های  تعداد  نواحی؛  از  ارسالی  بومی سازی  درخواست های  تعداد  از:  عبارت اند 
اتمام يافته؛ کيفيت اقلام بومی سازی شده؛ متوسط زمان بومی سازی مواد، قطعات و تجهيزات و نسبت 

قيمت تمام شده مواد، قطعات و تجهيزات بومی سازی به قيمت خارجی.
بنابر اظهارات عطايی پور، نتايج بومی سازی در فولاد مبارکه نشان می دهد از ابتدای سال 1381 تاکنون 
بيش از 100 هزار مواد، قطعه و تجهيز در داخل کشور بومی سازی شده که علاوه بر تأمين به موقع و پايدار 

و کيفی، صرفه جويی حدود 2.968 ميليون دلار را در پی داشته است.
وی ادامه داد: بخشی از اين اقلام که به دست توانمند شرکت های سازنده داخلی با محوريت فولاد مبارکه 
بومی سازی شده اند عبارت اند از: قطعات و تجهيزات پيچيده، استراتژيک و حساس موردنياز خطوط توليد 
از قبيل مندريل نورد گرم، کمپرسور فرايند احيا، کوره های باکس آنيلينگ، فن فرايند گندله سازی و 

بسياری از اقلام ديگر.
عطايی پور تصريح کرد: با سرمايه گذاری و حمايت و اعتماد فولاد مبارکه به شرکت های سازنده داخلی، 
شاهد خودکفايی کشور در زمينه طراحی و ساخت مواد، قطعات و تجهيزات موردنياز صنعت فولاد هستيم 

و در حال حاضر بيش از 80 درصد از مواد، قطعات و تجهيزات موردنياز خطوط توليد، داخلی است.
 وی عنوان کرد: علاوه بر موارد يادشده، امروزه دانش فنی و تخصصی کارشناسان واحد بومی سازی مواد، 
قطعات و تجهيزات و کارکنان مرتبط در نواحی توليدی و پشتيبانی فولاد مبارکه و شرکت های سازنده 
داخلی به ميزان زيادی ارتقا يافته است. همچنين بانک اطلاعات سازندگان توانمند داخل کشور به صورت 
تخصصی ايجاد شده و همچنان درحال توسعه بوده و زنجيره بومی سازی از طريق ايجاد کنسرسيوم های 

ساخت داخل تشکيل شده است.
معاون خريد شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: انتقال دانش و تجربه بومی سازی به ساير شرکت های 
گروه فولاد مبارکه و به اشتراک گذاری آن با ساير صنايع فولادی و معدنی کشور در نمايشگاه ها و 
نمايشگاه های  در  مشارکت  و  برگزاری  و  بومی سازی  مجازی  نمايشگاه  ايجاد  مختلف،  سمينارهای 
بومی سازی در داخل کشور برخی از ديگر دستاوردهای حاصل شده در جريان تمرکز فولاد مبارکه در 

حوزه بومی سازی است.
وی در خاتمه سخنان خود تصريح کرد: شاه بيت تمامی اين فعاليت و سرمايه گذاری ها را می توان در اين 
واژه ها جستجو کرد: اعتماد به جوانان و سرمايه های داخلی نظير شرکت های دانش بنيان و سازندگان، 
رهايی از وابستگی و رسيدن به خودکفايی، بی نيازی از واردات و جلوگيری از خروج ارز، اشتغال زايی پايدار 

برای جوانان، ايجاد اميد و انگيزه در جامعه، توسعه اقتصادی و... .
در جداول بخشی از دستاوردهای فولاد مبارکه در حوزه بومی سازی که به صرفه جويی ارزی برای کشور و 

ساير مزايای يادشده منجر شده اشاره شده است.

گزارش عملکرد ساخت داخل شرکت فولاد مبارکه در سال 1401  گزارش عملکرد ساخت داخل شرکت فولاد مبارکه از ابتدای سال تا تير 1402 
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۸شاخصدولتکارآمددربرنامهتوسعه
سازمانملل

سیده مریم ســیدان  در برهه های مختلف تاریخی، دولت ها برای رفع مسائل 
و مشکل های سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خود به سیاست های 
خاصــی روی آورده و همواره حکومت کردن توســط حاکمــان مورد توجه 

صاحبنظران قرار داشته  است. 
در این میان، تمامی حکومت ها هدف خود را دستیابی به خیر و مصلحت برای 
جامعه اعلام کرده اند. اما براستی یک دولت کارامد یا حکمرانی خوب چیست و 

چه تعاریفی برای آن وجود دارد؟
درجهان تعاریف مختلفی در مورد یک حکمرانــی و دولت کارآمد وجود دارد. 
در برخی از متون، »حکمرانــی خــوب« )Good Governance( با مفهوم 
»دولت خوب« )Good Government( یکسان تلقی شده اما این دو مفهوم 

تمایزهایی با یکدیگر دارند.
به بیانی دیگر، حکمرانی خوب نیازمند دولت خوب اســت و دولت خوب شرط 

لازم برای حکمرانی خوب به شمار می رود.

یادداشت

وزیر

وزیر صنعــت، معدن و تجــارت بــا حضور در 
»نمایشــگاه روایت خدمت، وعده و وفا« تحویل 
اولیــن خودروهای وارداتی که از دی ماه ســال 
گذشــته تاکنون پس از پنج ســال توقف وارد 

کشور شده اند را کلید زد.
عباس علی آبادی- وزیر صنعت، معدن و تجارت 
- با حضور در نمایشــگاه روایت خدمت، وعده و 
وفا که روایت خدمات و دســتاوردهای دوساله 
دولت مردمی اســت، اولین خودروهای وارداتی  

را  تحویل متقاضیان داد. 
وی با اشــاره به اینکه پیگیر تحویــل خودروها 
هستیم، گفت: سیاست ما خروج از تصدی گری 
اســت؛ بنده از واردکنندگان مطالبه کردم تا در 
واردات خودرو تســریع ایجاد شــود، امیدواریم 

ظرف چند ماه آینده تمــام خودروهای ثبت نام 
شده وارد و تحویل متقاضیان شود.

علی آبادی تاکید کرد: مــا هیچ رانتی برای هیچ 
شــرکتی ایجاد نکرده ایم، بلکــه ضوابط را اجرا 
خواهیم کرد تا بر اســاس این ضوابط همه افراد 
بتوانند از امتیاز واردات خودرو اســتفاده کنند. 
خودروســازها در اولویــت قــرار گرفته اند که 
بتواننــد تکنولوژی ها را برای داخلی ســازی ها 

استفاده کنند.
وی ضمن تاکید بر هدف ایجــاد رقابت در بازار 
خودرو، اظهار کرد: شــرایطی فراهم شــد تا در 
یک رقابت ســالم و منطقی، بازار خودرو اصلاح 
شــود؛ بنابراین واردات خودرو در دســتور کار 
قرار گرفــت.  خودروســازان ما بایــد بتوانند با 

واردکنندگان رقابت کــرده و از منظر کیفیت و 
قیمت شرایط بهتری را برای مردم فراهم کنند.

مقام عالــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت با 
بیان اینکه همچنــان واردات خــودرو در حال 
انجام است، گفت: آیین نامه واردات خودروهای 
کارکــرده تقدیم دولت شــده و بررســی آن در 
دســتور کار دولت قرار دارد؛ پس از تصویب در 

هیئت دولت آن را اجرایی خواهیم کرد.
وزیر صمت در پاســخ به احتمال حذف سامانه 
یکپارچه عرضــه خودروها، تصریــح کرد: این 
موضوع صحت نــدارد؛ برنامه ما بــرای کنترل 
عرضه خودرو بر اســاس سامانه یکپارچه خواهد 
بود.  هدف کاهش قیمت خــودرو و انطباق آن با 

شرایط جهانی است.

وزیرصمت:پیگیرتحویلهمهخودروهایوارداتیهستیم



سرلشکر موسوی:

بایدبرنامههایخودرابراساسبیانیهگامدومانقلابتعیینکنیم
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۸شاخصدولتکارآمددربرنامهتوسعه
سازمانملل

سیده مریم ســیدان  در برهه های مختلف تاریخی، دولت ها برای رفع 
مسائل و مشــکل های سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خود 
به سیاســت های خاصی روی آورده و همواره حکومت کردن توســط 
حاکمان مورد توجه صاحبنظران قرار داشته  است. در این میان، تمامی 
حکومت ها هدف خود را دستیابی به خیر و مصلحت برای جامعه اعلام 
کرده اند. اما براســتی یک دولت کارامد یا حکمرانی خوب چیست و چه 
تعاریفی برای آن وجود دارد؟درجهان تعاریــف مختلفی در مورد یک 
حکمرانی و دولــت کارآمد وجود دارد. در برخــی از متون، »حکمرانی 
 Good( »با مفهوم »دولــت خوب )Good Governance( »خــوب
Government( یکســان تلقی شــده اما این دو مفهــوم تمایزهایی 
با یکدیگر دارند. به بیانی دیگر، حکمرانی خــوب نیازمند دولت خوب 

است و دولت خوب شرط لازم برای حکمرانی خوب به شمار می رود.
افزون بر آن، در حکمرانی خوب میان ســه رکن اصلی آن یعنی دولت، 
جامعه مدنی و بخش خصوصــی یک تعادل دوســویه و متقابل وجود 
دارد که فعالیــت تعاملی بین این ســه بخش، نقــش پیش برندگی و 
تسهیل کنندگی را ایفا و بســترهای لازم را برای تحقق حکمرانی خوب 
فراهم می کند.از نگاه تئوریک نیز حکمرانی خوب بیانگر نوعی چرخش 
نظری در رابطــه با مفهوم قــدرت و تصمیم گیری اســت و از وضعیت 
یکســویه بالا- پایین به الگوی مشارکتی میان ســه بخش خصوصی، 

دولتی و جامعه مدنی نشان دارد.

شاخص های بین المللی
اما حکمرانی و دولت خوب اصول ومولفه های هشت گانه ای دارند که از 
سوی برنامه توسعه ســازمان ملل و بانک جهانی مطرح شده اند که این 

شاخص ها عبارتند از:
)Participation( مشارکت -

)Rule Of Law( حاکمیت قانون -
)Transparency( شفافیت -

)Responsiveness( مسوولیت پذیری -
)Public Cause( اجماع سازی -

)Equity( عدالت و انصاف -
)Efficiency( کارایی و اثربخشی -
)Accountability( پاسخگویی -

۱. »مشــارکت«: این شــاخصه به معنی حضور همه مردم در تصمیم 
گیری های مختلف اســت که هم به صورت مســتقیم و هــم از طریق 
نمایندگان و نهادهای واسطه ای قانونی و مشــروع تحقق می یابد. این 
مشــارکت می تواند به روش های مختلفی همچون کسب اطلاعات از 

آن ها، نظرسنجی ، ایجاد فرصت برای ارائه نظرها و دیدگاه ها باشد.
۲. »حاکمیت قانون«: حاکمیــت قانون به معنای اعمــال منصفانه و 
برابر قانون برای همه و بدون محدودیت خاص اســت. پیروی از قانون 
به  معنای اطاعــت و پایبندی بــه قانون گذاری و قوانینی اســت که از 
طریق مجاری رسمی وضع شده  است.۳. »شفافیت«: شفافیت مبتنی 
برگردش آزاد اطلاعــات و توانایی دسترســی به فرایندهــا، نهادها و 
اطلاعاتی اســت که بر زندگی مردم اثر گذارد. مردم باید قادر باشند از 
فرایند تصمیم گیری مطلع شوند و در جریان آن قرار بگیرند. به این معنا 
که آن ها قادر باشند به نحوی روشن و شــفاف دریابند که چرا و چگونه 
تصمیمی خاص بر پایۀ اطلاعات، مشــاوره و راهنمایی افراد یا شورایی 

اتخاذ شده است و چه پیامدهای قانونی ای دارد.
۴. »مســوولیت پذیری«: این خصیصه پیش شــرط اساسی حکمرانی 
و دولت خوب اســت. دولت باید موظف به ارائه گزارش و پاســخگو در 
برابر نتایج تصمیم هایی باشــد که گرفته  است. در این چارچوب، دولت 
و حکومت باید همواره تــلاش کند تا به نیازهای همــه اعضای جامعه 
پاسخ مناســب دهد و منافع رقیب و متعارض آنها را به شیوه ای مناسب 
و مســئولانه باهم متوازن سازد.۵. »اجماع ســازی«: حکمرانی خوب 
نیازمند این اســت که منافع و ســلایق مختلف در جامعه به ســمت 
اجماعی گسترده که بهترین و بیشــترین منفعت را برای تمام اجتماع 
در پی دارد، هدایت کند.۶. »عدالت و انصــاف«: رفاه جامعه نتیجه این 
احساس و ادراک در همه اعضای جامعه اســت که منافع آنها در فرایند 
تصمیم گیری لحاظ می شود. به این معنی که همه گروه ها به خصوص 
گروه های مســتقل این فرصت را دارند که در این فرایند سهیم شوند و 

سطح رفاه خود را حفظ و یا بهبود بخشند.
۷. کارایی و اثربخشــی: حکومت و دولت بایــد تصمیم هایی را بگیرد و 
فرایندهایی را به اجرا بگذارد که به بهترین نحــو از افراد، منابع و زمان 

برای تضمین بهترین نتایج ممکن برای جامعه استفاده شود.
۸. »پاسخگویی«: این شــاخصه به آینده و تبعات یک تصمیم و اجرای آن 
اشاره دارد به طوری که حکمران و مقام های دولتی باید در قبال اختیارت 

و تصمیم هایی که برای جامعه و کشور می گیرند، پاسخگو باشند.

دولت کارآمد چه اهدافی را دنبال می کند؟
همان گونه کــه یک حکمرانی و دولــت کارآمد، اصولــی را برای اداره 
جامعه در نظر گرفته اند و پیشــتر نیز به هشــت مورد از مهمترین آنها 
اشــاره شــد، این کارآمدی معطوف به اهدافی اســت که برخی از آنها 
عبارتند از: - بازســاخت جامعه ی مدنی برای تقویت و اعتلای بیشــتر 

سازمان ها، نهادها و جوامع محلی.
- کاهش فقر و جدایی گزینی های اجتماعی، قومی و فرهنگی در کشور
- افزایش مشارکت شهروندان و صاحبان منافع در فرآیندهای سیاسی

- کاهش فساد و افزایش سلامت اداری
- بهبود کیفیت معاش و افزایش امکان زندگی برای همه شهروندان

- حفظ و توسعه مردم  محوری
- ایجاد فرصت و امکان برای شهروندان به منظور نشان دادن مطالبات 

خود - اعتلای امنیت، برابری و پایداری در کشور

نیوزیلند، برشی از یک دولت کارآمد
یکی از کشــورهای با دولت کارامد را می توان دولت »جسیندا آردرن« 
جوان ترین نخست وزیر نیوزیلند دانســت که در زمان وی این کشور از 

بزرگ ترین مشکل ها و موانع از قبیل کرونا و تروریسم عبور کرد.
دولت نیوزیلند در دوره نخســت وزیر ســابق این کشــور بــه یکی از 
بازیگران بســیار موفق در زمینه مهار کرونا شــناخته شد. مردادماه دو 
ســال پیش یعنی قبل از پیدایش ســویه جهش یافته دلتا، روزنامه » 
استریت تایمز « سنگاپور نوشت که »جســیندا آردرن « نخست وزیر 
نیوزیلند که تحســین جهانی را در مهار و مقابله با همه گیری ویروس 
کرونا در کشورش برانگیخته  با اســتفاده از راهکارهایی از جمله اعمال 
محدودیت های سختگیرانه و بستن مرزهای کشورش از مارس ۲۰۲۰ 

)فروردین ۱۳۹۹( موفق به مهار این ویروس شد.
قاطعیت نخســت وزیر ســابق نیوزیلند به حدی بود کــه خانم آردرن 
مراسم ازدواج خود را در راســتای اعمال بی قید وشرط محدودیت های 

کرونایی لغو کرد؛ موضوعی که بازتاب گسترده ای در جهان یافت.
این نخســت وزیر نیوزیلند در تاریخ ۱۸ مرداد همان سال اعلام کرد به 
دلیل ترس از افزایش تورم و در پی تــلاش برای بهبود و ترمیم اقتصاد و 
با پایان همه گیری ویروس کرونا در این کشور، مرزهایش را بازگشایی 
می کند.قاطعیت نخست وزیر سابق نیوزیلند برای مقابله با همه گیری 
کرونا به حدی بود که خانم آردرن مراســم ازدواج خود را در راســتای 

اعمال بی قید وشرط محدودیت های کرونایی لغو کرد
نیوزیلند با ثبت تنها ۲ هزار و ۵۰۰ مورد ابتلا به ویروس کرونا و ۲۶ مورد 
مرگ از ابتدای همه گیری ویروس کرونا در جهان در میان کشورهایی 
که کمترین تاثیر را از این ویروس داشــته قرار گرفــت و این موضوع به 

ماندن در قدرت نخست وزیر این کشور و انتخابِ مجدد وی انجامید.

یادداشت

رئیس جمهور گفت: در آفریقای جنوبی پنج پالایشگاه 
نیازمند به روزرسانی است که در جلسات فشرده وزیر 

نفت توافق انجام شد برخی اقدامات انجام شود.
ســیدابراهیم رئیسی در مراســم افتتاح فاز ۱۱ پارس 
جنوبی با بیان این که »کار بزرگی که در پارس جنوبی 
به دست متخصصان ایرانی انجام شده ماندگار است«، 
اظهار کرد: این اقــدام برای راه اندازی فــاز ۱۱ پارس 
جنوبی ویژگی ای دارد که در زمانی که شــرکت توتال 
متعهد به انجام این کار شــده بود، برخلاف تعهد آن را 
رها کردند و ایــن نوعی تحقیر برای دســت اندرکاران 

ایرانی بود.
وی تصریح کرد: آنان کار چندانی هم انجام نداده بودند 
و اکنون به دســت متخصصان ایرانی این اقدام بزرگ 
انجام شده است. این کار بســیار پیچیده و فنی است. 
کاری که قرار بود چهار ســال بعد به نتیجه برســد سه 

تا چهار ســال زودتــر بهره برداری شــد و 
صرفه جویی در زمان انجام گرفت.

رئیســی یادآور شــد: آغاز ایــن کار با هفت 
میلیون مترمکعب گاز است اما تا ۵۰ میلیون 
مترمکعب افزایــش پیدا خواهــد کرد. این 
کارها در شرکت پتروشــیمی و وزارت نفت 
با انگیزه دنبال می شود. ما باید امروز افتخار 

کنیم که ایــن کار نه تنها به دســت متخصصان ایرانی 
انجام می شــود بلکه از دانش و توانایــی ملت و جوانان 
ایرانی برای کمک رســانی به دیگر کشــورها در زمینه 
پالایشگاه ها درخواست وجود دارد. این اتفاقی بود که 
در آفریقــای جنوبــی رخ داد و در ونزوئلا هم به همین 

شکل صورت گرفت.
رئیس جمهوری ادامه داد: امروز ایران کشوری توانمند 
است که نه تنها از مستشــاران خارجی برای پیشبرد 

اهداف خود استفاده نمی کند بلکه فناوری و 
دانش را به دیگر کشورها منتقل می کند. این 
امور برای ایران ایجاد قدرت و اقتدار می کند. 
هم قدرت نظامــی و هم افزایــش تولید در 

ایجاد اقتدار موثرند.  
وی با اشاره به حل مشکلات ساکنان عسلویه 
اظهار کرد: مسئله آب شــرب منطقه دچار 
اشکال است و تاکید به مسئولان استانی حل مشکلات 
موجود در این زمینه با پیگیری مسئولان و کمک خود 

مردم است.
رئیس دولت ســیزدهم با اشــاره به خواسته لنج داران 
عســلویه برای انتقال اجناس به ایران، اظهار کرد: این 
زحمت لنج داران برای آوردن لوازم و کالاهایی به کشور 
باید در زمره واردات مورد نیاز کشــور تلقی شود. البته 
کالایی که مورد نیاز اســت باید وارد شود و توجه به این 

نکته مهم اســت. وزارت صمت فهرست کالاهای مورد 
نیاز را اعلام کند تا لنج داران بتوانند آن ها را وارد کنند و 

کسب درآمد داشته باشند.
رئیســی یادآور شــد: کالایی که در کشــور تولید 
می شــود، واردات ایــن کالاها از هــر طریقی ضربه 
به تولید کشــور اســت و نباید انجام شود اما واردات 
کالای مورد نیاز نه تنها درســت است بلکه گره از کار 

مردم می گشاید.
وی ادامه داد: در کنار توســعه مراکز اســتخراج نفت و 
گاز، باید برای گازهای مشعل فکری کرد که ثروت ملی 
است و در فضا سوزانده می شــود، در حالی که می تواند 
به شبکه سراسری وارد و مصرف شود، ایجاد آلایندگی 
هم می کنــد. از ابتدای دولت قرار شــد وزیر نفت برای 
جمع آوری این گازهای مشــعل و تبدیــل به گازهای 

مورد نیاز تلاش کند.

رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای 
مجلس شــورای اســلامی گفت: مســیر فعالیت ها و 
اقداماتی که دولت ســیزدهم انجام داده به امید آفرین 
بوده و امید ملت ایران به پیشــرفت کشــور را افزایش 

می دهد.
محمد صالح جوکار با بیان اینکه در یکســال گذشــته 
دولت سیزدهم دستاوردهای زیادی در حوزه سیاست 
داخلی و خارجی داشته اســت، اظهار داشت: دولت در 

حوزه سیاست خارجی ضمن حفظ عزت و اقتدار نظام 
جمهوری اســلامی در پیش برُد مذاکرات و تفاهم ها 

اقدامات بسیار خوبی انجام داده است.
وی با اشاره به اینکه جمهوری اســلامی با تلاش های 
دولت ســیزدهم، عضو رسمی پیمان شــانگهای شد، 
گفت: پیوند با کشــورهای شرق آســیا ظرفیت های 
اقتصادی بسیار زیادی را برای کشــور خواهد داشت، 
عضویت در بریکس نیز در راستای حذف دلار از اقتصاد 

کشور بسیار اثرگذار است،
نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه در حوزه قفقاز نیز ضمن تعامل با کشورهای 
منطقه در حــوزه حمل و نقل و انرژی گامهای بســیار 
خوبی برداشته شده است،اظهار داشت: بخش زیادی 
از منابع ایران که ظالمانه بلوکه شــده بود در حا ل آزاد 
سازی است که این امر بر بهبود سفره مردم تاثیر زیادی 

خواهد داشت.

جوکار با تاکید بــر اینکه اتمام پروژه هــای نیمه کاره 
در بخش های بهداشــت،آموزش، اقتصــاد و فرهنگ 
در دســتور کار دولت قرار دارد، ادامه داد: در حوزه زیر 
ســاخت ها و حمل و نقــل و راه و فرودگاهها نیز دولت 
اقدامات بسیار خوبی انجام داد و برای زیرساخت هایی 
که معطل مانده بود اعتبار گذاشــته شد و در سفرهای 
استانی نیز مشکلات از نزدیک بررسی و برای رفع آنها 

اقدام شد.

رئیسجمهوری

مجلس

خریدار  فرمانــده کل ارتش گفت: ما باید 
برنامه هــا و اولویت های خود را بر اســاس 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی تعیین کنیم و 

نگاه تمدنی به فرآیندها داشته باشیم.
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده 
کل ارتــش در آئیــن آغاز ســال تحصیلی 
دانشگاه فرماندهی و ســتاد ارتش که صبح 
امروز برگزار شد، طی سخنانی با تسلیت ایام 
اربعین حســینی، گفت: به همه شما ۲۷۷ 
دانشــجو و پذیرفته شــدگان این دانشگاه 
ارزشمند تبریک عرض می کنم و امیدوارم 
این دوره برای شــما پــر از خیــر و برکات 

فراوانی باشد.
وی ادامه داد: حقیقتــاً دوره دافوس فرصت 
بی نظیری در دوره خدمت شماســت، من 
به عنوان کسی که همه دوره های آموزشی 
ارتــش را گذرانــده ام، می گویــم که دوره 
دافوس بســیار با ارزش است و قابل قیاس با 
سایر دوره ها نیست، پس سعی کنید از این 

دوره نهایت بهره را ببرید.
فرمانــده کل ارتش تاکید کرد: همه شــما 
دانشــجویان باید تــلاش کنید کــه از این 
فرصت بهتریــن بهره را ببریــد و بر دانش و 

اطلاعات خود بیفزایید.

سرلشکر موسوی با اشــاره به کتاب انسان 
۲۵۰ ســاله نوشــته مقام معظــم رهبری، 
تصریح کرد: هرکسی که دغدغه انقلاب دارد 
باید حداقل یک بار این کتــاب را بخواند و با 
بهره برداری از آن تلاش کنند که ســربازی 

بهتر برای اسلام و انقلاب باشد.
وی ادامه داد: ما تاریخ ائمــه اظهار را باید به 
عنوان یک دوره ۲۵۰ ســاله در نظر بگیریم 
که در یک دوره بــه دلیل شــرایط صلح را 
می پذیــرد و در دوره دیگر همــه خانواده 
و عزیزان خود را به میدان مــی آورد و برای 

احیای اسلام فدا می کند.
فرمانده کل ارتش آمادگی بــرای ظهور را 
یکی از اولویت های اصلی نیروی مســلح و 
همه شیعیان دانســت و گفت: ما باید ببینم 
که در کجای تاریخ و جغرافیا ایستاده ایم تا 

بتوانیم از فرصت ها استفاده کنیم.
سرلشکر موسوی با اشاره به بیانیه گام دوم 
انقلاب اســلامی، گفت: ما بایــد برنامه ها و 
اولویت های خود را بر اساس بیانیه گام دوم 
انقلاب اســلامی تعیین کنیم و نگاه تمدنی 
به فرآیندها داشــته باشــیم و وقتی فراز و 
نشیب زندگی بشــری و چالش و درگیری 
حق و باطل را در این دوران نــگاه کردیم و 

در نظر گرفتیم، می توانیم روند آینده جهان 
را پیش بینی و خود را متناســب با آن آماده 

کنیم.
وی با بیان اینکه باید با خــود فکر کنیم که 
کجای تاریخ و جغرافیا جهان ایســتاده ایم، 
تاکید کرد: اگر رونــد جهان را یک پارچه در 
نظر بگیریم، دیگر برای ما این ســوال پیش 
نمی آیــد که چند ســال بایــد در این پیچ 
تاریخی باشــیم. در نگاه تمدنی ۵۰ ســال 
عددی نیست این پیچ تا زمانی که به مسیر 
درست برنگردیم، ادامه دارد. در طول تاریخ 
افرادی هســتند که این پیــچ تاریخی را با 
تدبیر و آگاهی که داشــتند، کوتاه کردند و 
رژیم شاهنشاهی را در مدت حدود ۱۵ سال 

تغییر دادند.
فرمانــده کل ارتش تصریح کــرد: اگر ما به 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و فرمایشات 
مقام معظــم رهبری عمل کنیــم، این پیچ 
تاریخی کوتاه می شود و ســریع تر به مسیر 
درســت بر می گردیم. راه حل رســیدن به 
مسیر درســت و عبور از پیچ تاریخی کنونی 
عمل به بیانیــه گام دوم انقلاب اســلامی 

است.
وی گفــت: وقتی همه جنبه هــای مختلف 

اقتصــادی، سیاســی، جنــگ فرهنگی و 
رســانه ای را در نظر بگیرنــد، فرصت های 
مختلفی وجود دارد کــه می توان از آن بهره 

برد.
سرلشکر موســوی تاکید کرد: برای خنثی 
ســازی تهدیدات و راه استفاده از فرصت ها، 
قوی شدن اســت و یکی از موارد برای قوی 
شــدن عرصه دفاعی و یکی از این عناصر در 
قدرت دفاعــی ارتش جمهوری اســلامی 

ایران است.
وی نیروی انســانی را عنصر اصلی در قدرت 
دانست و گفت: پیشــرفته ترین تجهیزات 
و تســلیحات اگر در دســت نیروی انسانی 
کارآمد نباشد، آهن پاره ای بیش نیست، این 
نیروی انسانی متخصص و کارآمد است که 
تغییر و تحولات را رغم می زند. در این میان 
فرماندهان نقش مهم تری را برعهده دارند و 

محور و رکن این قدرت هستند.
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خریدار   وزیر امــور خارجه با اشــاره به 
تغییر مفهوم قــدرت در جهان، قدرت علم و 
فناوری برتر در جمهوری اســلامی ایران را 
مایه میاهات و افتخار ملی دانســت و از عزم 
دســتگاه دیپلماســی برای توجه بیشتر به 

دیپلماسی علم خبر داد.
 اولیــن همایــش رؤســای دانشــگاه ها و 
مســؤلان بین الملل دانشــگاه های کشور 
با عنـــوان دیپلماســی علمی در سیاست 
خارجــی؛ ظرفیت هــا و رویکردهــا بــه 
میزبانــی وزارت امــور خارجــه و با حضور 
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، 
محمدعلی زلفــی گل وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری، بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمــی و فناوری رئیس 
جمهــور، محمدصــادق خیاطــان رییس 
صندوق نوآوری و شــکوفای، محمدمهدی 
تهرانچی رییس دانشــگاه آزاد اســلامی، 
معاونین وزرا و مدیران ارشــد وزارتخانه ها 
و رؤســای دانشــگاه های زیرمجموعــه 
وزارت علوم  و دانشــگاه های علوم پزشکی 
برگــزار شــد.مهمان ویــژه این نشســت 
جمیله علم الهدی عضو شــورای راهبردی 

دیپلماسی علمی بود.
در ایــن همایش یک روزه عــلاوه بر بحث و 
تبادل نظر درخصوص ظرفیت ها، برنامه ها، 
چالش ها و محدودیت های موجود در مسیر 
همکاری بین المللی دانشگاه های کشور، بر 
لزوم همکاری های مشترک وزارتخانه های 
مسئول و دانشــگاه ها با هدف به کارگیری 
ظرفیت های علمی درخور تحســین کشور 
در راســتای تامین منافع ملی مورد تأکید 
شــرکت کنندگان در ایــن همایــش قرار 

گرفت.

در این نشســت علم الهدی عضو شــورای 
راهبــردی دیپلماســی علم کشــور طی 
سخنانی با اشــاره به مزیت نســبی علم در 
کشــورمان که همان همراهی علم و اخلاق 
اســت، بر ضرورت همراهی هم افزای بدنه 
سیاسی و علمی کشور تأکید کرد و افزود، با 
تدوین راهکارهای دقیق و درست می توان 
از ظرفیت های هر دو بخــش جهت ارتقای 

بهره وری استفاده کرد.
جهــت  برنامه ریــزی  همچنیــن  وی 
آینده نگری در حوزه علم و ســرمایه گذاری 

دراز مدت در این حوزه را خواستار شد.
در بخــش دیگر نشســت طهرانچی رییس 
دانشــگاه آزاد، خیاطــان، زلفــی گل وزیر 
علــوم تحقیقات و فنــاوری و عیــن الهی 

وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشکی با 
اشاره به نقش دیپلماســی علم در کمک به 
تصمیم سازی در سیاســت، بر تلاش برای 
رفــع محدودیت هــای موجــود در حوزه 
دیپلماســی علمی از طریق تســهیل گری 

تاکید کردند.
وزیر علوم بــا تاکید بر اینکه برای توســعه 
تعاملات علمی و بین المللی بــه راهبردها 
و راهکارهای کارشناســی و تخصصی نیاز 
اســت، گفت: وزارت علوم در این خصوص 
۱۰ راهکار طراحی کرده است، افزود، برای 
تحقق هر یــک از راهبردهــای مذکور نیاز 
اســت راهکارهای عملیاتی طراحی و اجرا 
شود و در مواردی باید قوانین و مقررات لازم 
تدوین و تصویب شود و یا در مواردی قوانین 

موجود مورد بازنگری و اصلاح قرار گیرد.
طهرانچــی با اشــاره به ظرفیــت علمی و 
تحقیقاتی گسترده دانشــگاه آزاد اسلامی، 
سهم این دانشــگاه در شــعب بین الملل و 

برون مرزی را تبیین کرد.
در ادامــه دهقانــی فیروزآبــادی معاون 
علمی فنــاوری رئیس جمهور با اشــاره به 
نقش موسســات دانش بنیان در توســعه 
دیپلماســی علم افزود: علم و فناوری زبان 
مشــترک همه در دنیاست و به همین دلیل 
توجه و تمرکــز بر علم و فنــاوری در دولت 
سیزدهم به طرز چشــمگیری پررنگ شده 
اســت و در همین راستا به صورت تخصصی 
برای همه اجزای علمی کشور از دانشگاه ها و 
نهادها برنامه ریزی کرده ایم و امیدواریم در 

آینده ای نزدیک به نتایج مورد انتظار دست 
یابیم.در پایــان امیرعبدالهیــان وزیر امور 
خارجه با اشــاره به ایجاد بخش دیپلماسی 
دانش بــا حضور نوری وزیر ســابق آموزش 
و پــرورش در وزارت خارجــه و کوهکــن 
استاد دانشــگاه علامه طباطبایی و مشاور 
دیپلماســی علمی و فناوری وزیر خارجه، 
امین زاده اســتاد دانشــگاه تهران و مشاور 
حقوق بین الملل وزیر خارجه از عزم دستگاه 
دیپلماسی برای توجه بیشتر به دیپلماسی 
علم خبر داد و افــزود: از آنجایی که امروزه 
با تحول در نظم و نظام بیــن المللی مواجه 
هستیم و جهان در حال طی مسیر به سمت 
ایجاد یک نظام چندجانبه گرایانه اســت، 
دولت هــا در تصمیم گیری هــای کلان و 
حســاس به نتایج تحقیقاتی به دست آمده 
از موسسات پژوهشی و علمی در موضوعات 

مختلف توجه ویژه دارند.
شاهد اذعان کشورها به قدرت علم و دانش 

در ایران در فضای بین المللی هستیم
امیرعبداللهیان همچنین با اشاره به تغییر 
مفهوم قدرت، قــدرت علم و فناوری برتر در 
جمهوری اســلامی ایران را مایه میاهات و 

افتخار ملی دانست.
وی افزود: اکنــون در فضای بیــن المللی 
شاهد اذعان کشورها به قدرت علم و دانش 

در ایران هستیم.
وزیر امور خارجه با اشــاره بــه اینکه امروز 
مراکز علمی جمهوری اسلامی ایران پرچم 
علم و فناوری را با اقتدار بالا برده است، سهم 
دانشگاه آزاد اسلامی را در عرصه بین المللی 
مهم خوانــد و از آمادگی تمــام بخش های 
وزارت امور خارجه جهت همکاری با نهادها 
و سازمان های مربوط جهت توسعه، تسهیل 

و پیشبرد دیپلماسی علم خبر داد.
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عضو اتاق بازرگانی تهران:
فراهمشدنامکانمعاملاتغیردلاری
ازمزایایپیوستنبهبریکساست

 عضو هیات نماینــدگان اتاق بازرگانــی، صنایع، معــادن و بازرگانی 
تهران گفت: یکی از مهمترین مزایای پیوستن ایران به پیمان بریکس، 
علاقه مندی کشورهای عضو برای انجام مبادلات به صورت غیردلاری 
بین یکدیگر اســت.محمدرضا نجفی منش درباره فرصت های پیوستن 
ایران به پیمان بریکس، افــزود: به این ترتیب با پیوســتن ایران به این 
پیمان، انجام خریــد و فروش ها با دیگر کشــورهای عضو بــا ارز رایج 
کشورها امکان پذیر شــده و اعضای این پیمان نیز به این موضوع علاقه 

نشان می دهند.
وی تاکید کرد: در این راستا زیرساخت های پولی و مالی لازم بین بانک  
مرکزی کشــورمان با بانک مرکزی کشــورهای عضو باید ایجاد شود تا 

شاهد دلارزدایی تدریجی از معاملات باشیم.
رئیس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران بیان داشت: 
امروز اکثر کشــورهای جهان در پیمان های مختلــف منطقه ای عضو 
بوده و با فعالیت در آنها حُســن اســتفاده را انجام می دهند که از جمله 
مهمترین آنها پیمان شــانگهای، یورو در اتحادیه اروپا، و آســه آن در 
آسیای جنوب شرق قابل اشاره است.وی یادآور شد: در گذشته و پیش 
از پیوستن ایران به پیمان شانگهای، در سازمان همکاری اقتصادی اکو 

عضو بوده و هست که امیدواریم کارآمدی بیشتری داشته باشد.
 پذیرش عضویت رسمی جمهوری اسلامی ایران در سازمان منطقه ای 
مهم شــانگهای و حالا گروه بریکس، در کنار تعمیــق روابط با اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا، فعال تر کردن همکاری ها با سازمان  اکو و گسترش 
و تقویت روابط و همکاری ها با کشــورهای همســایه، همسو و دوست 
که افزایش قابل توجه مبادلات تجاری کشــورمان را به دنبال داشته، 
در ســایه سیاســت خارجی جامع، متوازن و مبتنی بر همگرایی دولت 

سیزدهم حاصل شده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور:
بودجهسال۱۴۰۳براساسبرنامههفتم

تنظیممیشود
داود منظور از تنظیم بودجه سال ۱۴۰۳ براساس برنامه هفتم خبر داد.

داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در گفت و گو با رادیو 
اقتصاد در خصوص روند یکســاله دولت در حوزه برنامه و بودجه گفت: 
تلاش ســازمان برنامه و بودجه به عنوان بخش برنامــه ریز و دبیرخانه 
تخصصی دولت این اســت که مشــکلات را شناســایی و راه حل های 

مناسب به نظام اجرایی کشور ارائه دهد.
وی ادامه داد: در یکسال اخیر نســبت به سازمان رضایت نسبی از سوی 

دولت جلب شده ولی تا شرایط ایده آل فاصله بسیار زیاد است.
منظور درباره هدف ســازمان برنامه و بودجه توضیــح داد: حکمرانی 
بودجه در دنیا به ســمت هوشمند ســازی و یکپارچه سازی سوق پیدا 
کرده است تا شــفافیت و تنظیم گری در بودجه ارتقا پیدا کند. هدف ما 
در سازمان رسیدن به شرایط جهان ترازی است که از ۳ دهه اخیر شاهد 

تغییرات برای نزدیک شدن به نظام بودجه ای روز آمد بودیم.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به سنجش دســتگاه ها برای 
تخصیص بودجه افزود: یکــی از رویکردهای اهداف ســازمان بودجه 
بندی بر مبنای عملکرد است که به عنوان شیوه پیشرفته در نظام های 
بودجه ای دنیا به کار می رود. در کشور ما نیز براساس این شیوه خدمت 
رسانی و عملگرایی دســتگاه ها بررســی و بودجه متناسب تخصیص 
می شــود که البته در حال حاضر در این طرح نواقصــی وجود دارد که 

سعی بر این است تا این نواقص هرچه زودتر برطرف شود.
وی در رابطه با تناسب ســازمان بودجه با برنامه هفتم کشور ادامه داد: 
در برنامه هفتم کشــور حدود ۲۴ ســر فصل مطرح شده که موضوعات 
متنوعی را شامل می شود که سازمان در یکی از موضوعات هدفگذاری 
کمی و روشنی ترسیم کرده و تقســیم کارهای مشخصی تعریف شده 
است تا اهداف مذکور محقق شــود و در حال حاضر بخشنامه بودجه با 
رویکرد برنامه هفتم تنظیم شده تا بودجه ۱۴۰۳ بر این اساس مشخص 

شود.

معاون وزیر صمت خبر داد
تحویلخودروهایوارداتیبهمتقاضیان

تاپایانآذر
معاون وزیر صمت گفت: با همراهی بانک مرکزی این تعهد را می دهیم 
که تا اواخر آذر ماه همــه تعهدات ثبت نامــی در خصوص خودروهای 
وارداتی را پاســخگو باشیم.مهدی ضیغمی در حاشــیه مراسم تحویل 
خودروهای وارداتی بــه مشــتریان در نمایشــگاه بین المللی تهران 
)نمایشگاه روایت خدمت(، اظهار داشت: تاکنون حدود ۵ هزار دستگاه 
خودرو به کشور وارد شده است و بســیاری از شرکت هایی که در انتظار 
طی کردن مراحل تأییدیه اســتاندارد، گمرک و محیط زیســت بودند 
این تأییدیــه را دریافت کرده انــد، بنابراین با توجه به تســریع صدور 
این تأییدیه ها حجم اصلــی واردات از آخر ماه جــاری و ماه آینده آغاز 
می شــود. بر این اســاس حدود ۱۰ هزار خودرو در مرحلــه تولید و در 

مرحله بارگیری برای آمدن به ایران است.
سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران افزود: در حال حاضر بیش از ۷۰ 
هزار خودرو ثبت سفارش شــده و واردات این خودروها از محل صادرات 
غیرنفتی و همچنین محل ارزهای خارج از کشــور از سوی بانک مرکزی 
به خوبی در حال تخصیص به متقاضیان است.وی ادامه داد: امیدواریم با 
منابعی که فراهم می شود در زمستان امسال بتوانیم در هر ماه تا ۲۰ هزار 
خودرو وارد کشــور کنیم.ضیغمی تصریح کرد: ۳۵ شرکت برای واردات 
خودرو تأیید شده اند که از این تعداد ۱۸ شــرکت ثبت سفارش واردات 
انجام داده اند و ۱۴ شــرکت تاکنــون اقدام به واردات خــودرو کرده اند 
و یا در حال واردات هســتند.مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت 
اظهار داشــت: تقریباً از همه کشورها ثبت ســفارش خودرو انجام شده 
اســت و منعی برای واردات به جز ممنوعیت های ابلاغــی وجود ندارد و 
تا روزهای آینده نیز خودروهای تویوتا و نیسان نیز ترخیص خواهند شد 
و وارد نمایشگاه )نمایشــگاه بین المللی تهران( می شود.ضیغمی افزود: 
با اتفاقاتی که در بحث ترخیــص افتاده و با همراهــی بانک مرکزی این 
تعهد را می دهیم که تا اواخــر آذر ماه همه تعهدات ثبت نامی در خصوص 
خودروهای وارداتی را پاسخگو باشیم.وی با بیان اینکه ۳۳ هزار نفر برای 
خودروهای وارداتی ثبت نام کرده بودند، اظهار داشــت: با انصراف ۲ هزار 
نفر اکنون باید تعهدات مان را نســبت به ۳۱ هزار نفر پاسخگو باشیم و با 
مدلی که پیش می رود امیدواریم این خودروها همانطوری که گفته شد 
تا آخر آذر تحویل داده شــود همچنین امید داریم تعــداد قابل توجهی 

خودروی هیبرید و هیبرید پلاگین نیز وارد شود.

بازار

خریدار  ســخنگوی اقتصــادی دولت 
گفت: دولت قبل ۱۹۶ همت بدهی به بانک 
مرکزی، ۴۴۸ همت بدهی به صندوق های 
بازنشســتگی و ۶۵۵ همت بدهــی به نظام 

بانکی داشت.
 سیداحسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی 
دولت در نشســت خبری با تاکید بر رویکرد 
متفاوت دولت ســیزدهم، گفت: مهم ترین 
تفاوتی کــه میان دولت مردمی ســیزدهم 
با دولت پیشــین وجود دارد مربوط اســت 
به رویکردی کــه در مدیریــت و نحوه حل 
مســائل کشــور رخ می دهــد. دولت قبل 
دولتی بود کــه اکثر فرصت های ۸ ســاله 
کشــور را معطل موافقت و ترحم دو ســه 
کشور خارجی نگه داشــت تا ظرفیت های 
توسعه ای کشــور منوط و وابسته و شرطی 
شده به مســائل خارجی باشــد. از ساخت 
نیروگاه تا حل مســائل آبِ مــردم در گرو 

مسائل خارجی قلمداد می شد.
وی در ادامــه تصریح کرد: دولتــی که وزرا 
گاه اذعان می کردند برای حل مســائل قادر 
به دیدن رئیــس جمهور نبودنــد. بیش از 
آنکه نگاه ها به ظرفیت داخل باشــد ناظر به 
عواملی بود که باعث می شــد پیشرفت در 
داخل حاصل نشــود. دولتی کــه به جهت 
انگیزه و توان پیشــبرد داخلی امور از دوران 

معطلی اقتصاد ایران بود.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: تغییر 
رویکردی که دولت سیزدهم داشت مهم تر 
از همه دســتاوردهای ریز و درشت بود. این 
تغییر رویکرد هــم در ارتباط بــا پیگیری 
مسائل مردم و هم ارتباط با وزرا و ارتباط بی 
واسطه رئیس جمهور و اســتفاده توأمان از 

ظرفیت های داخلی و خارجی است.
وی ادامــه داد: امــروز روابط بیــن المللی 
کشــور در قالــب دســتاوردهایی به مردم 
عرضه می شــود که برخــی از مدعیانِ بلد 
بودن زبان دنیا، به برخی از این دســتاوردها 
دســت نیافتند و مســائل ما در پیمان های 
منطقه ای و فرا منطقــه ای در وضعیت کم 
سابقه ای اســت. اینها همه شواهدی است 
که تحول خواهــی در اداره امــور با تمرکز 
برظرفیت های داخلــی و ارتباطات خارجی 

صورت گیرد.
خاندوزی اضافه کرد: بنای دولت سیزدهم 
این نبود که به عوامــل و موانعی که روزهای 
ابتدایی دولت اســت ارجاع دهد و وضعیت 
فعل و گذشته را مقایســه کند اما متأسفانه 
با رویه ای کــه برخی از دولتمــردان قبلی 
گرفتنــد دولــت تصمیــم گرفــت برای 
روشــنگری دســت به آمارهای مقایسه ای 
برنــد و جامعــه بدانــد وقتــی صحبت از 
خزانه خالی و مشــکلات کشــور می شود 

واقعیت های نیمه سال ۱۴۰۰ چه بود.
وزیر اقتصاد افزود: در سال ۹۲ بدهی دولت 
به نظام بانکی ۱۰۳ هزار میلیارد تومان بود 
که در پایان دولت قبل به ۶۵۵ هزار میلیارد 
تومــان و بدهی دولــت بــه صندوق های 
بازنشســتگی از ۶۸ همت بــه ۴۴۸ همت 

رسیده بود.
وی ادامه داد: بدهی دولت و شــرکت های 
دولتی فقــط به بانک مرکــزی از ۳۴ همت 
به ۱۹۶ همــت، نقدینگــی از ۶۴۰ همت 
به ۴ هــزار و ۶۷ هزار همــت )افزایش ۵۳۰ 
درصدی( و نرخ رشد تورم بالای ۵۰ درصد 
بود.خاندوزی اظهار داشــت: تلاش دولتی 
که با ۵۴ همت کسری و اســتقراض خزانه 
از بانک مرکزی کار را شــروع کــرده بود و 
کل اوراقی که باید دولــت را تأمین می کرد 
تمام شده بود و از ۸ میلیارد دلاری که برای 
تأمین ارزی کالاهای اساسی بود در ۶ ماهه 
اول تمام شــده بود، با تمام این ســختی ها 
بنای دولت گله و شــکایت نبود و امروز اگر 
بعد از ۲ ســال این آمار را می دهم ناشــی از 
رویه نادرســت برخی از دولتمــردان قبلی 

است.
وی افزود: میانگین رشد اقتصادی کشور در 
تمام دولت قبل نزدیک بــه یک درصد بود. 
وقتی اقتصادی با کوچک شــدن مســتمر 
تولید ناخالص داخلــی و قدرت خرید مردم 
مواجه می شــود حرکت دادن ماشین این 
اقتصــاد انرژی بســیار زیــادی را از دولت 
می گیرد. رشــد اقتصادی با توجه به جمیع 
شرایط در دو سال گذشته نمودی از کارایی 

عملکرد دولت را نشان می دهد.

کاهش فاصله طبقاتی
خاندوزی در ادامه گفــت: ضریب جینی به 
عنوان یکی از شاخص های نابرابری و فاصله 
دهک ها از ۰.۳۹ به ۰.۳۸ در ســال ۱۴۰۱ 
کاهش یافته است. همچنین نظام مالیاتی 
نیز فشــار خود را از گروه های مولد برداشته 

است و هدف آن تضعیف سوداگری است.
وی ادامه داد: در حوزه شــفافیت اقتصادی 
و جلوگیری از فســاد و بی عدالتی ها کافی 
است به این نکته اشاره کنیم که در دو سال 
اخیر، غیر از اینکه دولت بسترهای جدیدی 
را در ســامانه های اقتصادی از جمله پنجره 
ملی خدمات دولت هوشــمند، پنجره واحد 

مدیریت زمین، ســامانه مودیــان و صدور 
صورتحساب الکترونیکی ایجاد کرده است.

وزیــر اقتصــاد افــزود: تکمیــل برخی از 
بســترهای فســادزدای گذشــته از جمله 
ســامانه جامع تجارت، اســکان و املاک، 
درگاه ملی مجوزها که با یک انقلاب نسبت 
به گذشته مواجه اســت، در دستور کار قرار 
گرفته و در کنار مساله شــفافیت در حوزه 
مالی واقتصادی مجموعاً بســتری را برای 

عدالت ایجاد کرده است.
وی تاکید کرد: دولت اولین مدعی، کاشف و 
اولین پیگیر در رخدادهای فساد اقتصادی 
اســت، بدون اینکه ملاحظه و خط قرمزی 

وجود داشته باشد.

یک ریال از بانک مرکزی استقراض 
نکردیم

سخنگوی اقتصادی دولت در ادامه گفت: در 
حوزه مدیریت ناترازی هایی که متأســفانه 
اقتصاد ملی را درگیر خود کرده است، تلاش 
بر انضباط سختگیرانه در حوزه مالی دولت 

آغاز شده است.
وی افزود: در حوزه پولی و بانکی و انضباطی 
که بانک مرکــزی در شــبکه بانکی دنبال 
می کند، منجر به این شــد که از شــرایطی 
که در کشور پول برای تأمین بودجه جاری 

چاپ می شد، امروز عبور کنیم.
خاندوزی گفــت: در کل ســال ۱۴۰۱ و ۵ 
ماهه امســال، ریالی خزانه داری کل کشور 
بابت تنخــواه از بانک مرکزی اســتقراض 
نکرده و با انضباط کار خــود را پیش می برد 
و عمده رشدهای پایه پولی به دلیل ناترازی 

های گذشته است.
وزیر اقتصاد اضافه کرد: الان رشد نقدینگی 
یکساله به ۲۷.۵ درصد رســیده است و بنا 
است که تا پایان ســال به ۲۵ درصد کاهش 

یابد.
خاندوزی به تورم اشــاره کــرد و گفت: در 
موضوع تورم که یکی از مســائل مهم برای 
مردم اســت و برخــی در محافل شــنیده 
می شــود که دولت خــود عامــل افزایش 
قیمتها اســت صحبت می کنند، باید به این 
توجه کرد که دولت سیزدهم در شرایطی بر 
ســر کار آمد که تورم نقطه به نقطه شهریور 

۱۴۰۰ نزدیک به ۶۰ درصد بود.
وی افزود: به اســتناد گزارش بانک مرکزی 
در پایــان اســفند ۱۴۰۰ این عــدد تورم 
نقطه ای به حدود ۲۶ درصــد کاهش یافت 
اما در شروع سال ۱۴۰۱ شرایطی پیش رفت 
که دولت را از هدفگذاری های تورمی خود 
دور کرد و ســال ۱۴۰۱ ســال موفقی برای 

کاهش تورم به شمار نمی رود.
وزیر اقتصاد گفت: در ســال گذشته شرایط 
بازارهای جهانی در حــوزه مواد غذایی پس 
از جنگ روســیه و اوکراین کشــور را متأثر 
کــرد و تورم نقطه بــه نقطه نــان و غلات و 
گوشــت و مواد پروتئینی در کشورهایی که 
تورم منفی داشــتند به یکباره تورم بالایی 
را تجربــه کرد بــه نحوی که بــرای برخی 
همســایگان تورم بالای ۱۰۰ درصدی رقم 
خورد.سخنگوی اقتصادی دولت همچنین 
اظهار داشــت: عامل دیگری کــه بیش از 
سایر عوامل بر تورم داخلی در سال گذشته 
اثرگذار بود، سیاست حذف ارز ترجیحی بود 
و حذف آن باید در ســال ۹۹ انجام می شد و 

مجلس مصوب کرده بود که اجرایی شود.
وی افــزود: اما میدان مینــی در پیش روی 
دولت ســیزدهم ایجاد شــده بود که دولت 
باید پایــه پولی خلــق می کــرد و ارز تهیه 
می کرد و با قیمــت پایین بــه واردکننده 
می داد و هزاران فســاد و رانــت اطراف آن 

شکل می گرفت.
خاندوزی اضافه کرد: این مســاله در دولت 
سیزدهم اگرچه منابع ارزی بودجه مصوبه 
خاتمه یافتــه بود، با مجوز خــاص رهبری 
ســال ۱۴۰۰ را ادامه داد؛ اما در سال ۱۴۰۱ 
که مجدد در قانون بودجه تکلیف شــد، ارز 

ترجیحی حذف شد.
وی تصریــح کرد: با وجــود اینکه حذف ارز 

ترجیحی فشار زیادی به ســفره مردم وارد 
کرد، اما بر خــلاف ارز ۴۲۰۰ تومانی یارانه 

نقدی و کالابرگ اجرایی شد.
به گفته خاندوزی، تــورم ماهانه خوراکی ها 
که در خرداد پارســال ۲۵ درصــد بود به ۷ 
درصد در تیرماه ســال قبل برسد و آرام آرام 
آثار افزایش قیمتی کاهنده آن تخلیه شــد. 
اما در پاییز ســال ۱۴۰۱ با یک جنگ ارزی 
تمام عیار مواجه شــدیم که به جای اینکه 
نیمه دوم سال آثار حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
منجر به آرامش در سفره مردم شود به دلیل 
جنگ ارزی متأثر از ناآرامی های اخیر نیمه 

دوم سال قبل عملیاتی نشد.
وی اضافه کرد: طرف خارجــی تیم هایی را 
برای فشار ارزی به ایران اختصاص داده بود 
که از ابتدای ســال ۱۴۰۲ و از فروردین ماه 
شاهد هستیم که مجموعه تدابیر اقتصادی 
داخلی و گشــایش ها ودیپلماسی فعال در 
حوزه خارج از کشــور منجر به این شــد که 
تورم نقطه به نقطه به زیر ۴۰ درصد برگردد 
و تورم ماهانه به ۲ درصد در خرداد و تیرماه 

برگردد.

استمرار کاهش شتاب رشد قیمت ها 
در ماه های آینده

خاندوزی در ادامه اظهار داشــت: شــتاب 
رشد قیمت ها در ماه های اخیر کاهش یافته 
اما این وضعیت همچنان هیچ وجه مطلوب 
دولت نیســت.وی افــزود: مصر هســتیم 
با شــتاب این مســیر را پیگیری کنیم اما 
مجموعه ناترازی وشکنندگی های اقتصاد 
ایــران از بودجه تا ناتــرازی ارزی موانعی را 

ایجاد می کند که کار با کندی پیش رود.
وزیر اقتصاد ادامــه داد: غیر از اینکه در کنار 
سیاســت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی، یارانه 
پرداختی به خانوارهــا خانوارها ۴ تا ۵ برابر 
شد، تلاش دولت برای کاهش آلام ناشی از 
تورمی بر جامعه و مردمی که دولت خود را از 
آنها می داند، این بود که از طرق دیگری مثل 
رایگان شــدن بیمه درمان افراد فاقد بیمه و 
تعیین بهای حداقلــی گاز برای گاز مصرفی 

مناطق محروم، فشار تورمی را جبران کند.
وی افــزود: اقــدام دیگــر دولــت ایجاد 
زیرســاخت کالابــرگ الکترونیــک برای 
خانوارهای تحت پوشش نهادهای حمایتی 

تا فشار تورمی سال گذشته کاهش یابد.

احیای 4۶94 بنگاه صنعتی و 1000 
معدن در 2 سال اخیر

خانــدوزی همچنین با بیــان اینکه ۱۷۴۷ 
بنگاه اقتصادی حمایت شــده اند که سرپا 
بمانند، تصریح کرد: بازســازی برای ۱۷۵۷ 
واحد راکد شــکل گرفته و ۱۱۹۳ واحد نیز 

در سال ۱۴۰۰ از تعطیلی نجات یافته اند.
وی افزود: این در حالی اســت که در دولت 
دوازدهــم اکثر صنایع بــا ظرفیت های ۴۰ 
درصــدی فعالیت می کردنــد در حالی که 
امروز خروجــی تولید و میــزان بنگاههای 
فعال در شــهرک های صنعتی کشور خبر 
از این می دهد که حــوزه رونق اقتصادی در 

بخش صنعت کشور قابل توجه است.
ســخنگوی اقتصادی دولت ادامــه داد: در 
حوزه معــدن حــدود ۱۰۰۰ واحد معدنی 
نیز در ســال های ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۱ و چند 
ماهه امسال یا احیا شده اند یا از نو شروع به 

فعالیت کرده اند.

رشد 40 درصدی تولید خودرو
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به حوزه 
خودرو گفــت: در حــوزه تولید کــه کلید 
بازگشــته کشوری اســت و یک دهه با نرخ 
رشد پایین حرکت کرده است، تلاش دولت 
این بود که باوجود همه محدودیت ها در دو 
سال گذشته بیشــترین کمک را به احیای 
واحدهــای تولیــدی و همچنیــن تزریق 
بودجه عمرانی به تولیــد و کمک به تأمین 

مالی این بخش داشته باشد.
وی افــزود: ثمره ایــن تلاش هــا در حوزه 
صنعــت، به نحــوی اســت کــه در تولید 

فولاد در دولت ســیزدهم بــا افزایش توان 
تولید کشــوری که در بین ۱۰ تولیدکننده 
فولاد جهان به رتبه هفتم دنیــا بهبود یابد 
و در ســال ۱۴۰۱ به ۳۰ میلیون تن و رشد 
۷ درصدی و در ۴ ماهه امســال ۸.۲ درصد 

رشد را تجربه کند.
وزیــر اقتصاد اضافــه کرد: ۵ کشــور از ۱۰ 
کشــوری که تولیدکننده هــای برتر دنیا 
در حــوزه تولید فــولاد هســتند با کاهش 
تولید مواجه شــده اند، در حالیکه علیرغم 
محدودیت تأمین برق در ایران، تولید رشد 
داشته است.وی افزود: در حوزه تولید لوزام 
خانگی رشد بالایی تجربه شده است و بعد از 
سه سال تولید خودرو به یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار دستگاه رسیده است که نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود ۴۰ درصد رشد تولید را تجربه 

کرده ایم.

رشد 133 درصدی تولید گندم
ســخنگوی اقتصادی دولت در ادامه اظهار 
داشــت: در حوزه محصولات کشــاورزی، 
گندم به عنوان سمبل محصولات راهبردی 
کشاورزی در سال ۱۴۰۰ معادل ۷ میلیون 
تن واردات داشــته اســت که بیش از ۴.۵ 
میلیون تن خرید تضمینــی گندم صورت 
گرفته اســت.وی افزود: امروز این نسبت ها 
کاملًا تغییر یافته و رویکــرد دولت مبنی بر 
اینکه بهتر است از کشاورز داخلی منصفانه 
خرید تا اینکه واردات گنــدم صورت دهد، 
موجب شده است که در سال ۱۴۰۱ معادل 

۷.۵ میلیون تن گندم از داخل بخریم.
خاندوزی گفت: در ســال زراعی امسال نیز 
در ماه های گذشته بیش از ۱۰.۵ میلیون تن 
خرید تضمینی گندم از ســوی کشاورزان و 
گندمکاران به دولت واصل شده که نسبت به 
سال ۱۴۰۰ حدود ۲۲۰ درصد رشد داشته 
اســت و پیش بینی می شــود که به واردات 
کمتر از یک میلیون تن گندم نیاز داشــته 

باشیم.

صادرات نفت به بالاترین سطح 
در ۵ سال گذشته رسید

وی در ادامــه اظهــار داشــت: در دولــت 
ســیزدهم میــزان تولید نفت خام کشــور 
افزایش یافت به طوری که در تیرماه امسال 
به طور میانگین به ۳ میلیــون و ۱۰۰ هزار 

بشکه در روز رسیده است.
خاندوزی افزود: اقدامات در بخش صادرات 
مؤثر شــد به نحــوی که حتــی در دوره ای 
اقتصاد ایران با ۴۰۰ هزار بشــکه صادرات 
روزانه محدود شده بود و هیچ اقدام جدی در 
این حوزه صــورت نمی گرفت و ۸۰ میلیون 
بشکه نفت روی آب داشــتیم و دولت قبل 
عاجز از فروش آن بود و اطلاعات ما به طرق 
مختلف برای خارجی ها و تحریم کنندگان 

لو می رفت.
وی ادامه داد: میزان فــروش نفت در تیرماه 
امسال نسبت به ۵ سال گذشــته بالاترین 
میزان باشــد و حدود ۴۰ درصد رشد را در 
ســال ۱۴۰۱ تجربه کرده است در حالی که 
وزرای دولت قبل به ســران قوا پیشــنهاد 
ذخیره سازی روی آب میعانات را ارائه کرده 
بودند و در همین راســتا ۸۷ میلیون بشکه 

میعانات گازی روی آب وجود داشت.
وزیــر اقتصاد با بیــان اینکه امــروز میزان 
ذخیره ســازی روی آب بــه صفر رســیده 
اســت، تصریح کرد: در حوزه گاز با شکسته 
شدن قفل ۲۰ ســاله فاز ۱۱ پارس جنوبی 
آخرین فــاز باقیمانده مهم پــارس جنوبی 
بدون انتظار برای اقدام خارجی ها ســاخته 

و افتتاح شد.

مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی ها 
اصلاح شد

ســخنگوی اقتصادی دولت با بیــان اینکه 
مصوبه پیشــین در موضوع نــرخ خوراک 
مورد اصلاح قــرار گرفت، افــزود: در قانون 
بودجه ســال جاری در تبصره ۱۴ آن حدود 
۲۷۵ هزار میلیارد تومان باید دولت از محل 

فروش داخلی گاز برای ســوخت و خوراک 
درآمد کســب نماید وی افزود: بــا توجه به 
اینکه تحقق عــددی که در قانــون مصوبه 
شده بود نیازمند به قیمتهایی شبیه مصوبه 
پیشــین و مصوب خرداد هیأت وزیران بود، 
این مصوبــه از دو جهــت مورد ایــراد قرار 
گرفت، اول از جهت مهــر محرمانه و دوم از 

نظر زمان اجرا مورد انتقاد و ایراد بود.
وزیر اقتصاد اضافه کرد: هیأت دولت این دو 
ایراد را مرتفع کرد و بــا هدف اینکه در عمل 
نشــان دهد که هیأت دولت مســاله چشم 
انداز باثبات ســرمایه گذاری و ســودآوری 
صنایع برایش بیش از مســاله تأمین بودجه 
حائز اهمیت اســت در مصوبه پیشین خود 
تجدیدنظــر کرد.وی ادامــه داد: در مصوبه 
نهایی که به هیأت تطبیق و نظارت مجلس 
ارسال خواهد شد، بر اســاس فرمولی که از 
سال ۹۴ تا یکســال قبل نرخ مربوط تعیین 
تکلیف می شــد، به فرمول سال ۹۴ با سقف 

قیمت گاز صادراتی ایران برگشت.
خاندوزی افزود: همچنیــن برای اینکه گام 
مهمتر در زمینه پیش بینــی پذیری آینده 
برداشته شود و هر ماه در معرض تجدیدنظر 
مجدد اعداد و ارقام قرار نگیریم این مصوبه 

را تا پایان برنامه هفته توسعه مصوب کرد.

ساماندهی بانک های ناتراز برنامه 
قطعی دولت است

وی همچنیــن بــا اشــاره به ســاماندهی 
بانک های ناتــراز گفت: مســاله بانک های 
ناتراز جزو محورهای قطعی بسته ده بندی 
مهار تورم و رشد تولید دولت در سال جاری 
اســت و هیچ تغییر و عقب نشینی از این بند 
مصوبه نیست.وزیر اقتصاد افزود: وجه اتفاق 
نظر بیــن وزارت اقتصاد و بانــک مرکزی و 
سایر دســتگاه ها، مســاله علاج بانک های 

ناتراز در سال جاری است.
وی به بانک آینده اشــاره کــرد و گفت: در 
خصوص بانک آینده به جهت اینکه تا اواخر 
خردادماه، دیوان عدالت اداری مانعی برای 

اعمال رأی اضافه شده ایجاد کرده بود.
خانــدوزی افزود: به این معنــا که حق رأی 
ناشی از سهام مازاد که طبق مصوبه شورای 
پول و اعتبار در اختیار وزارت دارایی بود به 
حالت تعلیق درآمد.ســخنگوی اقتصادی 
دولت تصریح کرد: در سی مردادماه نامه ای 
از بانک مرکزی دریافــت کردیم که دیوان 
عدالت اداری این دستور موقت را برداشته و 
اعمال حق مالکانه بخشی از سهام به وزارت 
اقتصاد بر می گــردد.وی افــزود: بلافاصله 
برای سرعت بخشــی به این موضوع هم در 
خصوص برگزاری مجامع عقب مانده بانک 
آینده در شــهریورماه و هــم تعیین تکلیف 
صورتهای مالی ۹۸ و ۹۷ این بانک به سرعت 
مکاتبه کردیم و در شــهریورماه باید جلسه 
مجمع را تشــکیل دهند و به ســرعت این 

مسیر ادامه خواهد یافت.
خانــدوزی گفت: البتــه در مــورد تعیین 
تکلیــف برخی بانک هــا مقــام نظارتی در 
حوزه بانکــداری بانــک مرکزی اســت و 
وزارت اقتصاد پیشــنهادات خود را در مورد 
بانک هــای ناتراز بــه بانک مرکــزی اعلام 
کردیم و هــر تصمیمی که بانــک مرکزی 

بگیرد، کمک می کنیم که کار جلو رود.

جزئیات عضویت ایران در بریکس
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد عضویت 
ایران در بریکس، اظهار داشــت: در دولت 
قبــل تنها پرونــده ای که دولــت پیگیری 
می کرد برجام بود اما دولت ســیزدهم برای 
حل مســائل سیاســت خارجــی و اقتصاد 
بین الملل چنــد پرونده دیگــر را به پرونده 
برجــام اضافه کرد تا کشــور صرفــاً به یک 
پرونده گره نخورد و مســیرهای متعددی 

همزمان و به موازت با هم جلو رود.
وی افــزود: مســاله آزادســازی پول های 
بلوکه شده کشــور، عضویت ایران در پیمان 
شــانگهای، عضویت ایــران در بریکس به 

سرانجام رسید.
ســخنگوی اقتصادی دولــت اضافه کرد: 
کشورهای تشــکیل دهنده پیمان بریکس، 
انگیزه اصلــی این پیمان را خارج شــدن از 
آقایی آمریکا بــر اقتصاد جهــان می دانند 
تا یک یا چنــد دولت تعیین کننــده آینده 

اقتصاد جهان نباشند.
وی ادامــه داد: پیــام عضویــت ایــران در 
بریکس این بود که باوجــود اینکه ایران در 
تحریم های اقتصادی آمریکا قــرار دارد اما 
برای تکمیــل پــازل چندجانبه گرایی در 
دنیا اقتصادی آماده و مســتعد است و بنای 
اقتصادهای نوظهور این اســت که با اقتصاد 

ایران کار کنند.
خانــدوزی در مورد مولدســازی هم گفت: 
تا به امروز ۳۵۹۰ ملک مازاد دســتگاه های 
دولتی شناســایی شــده و حــدود ۱۵۷۶ 
ملک مازاد دســتگاه های دولتی در هیأت 
عالی مولدســازی به تصویب رسیده و از آن 
مجموعــه ۱۰۰۰ واحــد در مراحل ارزش 

افزایی است.
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معاون آموزش سازمان حفاظت محیط زیست:
سازمانلیگفوتبالبرنامهایبرایمسائل

محیطزیستیندارد
 معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: با توجه بــه اینکه هر هفته شــاهد بازی های پرتماشــاگر ده ها 
هزار نفری در استادیوم های ورزشــی در نقاط مختلف کشور هستیم، 
ســازمان لیگ فوتبال برنامه ای برای پوشش مســائل محیط زیستی 
ندارد.به گزارش ســازمان حفاظت محیط زیســت، نــورالله مرادی، با 
اشاره به اهمیت مقوله فوتبال و نقشــی که این ورزش در جامعه دارد، 
خواستار رعایت مسائل محیط زیستی در استادیوم های ورزشی فوتبال 
شــد و گفت: برگزاری مســابقات رشــته پرطرفدار فوتبال، مشکلات 
محیط زیســتی زیادی را ایجاد می کند که باید برای کاهش مخاطرات 

آن چاره اندیشی کرد.
وی بی توجهی به مســائل محیط زیستی در اســتادیوم های ورزشی را 
موجب ایجاد مشکلات زیادی مانند اتلاف انرژی، ایجاد و انباشت انواع 
پسماند، هدر رفت آب، مشکلات ناشــی از عدم مدیریت صحیح حمل 
و نقل عمومــی را موجب ایجاد آلودگی های زیســت محیطی، افزایش 
هزینه ها و کاهش کارایی دانســت و گفت: برگزاری مسابقات ورزشی 

پرتماشاگر فوتبال باید پیوست محیط زیستی داشته باشد.
مرادی با اشــاره به ضرورت پرداختن رسانه ها به موضوع رعایت مسائل 
محیط زیستی در اجتماعات بزرگ ورزشی کشــور، گفت: برنامه های 
فوتبال برتر، ورزش و مردم، نشریات و تارنماهای ورزشی و به خصوص 

رسانه ملی باید این موضوع را به عنوان مطالبه عمومی مطرح کنند.
وی ورزش و محیط زیســت را به عنوان لازم و ملزوم یکدیگر دانست و 
گفت: به سبب ارتباط تنگاتنگی که ورزش و محیط زیست باهم دارند، 
انتظار می رود تا ســازمان ها و نهادهای ورزشی رشــته های پرطرفدار، 
خصوصا سازمان لیگ فوتبال کشــور، برای انجام مسئولیت اجتماعی 

خود در قبال محیط زیست پیش قدم شوند.
مرادی، رشــته پرطرفدار فوتبال را به دلیل برگزاری لیگ حرفه ای در 
طول ســال که گاهی در مجموع بیش از نیم میلیون نفر تماشاگر را در 
ورزشگاه های سراسر کشــور در یک روز به خود جلب می کند به عنوان 
محفلی برای ظهور بروز پدیده های اجتماعــی و فرهنگی ارزیابی کرد 
و افزود: بسیاری از مســابقات سطح اول فوتبال کشــور، از رسانه های 
بین المللی پخش می شود و رفتار ورزشکاران، تماشاچیان و مربیان زیر 
ذره بین قرار می گیرد.وی اضافه کرد: بایســتی علاوه بر فوتبالیست ها، 
مربیان، تماشــاگران، لیدرها، مخاطبان تلویزیونــی، رادیویی و دیگر 
عناصر رویداد ورزشــی فوتبال از روش های مختلف مانند تبلیغات دور 
زمین، تبلیغات رســانه ای تلویزیونی و رادیویــی، آموزش های محیط 

زیستی دریافت کنند.

مرادی اهرم های تشویقی را برای فرهنگ سازی بسیار مهم ارزیابی کرد 
و گفت: بنا داریم هر فوتبالیستی که در حوزه محیط زیست چه در زمین 
بازی و چه در فضاهای عمومی جامعه یا حتی فضای مجازی فعالیت در 
خور توجهی انجام دهد به نحو مطلوبی مورد قدردانی سازمان حفاظت 

محیط زیست قرار گیرد.

مدیرکل امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد
انتقالنیمساعتهزواراربعینبهعراق

مدیرکل امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: بندر خرمشهر 
به عنوان تنها بندری است که در ایام اربعین به بندر ابوفلوس عراق تردد 

و پهلوگیری خواهد داشت و امکان جابجایی زائران را فراهم می کند.
 در ســال های گذشــته در کنار مرزها هوایی و زمینی، مرز دریایی هم 
برای انتقال زائران به عراق در ایام اربعین پیش بینی شــده بود و امسال 
نیز با برنامه ریزی صورت گرفته توسط مسئولین مربوطه و هماهنگی با 

طرف عراقی، مرز دریایی بیش از گذشته مورد توجه قرار دارد.
مســئولین، پیش بینی اعزام روزانه حدود چهار هزار زائر اربعین از بندر 

خرمشهر به بندر بصره را کرده اند و امکانات لازم نیز فراهم است.

در خصــوص راه اندازی خط دریایــی ایران - عراق مهــدی فرمهینی 
فراهانی مدیرکل امور دریایی ســازمان بنــادر و دریانوردی در گفت و 
گو با خبرنــگار مهر گفت: با توجه به امکانات مناســب در ترمینال های 
مسافری در بندر خرمشــهر و بندر آبادان و شناورهای مسافری تدارک 
دیده شــده برای این ایام، زائــران کربلای معلی می تواننــد از طریق 
دریایی و مسیر اروند، طی مســافت کمتر نیم ساعت، به استان بصره در 

عراق مسافرت کنند.
مدیرکل امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی در ادامه تصریح کرد: 
امکان ۲۰ ســفر دریایی برای زائران اربعین از طریق ۳ فروند شناور به 
صورت روزانه فراهم شــده است و پس از تشــکیل کمیته حمل و نقل 
سفرهای اربعین حسینی در وزارت راه و شهرســازی، سازمان بنادر و 
دریانوردی مسئولیت برقراری ســفرهای دریایی به مقصد بنادر عراق 

را مدنظر قرار داد.
وی با بیان اینکه از ســوی ســازمان بنادر ۲ بندر آبادان و خرمشهر به 
منظور تردد دریایی در ایام اربعین حســینی مدنظر قرار گرفت، تاکید 
کرد: با وجود تمام زیرســاخت ها از نظر پایانه و اسکله، متأسفانه دولت 
عراق آمادگی لازم جهت پهلوگیری در اســکله تازه تأســیس سیبه را 
نداشــت که در نهایت بندر خرمشــهر به عنوان تنها بندری که در ایام 
اربعین حسینی به بندر ابوفلوس عراق تردد و پهلوگیری خواهد داشت 

و امکان جابجایی زائران را فراهم می کند، فعالیت خواهد کرد.
این مقام مســئول در پایان تاکید کرد: ۲ فروند شــناور از سوی بخش 
خصوصی کشور عراق و یک فروند شــناور تندرو طبق مذاکره با شرکت 
کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران از سوی این شــرکت تأمین شده 
اســت تا جابجایی زائرین اربعیــن را از پایانه مســافری خلیج فارس 
بندر خرمشــهر به بندر ابوفلوس عراق، انجام دهند که هر ســفر ۳۰ تا 
۴۰ دقیقه به طول خواهد کشــید و در مجموع امکان تردد ۲۰ ســفر 
دریایی وجود دارد و شــناور اختصاص یافته از سوی شرکت کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران ۲۲۰ نفر و شــناورهای بخش خصوصی عراق 

۸۰ نفر ظرفیت جابجایی مسافر دارند.

دیوار

خریدار  معاون وزیر دادگستری و رئیس 
ســازمان تعزیرات حکومتی، گفت: حضور 
میدانــی و موثر قضــات در بــازار، رویکرد 
تعزیرات در دوران فعالیــت دولت مردمی 
است و روســا و قضات به جای انتظار برای 
دریافت گزارش سایر دســتگاه ها، خود در 

میدان حضور دارند.
احمد اصانلو در پنجمین روز از هفته دولت 
در نشســت خبری اظهارداشــت: سازمان 
تعزیرات حکومتی در دولت سیزدهم برای 
تحول در این سازمان، راهبرد هشتگانه ای 
با نیت استمداد از حضرت رضا)ع( را تدوین 

کرد.
وی با اشــاره بــه راهبــرد حضــور موثر و 
مســتمر تعزیرات در بازار با تاکید بر مراکز 
تولیدی و توزیعــی عمده، افــزود: وظیفه 
اصلی نظارت بر بازار برعهــده اتاق اصناف، 
وزارت جهادکشــاورزی ، وزارت بهداشت و 
اتحادیه ها و اصناف است و سازمان تعزیرات 
حکومتی به عنــوان مرجع رســیدگی به 
تخلفات اســت و در حلقه نظــارت بر بازار، 
حلقه آخــر در حیطه و صلاحیت ســازمان 

تعزیرات قرار دارد.
اصانلو با اشاره به تصویب قوانینی که توانایی 
نظارت بر بازار را از تعزیــرات محدود کرد، 
گفت: با وصف اینکه روســا و قضات سازمان 
تعزیرات حکومتی باید در شــعب مستقر و 
به پرونده هــای واصله از نهادهــای ناظر بر 
بازار رســیدگی کنند، اما در راستای کمک 
به ســاماندهی و نظارت بر بازار تعزیرات با 
برپایی گشــت های مشــترک به نهادهای 

ناظر کمک و آنها را همراه کرد.
معاون وزیر دادگســتری با اشاره به راهبرد 
تســهیل دسترســی مــردم بــه خدمات 
تعزیــرات، افــزود: در دولــت مردمی و در 
راســتای برنامه تحولی، یکــی از اقدامات 
مثبتی که انجام شــد، راه اندازی ســامانه 
تلفنــی ۱۳۵ بــود که ایــن ســامانه را به 
سامانه ثبت شکایات الکترونیک و دریافت 
شــکایات مردمی به صورت رایگان تبدیل 

کردیم.
اصانلو توضیح داد: مردم می توانند با مراجعه 
به این سامانه شکایات خود را ثبت کنند و به 
محض وصول، شکایت شهروندان به شعبه 
ارجاع می شــود و شــعبه به عنوان پرونده 
مبادرت به انجام تحقیقات و اســتعلامات 
می کند و هــر لحظه هر اقدامــی که انجام 
می شــود به صورت پیامکی به شاکی ابلاغ 
می شــود. این امر یکی از اقدامــات موثر در 
راستای تسهیل دسترسی مردم به خدمات 
سازمان تعزیرات اســت البته در این فرایند 

در مرحله آغاز کار هستیم .

معــاون وزیــر دادگســتری با اشــاره به 
کمبودهای ســخت افزاری و نرم افزاری در 
سازمان تعزیرات حکومتی گفت: با کمبود 
شــدید کادر اداری و تجهیــزات از قبیــل 
خودرو و ساختمان مواجه هستیم به طوری 
که ۲۱۰ شهرســتان فاقد ادارات تعزیرات 
و در کل کشــور حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ رییس 
شعبه داریم و در حد وســع، امور را پیگیری 

می کنیم.
اصانلو اتصال ســامانه ۱۳۵ به شعب را یکی 
از اهداف تعزیرات اعــلام کرد و افزود: هدف 
این است که ســامانه ۱۳۵ را به شعب سیار 
هم متصل کنیم البته اکنون ۱۱۰ شــعبه 

سیار فعال شده اند.
وی با اشــاره به کمبود خودرو برای برپایی 
گشت های تعزیرات در عین حال به افزایش 
گشت های مشترک اشــاره کرد و افزود: با 
کمبود خودرو مواجه بودیم و در تهران یک 
زمانی ۶ خودرو بیشتر برای گشت نبود و در 
این مدت توانستیم با خودروی استیجاری 
مشکل را حل کنیم و اکنون درصدد هستیم 
تعدادی خودرو برای گشت مشترک تامین 

کنیم.
رئیس ســازمان تعزیــرات حکومتی ادامه 
داد: اقدام دیگر اســتقرار شــعب تعزیرات 
در شهرســتان های فاقد تعزیــرات بود که 
توانســتیم عملکرد خوبی داشــته باشیم. 
امروز هم افتتاح ســازمان تعزیرات و کلنگ 

زنی در برخی شهرستان ها انجام می شود.
وی بــا اشــاره بــه فعالیــت شــعب ملی 
اظهارداشــت: اثــر راه اندازی این شــعب 
این بود که در بســیاری از حوزه های مهم، 

پروندههای کلان تشــکیل شد و نتیجه آن 
رسیدگی سریع به این پرونده ها بود.

اصانلو دربــاره عملکرد ســازمان تعزیرات 
حکومتــی در رســیدگی بــه پرونده هــا 
اظهارداشــت: در ۲ ســال نخســت دولت 
ســیزدهم تعداد یک میلیــون و ۴۰۵ هزار 
پرونــده ورودی در ســازمان تعزیــرات 
حکومتی ثبت شــده که نســبت به ۲ سال 

قبل از آن ۱۸ درصد رشد داشته است.
معاون وزیر دادگستری ادامه داد: در ۲ سال 
نخســت دولت مردمی تعــداد پرونده های 
رسیدگی و مختومه شده یک میلیون و ۴۰۹ 
هزار فقره معادل ۱۹ درصد افزایش نسبت 

به ۲ سال پایانی دولت دوازدهم بوده است.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به 
اینکه در حوزه تخلفاتی مانند گران فروشی 
هزار و ۸۰۰ میلیــارد تومان تخلفات صنفی 
داشــتیم،گفت: در ۲ ســال نخست دولت 
ســیزدهم میزان وصولی جرایم تعزیراتی 
۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بوده که رشــد 
سه برابری نسبت به ۲ ســال پایانی دولت 

دوازدهم نشان می دهد.

محکومیت 2۶ میلیارد تومانی شرکت 
هواپیمایی کیش ایر

معاون وزیر دادگســتری در پاسخ به سوالی 
درباره تخلفــات شــرکت های هواپیمایی 
اظهارداشت: مشــکلاتی در کمبود یا نبود 
بلیــت در مقاطعی وجــود دارد کــه البته 
شــهادت می دهم و در جریان هســتم که 
وزارت راه و مســکن و شهرسازی و سازمان 
هواپیمایی شــبانه روز در حال رســیدگی 

هســتند.وی درباره هواپیماهای خریداری 
شــده در دولت ســیزدهم، افــزود: زمانی 
برای خریداری یک هواپیما در این کشــور 
مراسم برگزار می شــد و در دو سال فعالیت 
دولت مردمی، ۷۰ دســتگاه بــا وجود همه 
مشــکلات، خریداری و وارد کشــور شده 

است.
اصانلو با اشــاره به اینکه پرونده های مربوط 
بــه تخلفــات شــرکت های هواپیمایی در 
شــعب ملی رسیدگی می شــود، گفت: سه 
تن نفر از روسای شــعب ملی با استقرار در 
ســازمان هواپیمایی کشــوری به تشکیل 
پرونده های متعدد مبادرت کردند و در پنج 
ماه اخیر هفت فقره پرونــده مهم و ملی در 
حوزه فعالیت هواپیمایی با جرایم ســنگین 
آرای قطعی دریافت کرده اند که این احکام 
در مرحله اجرا قرار دارد و بسیاری از حساب 
این شرکت ها مســدود و جرایم نیز دریافت 
شده است شده است که میزان مجموع این 
جرایم وصولی در این حــوزه ۱۳۳ میلیارد 
تومان بوده اســت که در همین راستا اخیرا 
شــرکت کیش ایر به پرداخت ۲۶ میلیارد 

تومان جریمه محکوم شده است.

جریمه 1473 میلیارد ریالی 
شرکت های لبنیات

اصانلو در پاسخ به ســوالی درباره تخلفات 
شــرکت های لبنیات اظهارداشــت: برخی 
اصلاح امور زمانبر اســت؛ از ســال گذشته 
وزارت جهادکشــاورزی و سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان چهار 
قلم را قیمت گــذاری کردنــد و واحدهای 

تولیدی تصور کردنــد در مابقی محصولات 
بدون ضابطه عمل کنند.

 وی یادآور شــد: سال گذشــته ۵۱۴ فقره 
پرونده مهــم و ملی در حوزه شــرکت های 
لبنیــات رســیدگی و مختومــه شــد و 
شــرکت های لبنیات به پرداخــت یکهزار 
و ۴۷۳ میلیــارد ریــال محکومیت قطعی 

گرفتند.
اصانلو اظهارداشــت: امسال منتظر هستیم 
ضوابط معین از ســوی ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان ابلاغ و 

براساس آن اقدام شود.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی در پاسخ 
به ســوالی درباره فعالیت اسنپ فود گفت: 
این موضوع جدید اســت و در قالب شــعب 

ویژه پیگیری می شود.
جریمه ۶۵ میلیارد تومانی رکن خوشگوار

رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی با اشاره 
به اینکه در پنج ماه گذشته، ۲۱۰۰ میلیارد 
تومان وصولــی اجرای احکام بوده اســت، 
افزود: شــرکت خوشــگوار در خراسان ۶۵ 
میلیارد تومان جریمه شده بود و این میزان 

جریمه یکی دو هفته گذشته وصول شد.
پلمــب بیــش از ۲۰ هــزار واحــد صنفی 

متخلف/ پلمب یک پارکینگ در مرز مهران
اصانلو با اشــاره به پلمب بیــش از ۲۰ هزار 
واحــد صنفی متخلف در ســال گذشــته 
اظهارداشــت: روســای شــعب با توجه به 
اختیــاری که اکنون دارنــد، در محل وقوع 
تخلف حضور می یابنــد و همان موقع اقدام 

به صدور حکم پلمب می کنند.
وی اظهارداشت: روز گذشته یک پارکینگ 
در شهرســتان مهــران به دلیــل افزایش 
دریافت و گران فروشی با حکم رئیس شعبه 

مستقر تعزیرات پلمب شد.

تشکیل پرونده برای مدارس متخلف
معاون وزیر دادگســتری در پاسخ به سوالی 
درباره رســیدگی به تخلفات مدارس گفت: 
تخلفات مدارس موضوعی بود که تعزیرات 

رأسا ورود کرد.
وی با اشاره به تشکیل پرونده برای مدارس 
معــروف به ویــژه در تهــران، افــزود: این 
پرونده ها در حال حاضر در فرایند تحقیقات 
کارشناســی قرار دارد و علت زمانبر شدن 
رســیدگی این اســت که باید گزارش های 
ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان و سازمان مدارس غیردولتی 
را دریافت کنیم و اگر ایــن نهادهای دولتی 
در انجام تکالیف خود در فرایند رســیدگی 
تاخیر و تعلل داشــته باشــند بــا آنها نیز 

برخورد خواهد شد.

رئیس دانشــگاه علــوم پزشــکی ایران، به تشــریح 
دستاوردهای دانشگاه در حوزه های مختلف پرداخت.

 عبدالرضــا پازوکی، در نشســت خبری کــه در محل 
دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار شد، گفت: دانشگاه 
در ۴۸ سال گذشته توانســته برگ زرینی بر افتخارات 

علمی کشور رقم بزند.
وی افزود: رتبه جهانی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران 
بین ۶۰۰ تا ۸۰۰ است و توانســته ایم در ابعاد مختلف 

آموزشی و پژوهشی، موفقیت هایی کسب کنیم.
پازوکی ادامه داد: در ســال ۲۰۲۲، دانشــگاه توانست 
رتبه اول تأثیرگذاری در حوزه بهداشــت را از بین ۹۶ 
کشور جهان داشته باشد.وی تاکید کرد: در حال حاضر 
در رتبه ســنجی علمی کشــور، رتبه چهارم را داریم.

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی ایران افزود: در حوزه 

آموزش، زیرساخت های دانشــگاه نیازمند 
توجه ویژه است.

وی گفت: بیمارســتان های حضرت رسول و 
فیروزگر، در حال اقدامات بازسازی هستیم 
که در بیمارســتان فیروزگر بــه مرحله اجرا 

رسیده است.
پازوکــی ادامــه داد: در حــوزه پژوهش نیز 

دانشگاه توانسته سهم ۵۰ درصدی از رتبه سوم کشور 
در جهان را کســب کند و بعد از آمریکا و چین، دارای 

رتبه سوم علمی در حوزه درمان چاقی هستیم.
وی به افتتاح بیمارســتان های جدید در استان تهران 
اشــاره کرد و گفت: ظرف یک ماه آینده شاهد افتتاح 

بیمارستان امام خمینی شهریار خواهیم بود.
پازوکی افزود: کلنگ زنی و شــروع ســاخت دانشکده 

دندانپزشکی در بیمارستان فیروزآبادی شهر 
ری، از دیگر اقدامات دانشگاه بوده است.وی 
گفت: با توجه به اینکه مرکز تروما در شــهر 
تهران نداریم، بیمارستان شهدای هفتم تیر 

برای این منظور پیش بینی شده است.
پازوکــی ادامــه داد: بیمارســتان ســوانح 
ســوختگی شــهید مطهری مرکز ارجاعی 
کل کشور اســت و از همین رو، همه بیماران را پذیرش 
می کنیــم.وی افزود: اغلــب بیمارســتان های تحت 
پوشش دانشگاه علوم پزشکی ایران، قدیمی و فرسوده 
هستند و حتی ۲ بیمارستان ما اخطار تخلیه گرفته اند.

پازوکی گفت: وضعیت بیمارســتان شــهید مطهری 
نیز به همین شکل اســت و تلاش می کنیم با حمایت 
ســازمان برنامه و بودجه، بتوانیم پروژه بیمارســتان 

سوانح ســوختگی در منطقه کن در اولویت قرار گیرد 
و تا دو سال آینده به بهره برداری برسد.

وی افزود: تجهیز مراکز سوختگی خیلی هزینه بر است 
و ما شــاهد مرگ و میر بالای افراد ســوخته در کشور 
هستیم که امیدواریم شــاهد افتتاح پروژه بیمارستان 

سوانح سوختگی در منطقه کن باشیم.
پازوکی بدون اشاره به اســامی ۲ بیمارستان دانشگاه 
که اخطــار تخلیــه گرفته انــد، ادامه داد: بــرای این 
۲ بیمارســتان، جایگزین مشــخص شــده است.وی 
در خصوص مرکز مدیریت ترومــا، گفت: ما یک مرکز 
استاندارد برای افراد تروما در شــهر تهران نداریم. اما، 
در حال حاضر بیماران ترومایی در سطح بیمارستان ها، 
پذیرش و درمان می شــوند. اما، لازم اســت یک مرکز 

برای مدیریت بیماران ترومایی داشته باشیم.

پزشکی

صدوراخطارتخلیهبرای۲بیمارستاندرتهران

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف 
شناسه آگهی 1554324

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۴۴۵۸ هیئت موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۴۹ تقاضای 
آقای علیرضا درودی به شــماره شناسنامه ۱۵ و کدملی ۵۷۴۹۸۲۱۲۲۶ در 
ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۹۵۹۲ متر مربع واقع در اراضی سفیدداری 
از پلاک شماره ۲۰۵ اصلی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 

از انتقال از مالک رسمی اردشیر خطیر به متقاضی دارد.
لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصلــه پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشــته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض 
خود را با ذکر شــماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواســت خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۰۷ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۶/۲۲

سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
از طرف غلامرضا قاسمی

)آگهي مزایده عمومي یك مرحله اي (

شهرداري بندر انزلي

شهرداري بندر انزلي در نظر دارد نسبت به واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به 
منظور تفکيک و جدا سازی زباله های خشک با ارزش بازيافتی  و از طريق مزايده  عمومي به شماره 5002005230000001 ثبت در سامانه 

ستاد و انعقاد قرارداد يكساله طبق ضوابط و مقررات به اشخاص حقيقی يا حقوقی واجد صلاحيت  به شرح ذيل اقدام  نمايد.  
موضوع مزايده :  واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به منظور تفکيک و جدا سازی 

زباله های خشک با ارزش بازيافتی

مبلغ تضمين )ريال(قيمت پايه ساليانه )ريال(مبلغ كارشناسي ماهيانه به ريالمشخصات

332/885/0003/994/620/000200/000/000واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش
 

نوع تضمين: ضمانتنامه بانكي شركت در مزايده  يا يا واريز نقدي در وجه شهرداري و به حساب بانكي شهرداري به شماره حساب 
3100006799001بانك ملي به نام شهرداري بندر انزلي و بارگزاري در سامانه ستاد

هزينه خريد اسناد مزايده :  مبلغ 10/000/000 ريال واريزبه حساب شماره 0107632759001 بانك ملي بحساب شهرداري بندرانزلي 
از طريق سامانه ستاد

تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1402/06/06 لغايت 1402/06/15
مهلت دريافت اسناد مزايده : از تاريخ 1402/06/05 لغايت ساعت 19 مورخ 1402/06/09

مهلت ارائه پيشنهاد و بارگزاري اسناد در سامانه ستاد:  ازساعت 8صبح مورخ 1402/06/13 لغايت ساعت 8 صبح مورخ  1402/06/22
زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/06/22 دفتر كار شهردار بندر انزلي

هزينه آگهی بر عهده برنده مزايده می باشد
نوبت اول:1402/6/7              نوبت دوم:1402/6/11

 نوبت اول
آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف 

شناسه آگهی 1554324
برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۴۴۵۸ هیئت موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۴۹ تقاضای 
آقای علیرضا درودی به شــماره شناسنامه ۱۵ و کدملی ۵۷۴۹۸۲۱۲۲۶ در 
ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۹۵۹۲ متر مربع واقع در اراضی سفیدداری 
از پلاک شماره ۲۰۵ اصلی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 

از انتقال از مالک رسمی اردشیر خطیر به متقاضی دارد.
لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصلــه پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشــته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض 
خود را با ذکر شــماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواســت خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۰۷ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۶/۲۲

سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
از طرف غلامرضا قاسمی

)آگهي مزایده عمومي یك مرحله اي (

شهرداري بندر انزلي

شهرداري بندر انزلي در نظر دارد نسبت به واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به 
منظور تفکيک و جدا سازی زباله های خشک با ارزش بازيافتی  و از طريق مزايده  عمومي به شماره 5002005230000001 ثبت در سامانه 

ستاد و انعقاد قرارداد يكساله طبق ضوابط و مقررات به اشخاص حقيقی يا حقوقی واجد صلاحيت  به شرح ذيل اقدام  نمايد.  
موضوع مزايده :  واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به منظور تفکيک و جدا سازی 

زباله های خشک با ارزش بازيافتی

مبلغ تضمين )ريال(قيمت پايه ساليانه )ريال(مبلغ كارشناسي ماهيانه به ريالمشخصات

332/885/0003/994/620/000200/000/000واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش
 

نوع تضمين: ضمانتنامه بانكي شركت در مزايده  يا يا واريز نقدي در وجه شهرداري و به حساب بانكي شهرداري به شماره حساب 
3100006799001بانك ملي به نام شهرداري بندر انزلي و بارگزاري در سامانه ستاد

هزينه خريد اسناد مزايده :  مبلغ 10/000/000 ريال واريزبه حساب شماره 0107632759001 بانك ملي بحساب شهرداري بندرانزلي 
از طريق سامانه ستاد

تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1402/06/06 لغايت 1402/06/15
مهلت دريافت اسناد مزايده : از تاريخ 1402/06/05 لغايت ساعت 19 مورخ 1402/06/09

مهلت ارائه پيشنهاد و بارگزاري اسناد در سامانه ستاد:  ازساعت 8صبح مورخ 1402/06/13 لغايت ساعت 8 صبح مورخ  1402/06/22
زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/06/22 دفتر كار شهردار بندر انزلي

هزينه آگهی بر عهده برنده مزايده می باشد
نوبت اول:1402/6/7              نوبت دوم:1402/6/11

 نوبت اول
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در آستانه انتشار فصل دوم سریال مهدویان
زخمکاریازچنگمافیارهامیشود؟

»زخم کاری« به همین راحتی ها دســت بردار شــبکه نمایش خانگی 
نیست. مجموعه ای که در فصل نخست توانســت توجه پرییننده را به 
خود جلب کند و حالا با اعلام بازگشــتش، بسیاری را به یاد چالش های 
گذشته می اندازد. بیننده ای که نگران سانسور و دیر رسیدن قسمت ها 
بود و سازنده ای که با تعامل و حتی فشــار، دنبال نمایش بهتر قصه در 
فضای ترسیم شده می گشت و البته ســازمانی نوپا مانند »ساترا« که با 
پخش هر پروژه پرحاشــیه، آزمونی جدی را در تنظیم گیری و نظارت 

پشت سر می گذارد.

اما چرا باید از »زخم کاری« گفت؟
فارغ از جایگاه هنری سریال »زخم کاری« و نگاه های مثبت و منفی به 
آن، به سه دلیل می توان ساخته محمدحســین مهدویان را اثری قابل 

بحث تلقی کرد.
دلیل نخســت به تعداد مخاطبان این مجموعه تلویزیونی برمی گردد. 
»زخم کاری ۱« در زمان خود موفق شــد، رکوردهای تعداد بیننده که 
زمانی به سریالی مانند »آقازاده« تعلق داشــت را جابه جا کند و پس از 
آن سریالی مانند »پوست شــیر« و »پدرخوانده« از پلتفرمی دیگر هم 

توانستند در این رقابت جایگاهی قابل توجه را به خود اختصاص دهند.
دلیل دیگر اینکه این ســریال در زمان انتشــار خود تلاش کرد، نقدی 
اجتماعی به واقعیت های روز ایران و انسان رشدیافته در چنین فضایی 
داشته باشد؛ حال اینکه چقدر توانست در این مهم موفق باشد یا بیشتر 
درگیر مانور روی خط قرمزهای فرضی و جابه جایی آنها شــد، نکته ای 

است که در زمان پخش با نقطه نظرات متفاوتی همراه بود.
اما آنچه به وضوح مشخص شد، اینکه نویسنده ای که فیلمنامه بر اساس 
کتاب او اقتباس شده بود، از برخی بخش ها رضایت نداشت. و اتفاقا نکته  
ســومی که »زخم کاری« را اثری قابل بحث می کنــد، همین اقتباس 
ســینمایی از یک اثر ادبی است.ســریال »زخم کاری« از رمانی به نام 
»بیست زخم کاری« اثر محمود حسینی زاد اقتباس شده بود. هرچند 
که سریال تفاوت هایی با رمان داشــت. بعضی شخصیت ها به فیلم نامه 
سریال اضافه شــده بودند و بعضی نیز تفاوت هایی با کتاب داشتند، اما 
در هر صورت اقتباس از کتابــی که با نگاهی به نمایشــنامه »مکبث« 

شکسپیر نوشته شده، پشتوانه خوبی برای سریال بود.
با این همه محمود حسینی زاد در مقایسه کتاب خود با سریال مهدویان 
مهمترین مشــکل را اینگونه توصیف کرده بــود: »دغدغه  اصلی رمان 
»بیست زخم کاری« پرداختن به یک فساد اقتصادی در حد کلان است. 
بزرگ ترین ضعف سریال این بود که این شبکه  گسترده  فساد را به یک 
خانواده  کوچک محــدود می کند. در رمان روی این شــخصیت ها کار 

شده اما در سریال فکر می کنم که یک مقدار سهل انگاری شده است.«

»زخم کاریِ« سانسورها
به تبع داستان انتخابی برای سریال و میزان خشونت کلامی و فیزیکی 
که قصه در خود جای داده بود، حــذف صحنه هایی از »زخم کاری« در 

فضای آن زمان چندان هم دور از ذهن به نظر نمی رسید.

سانســورها در مقاطعی صدای اعتــراض کارگردان )محمدحســین 
مهدویان( و تدوینگر ســریال را درآورد و باعث شــد وقفه ای در انتشار 
برخی قســمت ها رخ دهد.جالب آنکه اولین سانســور در همان صحنه  
نخست از قسمت نخست اتفاق افتاد. حمام یخی که جواد عزتی ـ بازیگر 
نقش مالک ـ نیمه عریان در آن قرار گرفته بود و بخش هایی از تصویر که 

در آن مات می شد.
تیغ سانســور در صحنه های دونفره جواد عزتی و رعنا آزادی ور به اوج 
می رســد و البته برخی فحش های کلامی و صحنه های سیگار کشیدن 
را هم در خود فرو می کشد. صحنه های ارتباط »مالک« با »منصوره« و 
»کیمیا« و صحنه قتل »سودابه« و »کریم« هم در زمان انتشار با حذف 
مواجه شدند.حضور ســیدجواد هاشمی در اســتخر هم از صحنه های 
جنجالی سریال بود که با اسم آوردن از این بازیگر در سری دوم و تداوم 
این نقش، به نظر می رسد جواد هاشمی نه تنها در مقابل منتقدان کوتاه 
نیامده که همان طور که پیشتر خود اشاره کرده بود خواهان عرض اندام 

در وادی های مختلف است.
اما این روزها مسوولان تنظیم گر شــبکه نمایش خانگی بر نظارت های 
بعد از پخــش ـ خصوصا برای تولیدات خارجی و محتوای کلی شــبکه 
نمایش خانگــی ـ تاکید دارند. حــال اینکه آیا ســریالی مانند »زخم 
کاری« که از همین ابتدا بســیاری توجه ها را به خــود جلب کرده هم 
مشمول این شرایط می شــود یا حساســیت ها درباره آن بیشتر است، 
پرسشــی اســت که در ادامه و با پخش قســمت های جدید مشخص 

خواهد شد.

اینجا بازیگران جدید مشغول کارند!
حدود یک سال قبل، زمانی که محمدحسین مهدویان عکسی از جواد 
عزتی در قســمت پایانی سریال اقتباســی »زخم کاری« منتشر کرد و 
نوشت: »بلند شو مالک«، گمانه زنی هایی درباره تصمیم این کارگردان 
برای ساخت فصل دوم، مطرح و بعدها نیز اخبار غیررسمی از تولید این 
پروژه در بعضی رســانه ها منتشر شــد؛ تا اینکه خرداد ماه امسال خبر 
رســمی تولید »زخم کاری ۲« با حضور بازیگران فصل قبل و تعدادی 

بازیگر جدید منتشر شد.
در قســمت پایانی »زخم کاری« چنین تصور شــد که »مالک« به 
دســت »منصوره« کشته شده اســت. نمای پایانی ســریال ـ جان 
دادن این شــخصیت و جسد بی جان او روی شــن های ساحل ـ هم 
گواه همین امــر بود. اما با توجه به داســتانی که بــرای فصل جدید 
سریال روایت شــده اســت و همچنین قرار گرفتن نام عزتی در بین 
کست ســریال و به کار بردن عبارت »بازگشــت« در کنار نام »زخم 
کاری«، این احتمــال قوت می گیرد که بیننده شــاهد بازگشــت 
»مالــک« برای گرفتــن انتقام خــود و خانــواده اش از بازماندگان 

خانواده »ریزآبادی« خواهد بود.
چنانچه در خلاصه داستان نوشته شده است:

»در نبود مالک حالا مدعیان تاج و تخت او یکی یکی از راه می رســند و 
این آغاز آشوب دیگری است… هنوز بوی خون به مشام می رسد!؟«

با نگاهی به بازیگران ســریال »زخم کاری ۲« در کنــار نام هایی چون 
جواد عزتی و رعنا آزادی ور، ســعید چنگیزیان، الهه حصاری و مرتضی 
امینی تبار، به اســامی جدیدی چون کامبیز دیرباز، مهران غفوریان و 
الناز ملک می رســیم اما اینکه دقیقا این بازیگــران در کدام جناح قرار 
می گیرند و قرار اســت در جبهــه مالک بجنگند یــا ریزآبادی ها هنوز 

مشخص نیست.
ضمن اینکه »زخم کاری ۲«، دو غایب هم دارد. هانیه توسلی که مدتی 
پیش تصمیم برای نبودنش را اعلام کرده بود و ســارا حاتمی که پس از 

مرگ کاراکتر »مائده« در فصل اول، غیبتی توجیه پذیر دارد.

قاب

خریدار   احمد ســلگی، فیلمنامه نویس 
»حیثیت گمشــده« گفت: درام ســریال با 
یک رخداد بزرگ شروع می شود و مسیری 
که شــخصیت اصلی طی می کنــد با یک 
ساختار حلزونی دور یک سوال می چرخد و 
پاسخش کامل و کامل تر می شود. می توان 
گفت به نوعی »حیثیت گمشــده« روایت 

خودشناسی و پیدا کردن خود است.
 »حیثیت گمشــده« که ایــن روزها پخش 
آن در شبکه نمایش خانگی )فیلیمو( ادامه 
دارد، دومین ســاخته ســجاد پهلوان زاده 
اســت. احمد ســلگی هــم نــگارش این 
داستان پرفراز و نشــیب را که در قالب یک 
مینی ســریال ۹ قسمتی ســاخته و پخش 

شده، به عهده دارد.
ســلگی که ادبیات نمایشــی را در دانشگاه 
تهران خوانده و در حوزه تئاتر آثار مختلفی 
را روی صحنه برده اســت، برای اولین بار در 
این مینی ســریال در مقام فیلمنامه نویس 
حضــور دارد. مجموعــه ای کــه می توان 
گفــت دیالوگ ها و خط داســتانی آن جزو 
شــاخصه هایی هســتند که باعث شده تا 
»حیثیت گمشده« بتواند نگاه مخاطبانش 
را به خود جلب کنــد. در ادامه گفت وگویی 
با او داشــتیم و از کم وکیف شکل گیری این 
قصه و تولــد »حیثیت گمشــده« گفتیم و 

شنیدیم.

 با قصه گویی و فراز و نشــیب های 
یــک  بــرای  فیلمنامه نویســی 
مینی سریال شروع کنیم، اتفاقی که به 
علت زمان بندی محدودتر این قالب با 
دشواری هایی همراه است، چون قصه 
به نسبت یک ســریال معمولی باید 
در تعداد قســمت های کم تری شکل 
بگیرد و مخاطب را با خود همراه کند. 
به همین دلیل است که شاید پرداخت 
دراماتیک یا مثلا شخصیت پردازی ها 
را با محدودیت هایــی مواجه کند. به 
ویژه اینکه در »حیثیت گمشــده« با 
قصه ای معمایی و چنــد لایه و با تعدد 
شخصیت هم روبرو هستیم. نظر شما 

هم همین است؟
به نظر من مســیر ایده آل ماجرا این اســت 
که ما بر اســاس قصه و بر اســاس کانسپتی 
)مفهوم( که می خواهیم بر اساس آن قصه، 
روایت کنیم تصمیم بگیریم که یک سریال 
چند قسمتی باشــد که خوشبختانه در این 
کار دســتمان باز بود و تصمیم را خودمان 
گرفتیــم. برخــی مواقع پیــش می آید که 
داســتان پتانســیل لازم برای تعداد بالای 
اپیزود را ندارد اما شــرایط تولیدی ایجاب 
می کند که این اتفاق بیفتد که آنجا معمولا 
نویســنده مجبور می شــود که گره افکنی 
و گره گشــایی کاذب کنــد. در واقع نوعی 
اطناب در قصه ایجاد کنــد که خیلی مفید 
واقع نمی شود. مســئله این است که ما چه 

داستانی را می خواهیم چگونه روایت کنیم.
نوع روایت مــا در حیثیت گمشــده به نظر 
من نوعی بود که همین قالب مینی ســریال 
برای آن قالــب ایده آلی بود. خوشــبختانه 
در گفت وگوهایی که با ســجاد پهلوان زاده 
درباره تعــداد اپیزودها داشــتیم، تصمیم 
گرفتیم که بر اساس همین تعداد ۹ قسمتی 
که الان هســت به توافق رســیدیم و قصه 
هم کشــش و ظرفیت لازم بــرای اینکه در 
این تعداد قسمت روایت شــود را داشت. نه 

بیشتر و نه کمتر.

مینی ســریال بودن این ویژگی و 
کارکرد را هم دارد که از شــاخ و برگ 
دادن هــای اضافه و زوائــد قصه دور 
می شــویم و با ریتم بالاتری روبه رو 
هســتیم. حالا که بحث ریتم و روایت 
شــد به نظرمی آید با اینکــه هر دو 
سریال »سقوط« و »حیثیت گمشده« 
مینی ســریال بودند اما در دومی از 
همان ابتدا با تعلیــق آفرینی و ریتم 

تند و التهاب مواجه هســتیم و مثل 
»سقوط« مقدمه چینی کمتری برای 
رسیدن به نقطه التهاب صورت گرفته 
است. حتی قصه به نوعی از پایان آغاز 
می شــود. در همان قسمت اول مرگ 
هاجر اتفاق می افتد و ادامه ســریال 
رمزگشــایی از معمای مرگ و شیوه 
زندگی و شخصیت اوست. شاید بتوان 
گفت با نوعی روایــت معکوس مواجه 

هستیم. نظر شما چیست؟
مســئله ای که در حیثیت گمشــده وجود 
داشــت این بود که درام با یک رخداد بزرگ 
شروع می شــود و مســیری که شخصیت 
اصلی طی می کند با یک ســاختار حلزونی 
دور یک ســوال می چرخد و پاسخش کامل 
و کامل تر می شود. این مستلزم این بود که ما 
در قسمت اول، سوال را کامل و قدرتمند در 
ذهن مخاطب ایجاد کنیــم و برای مخاطب 
هم مثل شــخصیت اصلی یعنــی امیر این 
ســوال ایجاد شــود که هاجر چه گذشته و 
شخصیتی داشته اســت و چرا به این مرگ 
تن داد. بنابراین فکر کردیــم باید از مقدمه 
کم کنیم و بیشــتر به پاسخ دادن به پرسش 

درام بپردازیم.
بله با شــما موافقم ما در اینجا بــا یک نوع 
روایت معکوس مواجه هستیم که شخصیت 
اصلی هر چقدر جواب سوالاتش را می گیرد 
شــخصیت پــردازی صــورت می گیرد و 
رمزگشــایی اتفاق می افتد. نه فقط قهرمان 
قصه و حاضر قصه یعنی امیر بلکه شخصیت 
غایب و حذف شده داستان یعنی هاجر هم 
در این روایت معکوس، پردازش می شــود و 
به واسطه آن گره گشایی از معمای قصه هم 
اتفاق می افتد. در روند همین مســیر است 
که امیر نه فقط هاجر که خودش را هم بهتر 
می شناســد. در واقع می توان گفت به نوعی 
»حیثیت گمشــده« روایت خودشناسی و 

پیدا کردن خود است.
از ســوی دیگر با توجه به اشــاره ای که به 
روانشناســی مخاطب امروز داشتید باید در 
همان ابتــدا و البته با رعایــت منطق درام، 
احســاس همذات پنداری مخاطب با قصه 
و شــخصیت هایش برانگیخت تا او انگیزه و 
میل به تعقیب داســتان را پیدا کند به ویژه 
اینکه با یک مینی سریال مواجه هستیم که 
زمان در آن از اهمیــت دراماتیک تری هم 

برخوردار می شود.
طی این چند وقت به ویژه در ســریال های 
شبکه نمایش خانگی از تمهید پیش تیتراژ 
زیاد استفاده شــده اســت مثلًا در سریال 
»پوست شیر« اما به نظر می رسد که در آنجا 
یک ربط دراماتیک بین ایــن پیش تیتراژ و 
قصه اصلی در همان قسمت وجود نداشت. 
در واقع کارکردش این بود که چیزی از قصه 
همان قسمت را رمزگشــایی می کرد اما در 
اینجا این اتفاق نمی افتد و انگار بیشتر با یک 
قصه ای در گذشته شــخصیت اصلی مواجه 
هســتیم که به مخاطــب کدهایی می دهد 

که می توانــد در حل معمای کلــی درام به 
او کمک کند بــدون اینکه لزومــا به همان 

قسمت و اتفاقاتش ربطی داشته باشد.
ما بــرای اینکه قصه را روایــت کنیم چندتا 
روایت موازی داشــتیم کــه مخاطب قصه 
بیرونــی کــه دارد دنبال می کنــد همان 
رمزگشایی از مرگ هاجر و زندگی مشترک 
با امیــر و روابط آن ها که یک زمان ۸ ســاله 
اســت. از جمله روابط امیر با پــدر و خواهر 
خودش و پدر و خواهــر هاجر که مخاطب با 

آن  آشنا می شود.
برای اینکه این چند روایت موازی به شــکل 
منظم در ذهن تماشــاگر صــورت بگیرد، 
تصمیــم گرفتیم کــه خط قدیم تــر را که 
برمی گردد بــه جوانی امیــر و تهمینه را در 
پیش تیتراژ قرار دهیم و به وسیله تیتراژ بین 
زمان گذشته و زمان حال در داستان فاصله 
ایجاد کنیم. این پیــش تیتراژها با اپیزودها 
ربط مستقیم ندارد اما با هسته اصلی درام و 
با گره گشایی های پایانی قصه کاملا مرتبط 
اســت و کارکردش در آنجا معلوم می شود. 
چنانکه هر چه قصه جلوتــر می رود متوجه 
کارکرد آن ها می شویم. در واقع مثل پازلی 
می ماند کــه در اپیزودهــای پایانی متوجه 
می شــویم که چه نقش مکملی در صورت 

بندی قصه داشته است.

 از شــکل همکاری که با کارگردان و 
دیگر عوامل داشــتید هم بگویید، آیا 
جایی شده که اختلاف نظر هم داشته 
باشــید و همین موجــب چالش در 

نگارش فیلمنامه شود؟
واقعیت اش این است گفت وگوی من با آقای 
مهدویان خیلی سازنده بود. باید به این نکته 
مهم اشاره کنم که اساسا سریال سازی کار 
تک نفره نیست برخلاف سینما که می تواند 
مولف محور باشــد در ســریال بیشتر با کار 
جمعی و گروهی مواجه هستیم. همه بچه ها 
حتی آقای حسینی نیا هم همفکری می کرد 
و پیشنهاد می داد و در یک تعامل و همکاری 
کار را پیش می بردیم. واقعا فقط خود سریال 
بود که برای ما اهمیت داشــت. مسئله این 
نبود که ایــده از کجا آمده و پیشــنهاد چه 
کســی اســت، هر ایده و پیشــنهاد که به 
پیشــبرد قصه و فیلمنامه کمک کند مورد 

استقبال و استفاده قرار می گرفت.

با توجه به اینکه با یک درام رئالیسی 
و واقع گرایانه مواجه هستیم آیا برای 
نگارش فیلمنامه از تحقیق یا مشاهده 
میدانی هم اســتفاده کردید؟ اینکه 
مثلًا پرونده یا آدمــی مثل امیر را پیدا 
و درباره اش پژوهش کنید یا داستان 
تماماً برآمــده از خلاقیــت ذهنی 

نویسنده است؟
راســتش اینکــه بــه ســراغ قصه هــا یا 
پرونده هایــی کــه از واقعیت آمده باشــد 
نرفتم. اما آن مسئله تحقیق میدانی به نظر 

من شــاید تجربه هر روزه یک نویســنده و 
فیلمنامه نویس و حتی بازیگر است. در واقع 
حاصل تجربه زیسته او در تمام عمرش است 
که با نگاهی مشــاهده گر به محیط اطراف و 
آدم ها بنگرد تا بتواند از دل آن ها قصه و درام 

بسازد.
از این حیــث می توان گفت که من ســعی 
کردم به تجربه های زیسته خود از حضور در 
جامعه و در دل آدم هــا در نگارش فیلمنامه 
اســتفاده کنم تا رد واقعیت را به درون درام 
بیاورم. یــک نکته ای که شــخصا برای من 
خیلی مهم بود این اســت که ما به سراغ هر 
قشــری که برویم نگاه از بیرون به آن قشر و 
طبقه یا شــغل و حرفه نداشته باشیم، سعی 
کنیم که از درون قصه خــود را روایت کنیم 
مثلا اگر ســراغ امیــر می رویم کــه کارگر 
معدن اســت و دچار بازشــناخت نسبت به 
زندگی اش می شــود ســعی کنیم از درون 
به بیرون روایت کنیم کــه در ورطه قضاوت 

کردن نیفتیم.
برای همین من فکر می کنم که امیر خیلی 
به تیپ خاصی تعلق ندارد و ما سعی کردیم 
به او طــوری نگاه کنیم که با وارد شــدن به 
درام یک بازشــناختی نســبت به خودش 
به عنوان یک انسان برســد فارغ از طبقه و 
شغل و چیزهای دیگر. یک اتفاقی در بیرون 
زندگی امیر و ســویه بیرونــی درام در حال 
رخ دادن اســت اما پروســه اصلی تحولات 
و تغییراتــی اســت کــه در درون امیر رخ 
می دهد و او را دوباره به بازشناســی نسبت 
به خودش مجبــور می کند. امیر درگیر یک 
عشق از دست رفته اســت؛ اما شاید امیر در 
ســرآغاز قصه متوجه این عشق نبود و حالا 
در فقدان او متوجه ایــن واقعیت در درون 
خود می شــود و به همین علت به شناختی 

تازه از خود می رسد.

با نوعی ساده انگاری مواجه هستیم 
یا دست کم باور نمی کنند که او تا این 
میزان از زندگی همسرش بی خبر بوده 

است؟
من فکر می کنــم کلیدواژه پاســخ به این 
پرسش بی توجهی امیر است. امیر نسبت به 
هاجر و خواســته های او بی توجه بوده و این 
بی توجهی آســیب بزرگ زندگی امیر است 
و یکی از آسیب شناســی هایی که ما در این 
سریال ســعی کردیم به آن بپردازیم و آن را 
برجسته کنیم همین بی توجهی شخصیت 
امیر اســت و بالطبع بی توجهــی آدم هایی 
مثل امیر که آن ها را در زندگی آسیب پذیر 

می کند.
چنانکه می بینیم امیر تــا دیروقت بیرون از 
خانه قمار می کرد و از این زندگی فراری بود 
و تازه بعد از فروپاشــی این زندگی با مرگ 
هاجر است که متوجه ســویه های پنهان و 
ناگفته و ندیده آن می شــود. هوشمندی یا 
جســارت امیر ربطی به بی توجهی او ندارد. 
ممکن است فردی باهوش و شجاع باشد اما 

به دلیل بی توجهی در زندگی دچار آســیب 
شود. به نظرم بی توجهی امیر به زندگی اش 

کلید گمشده پازل این قصه است.

شما که به عنوان بازیگردان با آقای 
حسینی نیا ارتباط داشتید در این باره 

نظری ندارید؟
پیش از این باید بگویــم که هر اتفاقی که در 
یک پروژه سینمایی یا سریال می افتد بار آن 
بر دوش کارگردان است و بی تعارف سجاد با 
تمام وجود پای این کار و مشکلاتش ایستاد 
و دلگرمی گروه بود. سجاد از همان روز اول 
به من می گفــت در کنار کاری کــه داریم 
می کنیم باید گزینه هایی به بانک بازیگری 
ایــران اضافه کنیم و واقعیت این اســت که 
تئاتر ایران پر از بازیگران با اســتعداد است 

که کمتر از ظرفیت آن استفاده شده است.
با توجه به این حرف سجاد و اینکه مسئولیت 
بازیگردانی ســریال را به مــن محول کرده 
بود سعی کردم از این استعدادهای تئاتری 
بهره ببرم و خدا رو شــکر فرصتی پیش آمد 
که از برخی از آن ها استفاده کنم. انرژی که 
آن ها به صحنه می آورند از درونش خلاقیت 
و نوآوری زایش می کرد. مــن واقعا از اینکه 
سجاد در زمینه انتخاب بازیگر و بازیگردانی 

به من اعتماد کرد ازش ممنونم.
او با نــگاه مثبــت و همراهــی اش فرصتی 
فراهم کرد تا بازیگران توانمند دیده نشــده 
فرصت نمایش پیدا کنند و دیده شــوند. به 
گمانم یکی از کارکردهای سریال سازی باید 
معرفی بازیگران جدید و با اســتعداد باشد 
تا بتواننــد توانمندی خــود را محک بزنند. 
خیلی از جاهای دنیا بسیاری از بازیگران از 
دل سریال ها به سینما رســیده اند و به یک 
ســرمایه بازیگری برای آن کشــور تبدیل 
شدند و به نظر من این باید در کشور ما رویه 

شود.
اما درباره مهــدی حســینی نیا باید بگویم 
که همفکری و همکاری خوبی با او داشــتم 
و فیلمنامــه را با هــم تحلیــل می کردیم. 
آنچه که دربــاره مهدی حســینی نیا برای 
من خیلی قابل تامل بــود تمرکز عجیب او 
روی فیلمنامه بود. نصف فیلمنامه را حفظ 
بود و بدون اغــراق می گویــم در تمام این 
ســال هایی که با بازیگران همکاری داشتم 
لذت بخش تریــن آن همکاری بــا مهدی 

حسینی نیا بود.

و در آخــر برویم ســراغ اصلاحات 
سریال؛ با ممیزی های که اتفاق افتاد 

آیا به روند قصه ضربه خورد؟
بــدون شــک. چیــزی کــه دوســتان 
ممیزی بــه آن توجه ندارند این اســت که 
گفت وگونویســی واقعا یک مسئله پیچیده 
و دشــوار اســت. هر جمله، جمله بعدی را 
می آورد و یــک رابطه علــت و معلولی بین 
آن ها وجود دارد کــه گاهی یک کلمه از این 
دیالوگ که حذف شــود کلیت آن گفت وگو 
را مخدوش کرده و دیالــوگ را دچار لکنت 
می کند. دیالوگ نویسی مثل یک دومینوی 
ظریف می ماند که وقتی جمله ها را از آن بر 
می داری کلیت آن می پاشد. گاهی هر یک 
کلمه ای کــه از فیلمنامه یــا دیالوگ های 
اجرا شده کم می شــود به اثر لطمه می زند و 
متاسفأنه به دلیل نبود نگاه فنی به این مقوله 
گاهی خیلی راحت می گویند فلان کلمه یا 
کلمات یا فلان جمله باید حذف شود بدون 
اینکــه بدانند تاثیر مخرب این سانســورها 
بر اثر چیســت. حیثیت گمشــده، با شعار 
»زخمی عمیق تر از انزوا« ضمن مرور برخی 
آسیب های اجتماعی، داستان یک تردید را 

به شکلی متفاوت، روایت می کند.
در این ســریال مهدی حســینی نیا، بهاره 
افشــاری، الناز حبیبی، امیر نوروزی، بهزاد 
خلج، مهدی زمین پرداز، ســتاره پسیانی، 
رحمان باقریان، نادر فــلاح، آرش فلاحت 
پیشه و آرشــیدا درســتکار به هنرمندی 

پرداخته اند.

کارگــردان و بازیگر تئاتــر می گوید: تئاتــر، امروز از 
حالت بکر بودن خود در گذشته خارج شده، کار خوب 
نمایشــی خیلی کم می بینید و از طرفــی هم خیلی از 

استادان خوب خانه نشین شده اند.
محمود آقــازاده که این روزها نمایش »ســال ســوم 
جنگ« را در خانه نمایش دا روی صحنه دارد در گفت 
وگو با خبرنــگار فرهنگی ایرنا اظهار داشــت: آفتی که 
یکی دو دهه اســت گریبان تئاتر را گرفته، این اســت 
که سرمایه ای وارد تئاتر شــده که آن را از حالت خالص 
بودن درآورده است. سرمایه ای کاذب وارد تئاتر شده و 

این هنر از حالت بکر بودن گذشته خارج شده است.
او دربــاره معیارهــای کارگردانی تئاتــر گفت: حلقه 
گم شــده و مفقوده در این زمینه، آموزش اســت. بین 
نســل جدید، آموزش و مطالعه به صورت صحیح انجام 
نمی شــود. برخی افراد خیلی زود برجســته و معروف 
می شــوند و خیلــی زود هــم از چرخه تولیــد خارج 

می شوند و کارهای عامه پســند خیلی زیاد 
شده است.

ســینما،  در  داشــت:  اظهــار  آقــازاده 
کارگردان های تازه کاری بــا پول هنگفتی با 
سه دوربین حرفه ای یک پلان را می گیرند و 
با تیمی کاملا حرفــه ای از دل آن یک فیلمی 

می سازند و به شهرت می رسند.
وی افزود: مشــکل بعدی ســوای نقص آموزش، رانت 
اســت. خیلی از دوســتان از رانت اســتفاده می کنند 
و در ســینما، تلویزیون و تئاتر وارد عرصه کارگردانی 

می شوند.
این کارگردان تئاتر همچنین معتقد اســت: بازیگران 
تئاتر در تصویــر قطعا موفق ترند. انیشــتین می گوید: 
نبــوغ چیزی جــز تلاش و تــلاش و تلاش نیســت و 
بازیگر تئاتر مدام در حال تلاش اســت برای این که به 
نقطه ای برسد و بعد از رسیدن به آن، به دنبال رسیدن 

به نقطه ای دیگر اســت و تنوع نقش در تئاتر 
نســبت به بازیگر ســینما برای کسی که از 
تئاتر وارد سینما شــده خیلی بیشتر است. 
اگر بازیگر تئاتر مدیوم کار تصویر را بشناسد و 
این که بداند مقابل دوربین است، مبالغه آمیز 
بودن بازی بازیگران تئاتر قابل برطرف شدن 

است.
آقازاده در عین حال گفت: از زمانی که ســینما شکل 
گرفت تا یــک دوره ای وامــدار تئاتر بــود، زمانی که 
فناوری وارد ســینما شد و روایت در ســینما پیچیده 
شد، تئاتر بود که از ســینما وام می گرفت. مانند تئاتر 
چند رســانه ای و یا تئاتر دیجیتال. با فناوری هایی اعم 
از صدا، نور و تصویر که وارد تئاتر شــد، حتی می بینید 
که بازیگــر تئاتر هاشــف زده و خیلــی آرام صحبت 
می کند اما سیستم صوتی باعث می شــود که اغراق از 
بازی بازیگر تئاتر گرفته شــود. در روایت هم این گونه 

است. کارهای پینتر به نوعی وامدار سینماست. خیلی 
از نویسندگان آمریکایی بده بســتانی دارند و خیلی ها 
نویسنده ، فیلمساز هســتند. هم در تئاتر می نویسند و 
هم در سینما فیلم می ســازند و این تبادل وجود دارد. 

در انگلیس هم این گونه است.
او دربــاره تفاوت کار تئاتــر و تصویر هم گفــت: تئاتر 
ســخت تر و دوست داشتنی تر اســت. به خاطر این که 
با مخاطب نفس به نفس هســتی و برآیند کارت را در 
لحظه خیلی نقــد می بینــی و نظــرات مخاطبان را 
می شــنوی اما کار تصویر برای قضاوت شــدن تا زمان 

ساخت و اکران زمان بر است.
آقــازاده تاکید کــرد: کنترلــم روی کار تصویر خیلی 
بیشــتر اســت. برای این که در آنجا خیلــی راحت تر 
می توانم میزانسن بچینم و بیشــتر امکان خطا وجود 
دارد و می توان آن را ادیت کرد اما چون تئاتر زنده است 

این امکان برای شما خیلی کمتر است.

صحنه

تئاترازحالتبکربودنخارجشدهاست
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میدان

مربــی تیم ملــی پاراکانو پــس از پایــان رقابت های 
قهرمانی جهان در آلمان گفت: با وجود اینکه ســعید 
حسین پور می توانســت در کلاس KL1 مدال کسب 
کند اما با صلاحدید فدراسیون و کادر فنی به او گفتیم 
طوری پارو بزن که فقط ســهمیه پارالمپیک را کسب 
کنی.محسن میلاد، در ارزیابی از عملکرد قایقرانان پارا 
در رقابت های قهرمانی جهان دویسبورگ آلمان اظهار 
کرد: شهلا بهروزی راد با وجود این که در این مسابقات 
خیلی خوب پــارو زد اما حریفانش به ویــژه در مرحله 
مقدماتی برترین های جهان بودند و شاید با صدم ثانیه 
نتوانست به فینال A  برسد و واقعا شرایط بسیار سختی 
داشــت. اســلام جاهدی نیز با توجه به عملکردی که 
داشت ســهمیه پارالمپیک پاریس را عملا کسب کرد، 
اما در این مسابقات تنها ۶ نفر برتر جهان را برای کسب 

سهمیه اعلام می کردند و ســپس از قاره ها 
تا ۱۰ نفر بعد مشــخص می شــود. بنابراین 
وضعیت او از نظر کسب سهمیه تثبیت شده 

است.
وی گفــت: ســعید حســین پور یکــی از 
ورزشکاران استثنایی ما در این مسابقات بود 
و تایم های او را مرتب چک می کردیم و قطعا 

می توانست روی ســکو قرار بگیرد اما قبل از برگزاری 
مســابقات وقتی موضوع کلاس بندی او مطرح شــد 
بعد از انجام تســت مدیکال و تکنیکال از او، بعدازظهر 
اعــلام کردند کــه کلاس او KL2 اســت در حالی که 
برنامه ریزی ما این بود که در مســابقات مسافت ۲۰۰ 
متر کلاس KL1 شــرکت کند و این شــوک عجیبی 
برای ســعید حسین پور قبل از مســابقات بود هرچند 

با تلاش بســیار موفق شــدیم تا او در کلاس 
KL1 شــرکت کند.مربی تیم ملی پاراکانو 
تصریــح کرد: هر چند ســعید حســین پور 
می توانست در این مســابقات روی سکو قرار 
بگیرد اما صلاحدیــد کادر فنی بر این بود که 
او برای مدال تلاش نکند چون در این صورت 
کلاس او تغییــر پیــدا می کــرد و دوباره به 
کلاس KL2 برمی گشت. برای کادر فنی و فدراسیون 
اولویت اصلی ابتدا مدال بازی های پاراآسیایی هانگژو 
اســت و ســپس پارالمپیک پاریس. در این مسابقات 
نیز او کنترل شــده پارو زد و ایرادی نداشــت. هر چند 
هنوز کلاس بین المللی او تایید نشده اما یقین دارم در 
همین کلاس وضعیت او تثبیت شــده و مشکل خاصی 
وجود ندارد. حتی او در فینال A نیز قرار گرفت اما به او 

گفتیم طوری پارو بزن که بــرای المپیک خیز برداری 
و سهمیه کســب کنی، شک نداشته باشــید که سال 
بعد او را در ســکوی جهانی و هم المپیک خواهید دید 
چون قایقران توانمندی اســت.میلاد در پایان گفت: 
هر سه سیستمی که سعید حســین پور را در مدیکال 
چک کردند به او کلاس KL1 داده بودند تنها سیستم 
تکنیکال به او کلاس KL2 داده بود که آن هم ســعی 
داشت کلاســش را تغییر دهد. به دنبال آن هستیم تا 
این قایقران در مسابقات بعدی در همین کلاس شرکت 
کند تا مدال جهانــی را که ما از او گرفتیــم دوباره به او 
برگردانیم. به عنوان مربی تیم ملی پاراکانو با صلاحدید 
فدراسیون و سیستمی که بود تصمیم گرفتیم حسین 
پور در قهرمــان جهان برای مدال خیــز برندارد و تنها 

برای کسب سهمیه تلاش کند.

 تیم های فوتبال امید و والیبال ســاحلی کشــورمان، 
نخستین گروه ورزشی اعزامی ایران به بازهای آسیایی 
هستند که در تاریخ ۲۳ شهریورماه وارد دهکده بازی ها 

خواهند شد.
شــمارش معکوس بــرای شــروع نوزدهمیــن دوره 
بازی های آســیایی آغاز شــده اســت. رقابتــی که تا 
این لحظه حضور ۲۱۳ ورزشــکار مرد و ۷۶ ورزشــکار 
زن ایرانی در آن نهایی شــده و این تعداد ممکن است 

بعد از برگزاری جلسه ســتاد عالی بازی ها در تاریخ ۱۲ 
شهریورماه، دست خوش تغییراتی شود.

کاروان ۵۲۰ نفــره ایران )تا این لحظه( قرار اســت در 
قالب ۱۵ گروه راهی هانگژو، شــهر میزبان بازی های 

آسیایی ۲۰۲۲ شود.
کادر سرپرســتی ایران درحالی ۱۸ شــهریورماه عازم 
چین می شــود که تیم فوتبال امید و والیبال ساحلی، 
نخستین گروه ورزشــی اعزامی کشورمان هستند که 

در تاریخ ۲۳ شهریورماه وارد دهکده بازی ها می شوند.
تیم فوتبال امید ایران برای حضور در انتخابی قهرمانی 
آسیا )۱۳ تا ۲۱ شــهریور( راهی ازبکستان می شود و 
بعد از پایان این رقابت ها در تاریخ ۲۲ شــهریور ماه از 
ازبکستان راهی هانگژو خواهد شد. والیبال ساحلی هم 

۲۲ شهریورماه تهران را به مقصد چین ترک می کند.
دومین گــروه اعزامی ایران، متشــکل از تیم های ملی 
والیبال و روئینگ هستند که در تاریخ ۲۴ شهریورماه 

راهی محل برگزاری مسابقات می شوند و در تاریخ ۲۵ 
شهریورماه در دهکده بازی ها مستقر خواهند شد.

تیم ملی کشــتی آزاد آخرین گروه اعزامی ایران به این 
دوره از بازی هاســت. شــاگردان پژمان درستکار ۱۰ 

مهرماه وارد شهر هانگژو خواهند شد.
گفتنی است کاروان ورزشی ایران که در قالب ۱۵ گروه 
راهی نوزدهمین دوره بازی های آســیایی می شود، در 

قالب ۱۳ گروه به کشور برخواهد گشت.

قایقرانی

هانگژو

سپهر ســتاری   در چند ماه اخیر اتفاقات 
مختلفی در باشگاه استقلال رخ داده است.

 اســتقلال در ســال های اخیر همیشه در 
فصل نقــل و انتقــالات درگیر مشــکلات 
زیادی بوده ولی اتفاقاتی کــه این فصل در 
این تیم رخ داده در نوع خود بی ســابقه بوده 
اســت. در شــرایطی که لیگ برتر به هفته 
چهارم خود رســیده هنوز تکلیف ورودی ها 
و خروجی های اســتقلال مشــخص نشده 
و اخبار ضــد و نقیض زیــادی در خصوص 
جدایی چند بازیکن مازاد و جذب بازیکنان 

خارجی به گوش می رسد.
بلاتکلیفی نقل و انتقالات باشــگاه در کنار 
مسائلی چون حل نشــدن مشکلات مالی 
باعــث عصبانیت جواد نکونام شــده و او در 
نشست خبری روز گذشته هم این موضوع 
را نشان داد. ســرمربی استقلال در ماه های 
اخیر درگیر مســائل مختلفی بــوده و به از 
اتفاقاتی که در این مدت رخ داده به شــدت 

ناراضی است.

 جنجال بیرانوند و استعفای
 حجت کریمی

اولین حاشــیه بزرگی که در زمان جواد 
نکونام رخ داد مربــوط به ماجرای حضور 
علیرضا بیرانوند در اســتقلال اســت. در 
آن مقطــع حجت کریمی در شــرایطی 
که نکونام خواســتار حضــور دروازه بان 
خارجی شده بود، با بیرانوند وارد مذاکره 
شــد و این موضوع برای چنــد روز نقل و 
انتقالات اســتقلال را تحت الشعاع خود 

قرار داد.
پس از ناکامــی قابل پیش بینی اســتقلال 
در جذب علیرضا بیرانونــد، حجت کریمی 
تصمیم به اســتعفا گرفــت تــا آبی ها در 
طلایی تریــن زمــان پیش فصــل درگیر 
بحث تغییر مدیریت شــوند. موضوعی که 
نارضایتی شــدید نکونام را در پی داشت و او 
حتی اخیر هم به این موضوع اشــاره کرده 

است.

پنجم هم شوی اشکالی ندارد!
در شــرایطی که تصور می شد با حضور علی 
خطیر اســتقلال وضعیت بهتری در نقل و 
انتقالات پیدا کند اما تنهــا چند روز پس از 
انتخاب خطیر، جواد نکونــام یک مصاحبه 
جنجالی انجام داد تا مشــخص شود حتی 
تغییر مدیریت هم تاثیــری روی روند تیم 

نگذاشته است.
نکونــام در آن مصاحبه به شــدت از حضور 
بعضی افراد در باشگاه اظهار نارضایتی کرد 
ولی کلیدی ترین قســمت مصاحبه اش این 
بود که مدعی شد در باشــگاه به او گفته اند 
اگر استقلال امسال پنجم شود هم مشکلی 
نیســت. موضوعی کــه مورد قبــول هیچ 

هواداری نیست.

هایجک پشت هایجک!
فصل نقــل و انتقالاتــی تابســتانی برای 
استقلال در یک کلمه خلاصه شد؛ هایجک! 
در این تابستان اســتقلال در جذب نفرات 

مورد نظــر خود نــاکام ماند و بــه جز چند 
بازیکن تقریبــا تمام نفرات مــورد نظر این 
باشگاه راهی دیگر تیم ها شدند. این موضوع 
حتی در مورد گزینه های خارجی هم صدق 
می کرد و بازیکنان خارجی مورد نظر نکونام 
مقصدی جز اســتقلال پیــدا کردند. حتی 
روبرتو تورس که در چند ماه اخیر بارها خبر 
حضورش در استقلال به گوش می رسید هم 
با اعلام نکونام راهی یک تیــم لیگ برتری 

شده که گفته می شود گل گهر است.
عارف آقاســی، ســامان فلاح، رضا اسدی، 
یاسین سلمانی، امیرحســین حسین زاده، 
احســان پهلوان، مهدی قایــدی و محمد 
محبی هــم بازیکنــان داخلــی بودند که 
هیچکدام امسال با اســتقلال قرارداد امضا 

نکردند.
محمدرضــا خالدآبادی، ایمان ســلیمی، 
آرمین سهرابیان، سمان تورانیان و مهرداد 
محمدی تا این لحظه ۵ خرید اســتقلال در 

نقل و انتقالات تابستانی هستند.

سقف بودجه فقط برای استقلال 
است؟

جــواد نکونام از همــان روزهــای ابتدایی 
حضورش در استقلال نسبت به بحث سقف 
بودجه در این باشگاه معترض بود. در آستانه 
شروع لیگ و زمانی که استقلال به دلیل پر 
شدن ســقف بودجه موفق به ثبت قرارداد 
چند بازیکن خود نشد هم نکونام بار دیگر به 
این مسئله اعتراض کرد. سرمربی استقلال 
معتقد است قانون سقف بودجه فقط در این 
تیم رعایت شده و دیگر مدعیان اصلا زیر بار 
اجرای آن نرفته اند. این موضوع باعث شــد 
منتظر محمد و آریا برزگر هــم بدون ثبت 
شدن قراردادشان جدا شوند و یکی از موانع 

بزرگ باشگاه در نقل و انتقالات بود.
نکونــام علاوه بر ســقف بودجه از افشــای 
قرارداد بازیکنان و لو رفتن اخبار داخلی تیم 
هم به شدت عصبانی اســت و دیروز هم در 
قسمتی از نشست خبری اش به این موضوع 

کنایه زد.

خرید و فروش بازیکنان بدون اطلاع 
کادر فنی

سرمربی اســتقلال دیروز پرده از یک اتفاق 
عجیــب دیگر هم برداشــت و اعــلام کرد 
جدایی آریا برزگر و ســینا سعیدی فر بدون 
نظر او اتفاق افتاده و تمایل داشته آن ها را در 

تیمش حفظ کند. 
موضوعــی که نشــان می دهــد کمترین 
تعاملی بین مدیریت و کادر فنی اســتقلال 
وجود نــدارد. از طرفــی نکونــام از جذب 
بازیکن خارجی بدون اطــلاع خودش هم 

عصبانی است.
 او دیروز هم اعلام کــرد منتظر محمد و یک 
مهاجم خارجی با نظــر مدیریت وارد تهران 
شدند که قرارداد هافبک عراقی به دلیل پر 
شدن ســقف بودجه ثبت نشد و او به صورت 

قرضی به مس رفسنجان رفت.
اتفاقاتی که طی چند ماه در اســتقلال رخ 
داده نشــان می دهد اوضاع بین کادر فنی 
و مدیریت این باشگاه اصلا مساعد نیست 
و اختلافات زیادی بیــن آن ها وجود دارد. 
سرمربی استقلال حتی تکذیبیه باشگاه در 
خصوص اخراج مربیان اســپانیایی از هتل 
محل اقامتشان را هم تکذیب کرد. نکونام 
دیروز دوبــاره اعلام کرد کــه اتفاقاتی که 
رخ بــرای این بوده که او از اســتقلال برود 
که این موضوع نشــان می دهد چه فضایی 
بین کادر فنی و مدیرعامل استقلال حاکم 

است.
با توجــه به ایــن شــرایط اســتقلال و 
اختلافاتی که در داخل باشگاه وجود دارد، 
استقلال شــانس کمی برای موفقیت در 
لیگ برتر خواهد داشت و پیش از هر چیز 
اعضای این باشگاه باید باهم به یک تعامل 
درست برســند که این موضوع فعلا دیده 
نمی شــود. مدیران اســتقلال هم در این 
مدت سیاست ســکوت در پیش گرفته اند 
و بابــت شــرایط باشــگاه کوچک ترین 
توضیحــی نداده اند که ایــن خودش به 

ابهامات افزوده است.

قایقرانیکهبهخاطرکلاسبندیعمدامدالجهانینگرفت

فوتبالووالیبالساحلینخستینگروهورزشیاعزامیبههانگژو

۲۰۰هزارتومانپاداشقهرمانپارالمپیکبرایرکوردشکنی!
خریدار  قهرمــان پارالمپیــک توکیو در 
پرتاب وزنــه گفت: در مســابقات قهرمانی 
کشور رکورد آســیا را در دیسک و وزنه زدم 
و هیات نابینایان و کم بینایان استان فارس 
بابت هر رکوردی کــه زدم ۲۰۰ هزار تومان 
به من پــاداش داد، واقعا نمی دانســتم این 

مبلغ سنگین را چطور خرج کنم!
مهدی اولاد، اظهار کرد: بعد از کسب مدال 
طلای پارالمپیک توکیــو در پرتاب وزنه و 
نقره در دیسک مدیرکل پیشین ورزش و 
جوانان اســتان فارس حواله ای به من داد 
که با تغییر اســتاندار  صفرپور جانشین او 
شــد که او نیز بعد از یکسال و اندی استعفا 
داد و شکوهی جانشین او شد و به من قول 
داد که با تشــکیل کارگروهــی حواله من 
هر چه سریعتر پرداخت شــود، الان که او 
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان فارس 
شــده دیگر جواب تلفن من را نمی دهد و 
همچنان با وجود شــکایت دنبال پاداش 
مــدال آوری پارالمپیک توکیو از اســتان 

فارس هستم.

وی با انتقاد نســبت به بی توجهی هیات 
نابینایان و کم بینایان استان فارس گفت: 
زمانی که به مســابقات جهانی فرانســه 
رفتــم این هیات بــا وجود مــدال آوری 
برای اســتان فارس حتی زنگ نزدند که 
به من تبریگ بگوینــد، بنابراین از هیات 
درخواســت کردم که رضایت نامه من را 
بدهند تا برای استان دیگری در مسابقات 
شرکت کنم. به اداره کل ورزش و جوانان 
استان فارس، هیات و فدراسیون نامه زدم 
و درخواســت کردم که رضایت نامه من را 

بدهند.
قهرمان پارالمپیک توکیو خاطرنشان کرد: 
در مســابقات قهرمانی کشور رکورد آسیا را 
در دیسک و وزنه زده بودم و هیات نابینایان 
و کم بینایان استان فارس بابت هر رکوردی 
که زده بودم ۲۰۰ هزار تومان به من پاداش 
دادند و واقعا نمی دانستم این مبلغ سنگین 
را چطور خرج کنم و جای تاســف داشــت. 
از ســوی دیگر نزدیک به ۴۰ روز اســت که 
از مســابقات جهانی پاریس برگشته ام و به 

آن ها تاکید کردم که هزینه ها به من فشــار 
می آورد. از ســال ۲۰۱۸ ورزشــکار استان 
فارس هســتم و در این مــدت هیچ کمکی 
هیــات و اداره کل ورزش و جوانان اســتان 
فارس نکردنــد اما الان شــرایط به گونه ای 
اســت که برای آماده ســازی خــود جهت 
شــرکت در بازی های پاراآســیایی هانگژو 
چین نیــاز به حمایــت دارم اما بــاز هم به 
خواســته های من توجهی نمی شود و از آن 
ها درخواســت کردم که رضایت نامه من را 
بدهند تا برای اســتان دیگری در بازی های 
پاراآســیایی شــرکت کنم تا منفعت مالی 
برای من داشته باشد اما هیچ پیامی از آن ها 
دریافت نکردم و با وجــود تمام بی مهری ها 
برابــر خواســته ی مــن مقاومت نشــان 

می دهند.
اولاد افــزود: اســتان فارس به جــز من دو 
ورزشــکار  المپیکی و پارالمپیکی از جمله 
ساره جوانمردی و محمدرضا گرایی را دارد 
اما هیچ اهمیتی برای مدال آوران خود قائل 

نیستند و توجهی به آن ها نمی کنند.

ایــن قهرمــان پارالمپیکــی در پایان در 
ارزیابــی از عملکــرد خود برای شــرکت 
در بازی هــای پاراآســیایی هانگژو چین 
خاطرنشــان کــرد: در شــرایط آمادگی 
خوبــی قــرار دارم و تــا زمان اعــزام به 
بازی های پاراآســیایی هانگــژو چین به 

اوج آمادگی خواهم رســید، تلاشم کسب 
دو مدال طلای پرتاب دیســک و وزنه در 
بازی های پاراآسیایی اســت. البته تصور 
می کنم باز مســوولین با مدال آوری من 
قول و وعده پاداش بدهنــد و در نهایت از 

دادن آن امتناع کنند.

در کنار سرمربی خارجی
سهگزینهداخلیبرایهدایتفولاد

مشخصشدند
مدیران باشگاه فولاد خوزستان ســه گزینه داخلی را برای هدایت تیم 
خود در نظر گرفته اند.تیم فوتبال فولاد خوزســتان در لیگ بیســت و 
سوم یکی از بدترین شروع های تاریخ خود را تجربه کرده و فولاد مردان 
هر سه دیدار ابتدایی خود را با شکســت پشت سر گذاشته اند. به همین 
جهت مدیران این باشــگاه علیرضا منصوریان را از هدایت تیم خود بر 

کنار کردند و تاکنون سرمربی جدید را معرفی نکرده اند.
محرم نویدکیا، سهراب بختیاری زاده و محمد ربیعی سه گزینه داخلی 
فولادی ها برای هدایت تیم خود هســتند. نویدکیا که ســابقه هدایت 
ســپاهان را در لیگ برتر داشته دو فصلی می شــود که هدایت تیمی را 

عهده دار نشده و با فولاد می تواند چالش جدیدی را تجربه کند.
سهراب بختیاری زاده یکی از پیشکسوتان فوتبال خوزستان محسوب 
می شــود و در چند مقطع هدایت تیم های اســتقلال خوزستان را در 
لیگ یک و چند تیم دیگر عهــده دار بوده اســت و از آن جا که مدیران 
فولاد همواره تاکید کرده اند که از گزینه هــای بومی برای هدایت تیم 
خود استفاده خواهند کرد؛ بختیاری زاده یکی از گزینه های نزدیک به 
نیمکت فولاد است.محمد ربیعی سرمربی حال حاضر تیم فوتبال ذوب 
آهن اصفهان دیگر گزینه مد نظر مدیران فولاد اســت. گفته می شــود 
بندی در قرارداد ربیعی با ذوب آهن است که با پرداخت مبلغی می تواند 
از جمع گاندو ها جدا شود اما بعید است نیما نکیسا مدیرعامل ذوب آهن 

به راحتی اجازه جدایی به سرمربی تیم فوتبال خود دهد.
به این ترتیب در کنار دراگان تالاژیچ این ســه گزینه داخلی هم مد نظر 
فولادی هستند و باید دید چه کســی هدایت سرخ پوشان اهوازی را در 

لیگ برتر عهده دار می شود.

زمانتعیینتکلیفانتقالطارمیبهمیلان
مشخصشد

 مهدی طارمی ستاره ایرانی تیم فوتبال پورتو مورد توجه باشگاه میلان 
قرار گرفته و حالا زمان نهایی تکلیف انتقال طارمی به میلان مشــخص 
شده است. تیم فوتبال آث میلان ایتالیا برای تقویت خط حمله خود به 
دنبال به خدمت گرفتن مهدی طارمی ستاره ایرانی تیم فوتبال پورتو، 

قبل از پایان آخرین هفته نقل و انتقالات تابستانی اروپا است.
مدیران باشــگاه میلان قصد دارند بازیکن مناسبی با قیمت پایین پیدا 
کنند تا مکمل خوبی برای الیویه ژیرو مهاجم فرانســوی آن ها باشــد. 
میلان هرگز قصد پرداخــت ۳۰ میلیون یوروی درخواســتی پورتو را 
ندارد.روسونری برای جذب طارمی، پیشــنهاد قرارداد چهار ساله ۱۰ 
میلیون یورو به همراه بســته پــاداش ۵ میلیون یورویــی ارائه کرده تا 

تمایل کامل خود به انتقال ستاره ایرانی خط حمله پورتو را نشان دهد.

مدیران باشــگاه پورتو جلســه ای آنلاین با مدیر برنامه های طارمی نیز 
برگزار کرده اند و در جریان علاقه این بازیکن بــرای انتقالی بزرگ قرار 
گرفته اند، اما قرار است تصمیم نهایی خود را تا ظهر روز سه شنبه اعلام 

کنند تا پرونده جذب او به طور کامل مشخص شود.
طارمی فصل گذشته عملکرد درخشانی در پورتو داشت و موفق شد در 
مجموع ۳۱ گل و ۱۴ پاس گل را در کارنامه خود ثبت کند و عنوان آقای 

گلی لیگ پرتغال را نیز با ۲۲ گل به دست بیاورد.

خریدبیحاصلگلمحمدیپرسپولیس
رامحکومکرد

باشگاه پرسپولیس توسط کمیته تعیین وضعیت محکوم شد.
 در پی شکایت محمدجواد صفری از باشگاه چیپس کامل )رکن آذین(، 
این باشــگاه به پرداخت مبلغ یک میلیارد و ۲۹۰ میلیــون ریال بابت 
اصل خواسته و مبلغ ۲۸ میلیون و ۱۲۲ هزار ریال بابت هزینه دادرسی 
در حق خواهان محکوم شد.در پرونده شــکایت محمد مهدی خانی از 
باشگاه پرســپولیس، این باشــگاه به پرداخت ۲ میلیارد و ۲۰ میلیون 
ریال بابت اصل خواســته و مبلغ ۱۰۴ میلیون و ۶۴۰ هــزار ریال بابت 
هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم شد. همچنین کمیته وضعیت 

نسبت به دعوی خواهان به میزان ۲ میلیارد ریال قرار رد صادر کرد.
با توجه به شــکایت علی آزادمنش از باشــگاه ون پــارس نقش جهان، 
کمیته وضعیت نسبت به دعوی خواهان به میزان مبلغ ۳ میلیارد و ۳۶۰ 

میلیون ریال قرار رد صادر کرد.
در پرونده شکایت مصطفی ناییج پور از باشــگاه نفت مسجد سلیمان، 
این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۳ میلیارد و ۳۵ میلیــون ریال بابت اصل 
خواســته و مبلغ ۶۶ میلیون و ۱۶۳ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 
حق خواهان محکوم شــد. همچنین کمیته وضعیت نســبت به دعوی 

خواهان به میزان یک میلیارد و ۴۶۵ میلیون ریال قرار رد صادر کرد.
در پی شــکایت جهانبخش ذبیحی از باشــگاه نفت مســجد سلیمان، 
این باشــگاه به پرداخت مبلغ ۳ میلیارد و ۲۵ میلیــون ریال بابت اصل 
خواســته و مبلغ ۶۵ میلیون و ۹۴۵ هزار ریال بابت هزینه دادرسی در 
حق خواهان محکوم شــد. همچنین کمیته وضعیت نســبت به دعوی 

خواهان به میزان ۲۷۵ میلیون ریال قرار رد صادر کرد.

تبریزنایبقهرمانمسابقاتراگبیهفتنفره
ترکیهشد

 تورنمنت بین المللی هفت نفره راگبی ترکیه به میزبانی اســتانبول با 
حضور ۱۳ تیم از کشورهای مختلف برگزار شد.

 

تورنمنت بین المللــی هفت نفره راگبی ترکیه به میزبانی اســتانبول با 
حضور سیزده تیم از کشورهای مختلف برگزار گردید.تیم تبریز بعنوان 
نماینده کشــورمان در این مسابقات حاضر شــد و توانست با شکست 
رقبای خود به فینال این مسابقات راه یابد و در یک بازی نزدیک مقابل 
حریف قدرتمند خود از کشــور میزبان نتیجه را واگــذار کرد تا به مقام 

نایب قهرمانی نایل آید.



اهواز-محمدمجدم  در بازدید جمعی 
از خبرنــگاران خوزســتان از بخش های 
مختلف شــرکت ملی مناطــق نفت خیز 
جنــوب، رییس عملیــات نگهــداری و 
تعمیــرات واحد نمــک زدایــی متمرکز 
شــرکت نفت و گاز کارون با بیــان اینکه 
وظیفه ما تعمیر و نگهداری تجهیزات ثابت 

و سیار واحد نمک زدایی است، اظهار کرد: 
 ،HSE ،با کمک واحد نگهداری، تعمیرات
بازرســی فنی و ســایر واحدها توانستیم 
پــروژه ردیــف c واحــد نمــک زدایی را 
آماده بهره برداری کنیــم که 3 ماه به طول 
انجامید و درهفته دولت راه اندازی خواهد 

شد.

وی افزود: در گذشــته تجهیــزات در این 
مکان نصب بــوده اما فعال نشــده اند که 
راه اندازی آنها با سیســتم هــای کنترلی 
پیشرفته که جدیداً به صنعت نفت افزوده 

شده انجام شد.
در ادامه ایــن بازدید قنبری سرپرســت 
واحــد نمک زدایی متمرکز عنــوان کرد: 

این پروژه سال ۸۵ اســتارت خورد که در 
 EPC ســال ۹۶ برای اولین بار بــه صورت
راه اندازی شــد. وی بــا بیــان اینکه این 
پروژه در دو فاز تعریف شــده است، گفت: 
فاز اول در ســال ۹۶ در دو ردیف A و B با 
ظرفیت ۱۱۰ هزار بشکه راه اندازی شد که 
تاکنون به دلیل تحریم های وضع شــده به 
افتتاح نرسید، اما از ســه ماه گذشته احیا 
پروژه ردیف C را به ظرفیت ۵۵هزار بشکه 

راه اندازی کرده ایم.
رئیس واحد چهار و واحد چند فازی نمک 
زدایی نفــت و گاز کارون گفــت: به دلیل 
اینکه واحد ٢ فاز بخشــی از سرپرســتی 
است، در ســال ۸۶ به منظور خارج کردن 
چاه های کم فشــار یا افت فشــار از مدار 
تاسیس شــد که اکنون با نصب پمپ های 

دو فازی این چاه ها در مدار قرار گرفته اند.
زراســوند تصریح کرد: اکنون ۴ حلقه چاه 
وارد مدار شــد و چاه هایی که به هر دلیل 
بسته بودند وارد مدار شدند که نتیجه این 

کار کمک به افزایش تولید است.
وی از راه اندازی یکی از پمپ های اکسین 

دو فازی خبــر داد و گفت: بــا راه اندازی 
هریک از این پمپ ها پدیده بسوزی کاهش 
یافته و به تولید ظرفیــت نفت و گاز در روز 

افزوده خواهد شد.
زراســوند با بیان اینکه راه انــدازی دیگر 
پمپ های دوفازی در دســتور کار اســت، 
تصریح کرد: با راه اندازی تمامی پمپ های 
دوفازی می توان حدود ۸۰ الی ۹۰ درصد 

پدیده بد سوزی را مهار کرد.
در ادامــه رییــس کارگاه مرکــزی اهواز 
مدیریــت تعمیرات تجهیــزات صنعتی و 
ماشــین آلات فرایندی گفــت: این ذیل 
شــرکت مناطق نفت خیز جنوب است که 
مدیریت تعمیرات و تجهیزات و ماشــین 

آلات فرایندی را انجام می هد.
وی با بیان اینکه در ایــن کارگاه، مدیریت 
تعمیــرات دو تــا کارگاه مرکــزی اهواز و 
آغاجری انجام می شــود، افــزود: کارگاه 
مرکزی اهــواز کار پشــتیبانی و تعمیرات 
تمــام واحدهــای مناطــق نفت خیز اعم 
از تراشــکاری، جوشکاری، شــیرایمنی، 

توربین های مختلف را دارد.

رئیس شورای  اسلامشهر -میرخلیل شیدایی
اسلامی شهر اسلامشــهر از افتتاح فاز دوم کمربندی 
شمالی و تقاطع غیر همسطح طالقانی در هفته دولت 
خبر داد. داود حورزاده رئیس شورای شهر اسلامشهر 
گفت: این تقاطع غیرهمسطح که در مسیر کمربندی 
شمالی است و دسترسی به شــهرک طالقانی ایجاد 
می کند، طول زیر گذر 33۷متر،عرض مســیر ۸/۹ ، 
دارای دو تابلیه به عرض متوســط ٢۰ متــر وارتفاع 
۱/۶ متر، ۱۵۹ عدد شمع و علائم ترافیکی جهت بهره 
برداری انجام شــده اســت. حورزاده با اشاره به اینکه 
اعتبار پروژه 33۴میلیارد ریال برآورد شــده، تاکید 
کرد: پروژه کمربندی شمالی شــهر با هدف کاهش 
بار ترافیکی بلوار بسیج مستضعفین و بهبود وضعیت 
عبور و مرور شــهروندان به طول تقریبی ۷ کیلومتر از 
خیابان سوسنگرد قبل از میدان نماز اسلامشهر آغاز 
و با احداث و گذشــتن از ۷ پل و تقاطع غیر همسطح 
در نهایت با تقاطع غیرهمســطح شهید حاج محمود 
شفیعی وارد بلوار شهید برنده سیفی می شود. رئیس 
شورای اسلامی شــهر اسلامشــهر گفت: مجموعه 
مدیریت شهری و شورای اســلامی شهر اسلامشهر 
در نظر دارد علاوه بر بهره بــرداری از زیرگذر طالقانی 

در فاز دوم پروژه کمربندی شمالی، ساختمان اداری 
منطقه۵، ساختمان ناحیه خدمات شهری منطقه۶، 
ســاختمان ناحیه خدمات شــهری و ایستگاه آتش 
نشانی منطقه۴ نیز در هفته دولت مورد بهره برداری 

قرارگیرد.
حورزاده در پایان  با اشاره به اینکه اعتبار پروژه 33۴میلیارد 
ریال برآورد شــده، تاکید کرد: پروژه کمربندی شمالی 
شهر با هدف کاهش بار ترافیکی بلوار بسیج مستضعفین 
و بهبود وضعیت عبور و مرور شهروندان به طول تقریبی ۷ 
کیلومتر از خیابان سوسنگرد قبل از میدان نماز اسلامشهر 
آغاز و با احداث و گذشتن از ۷ پل و تقاطع غیر همسطح در 
نهایت با تقاطع غیرهمسطح شهید حاج محمود شفیعی 

وارد بلوار شهید برنده سیفی می شود.

سنندج-فاطمه ملایی   مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی کردســتان گفت: در طول این هفته 
۱۴۰۰ میلیارد ریال پروژه مســکن و آسفالت معابر 
روستایی توســط بنیاد مسکن در ســطح استان به 

بهره برداری می رسد.
ســعید رســولی از افتتاح ۱۰۰ واحــد نهضت ملی 
مسکن در استان در طول هفته دولت خبر داد و اظهار 
داشت: این واحدها در شــهر دیواندره و با اعتبار ۸۴۰ 
میلیارد ریال از محل تسهیلات بانکی و آورده اعضا به 

بهره برداری می رسد.
وی با اشــاره به اینکه در طول این هفتــه 3۴ پروژه 
آسفالت معابر روستایی در سطح استان با اعتبار اولیه 
۵۶۰ میلیارد ریال افتتاح می شود، گفت: ساماندهی 
روستاهای حریم شــهر به عنوان یک اولویت دنبال 
می شــود.مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
استان کردستان همچنین از افتتاح ۵۴ هزار و نهصد 
و هفتادمین واحد مقاوم سازی شده روستایی خبر داد 
و افزود: واگذاری ۹٢ هزار و پانصد و بیســت و سومین 
جلد سند مالکیت مسکن روستایی و شهری از دیگر 

برنامه های این ایام در استان است.
وی در رابطه با آخرین وضعیت طرح هادی ادامه داد: 

طرح هادی روستایی در ۱3۵۴ روستای استان تهیه 
شده که تاکنون در ۵۶۴ روســتا اجرا و ٢۸۷ روستا در 

حال بازنگری است.
رسولی بیان کرد: در طول این هفته طرح های هادی 
روستایی در روستای ســیاحومه و کانی هلوچه بانه، 
برقلعه، لنج آباد و ســاوجی مریوان، سیدان، کرگین، 
کاکا عباس و کهریز بیجار، شیروانه کامیاران، امیرقلعه 
لان، شهابیه، گلالی، بهارلو، قزل چکند قروه، دربند، 
گادمه گیتر، کسنزان و شالیشل دیواندره، کروندان و 
باشماق دهگلان، سراب قامیش، کلکان، قار و باباریز 
سنندج، دزلی و گوشــخانی ســروآباد و مولان آباد، 
قهرآباد، سلیمان، زیویه، گوره قلعه، قپلانتو و ماهیدر 

علیا سقز افتتاح می شود.

استان تهران کردستان
 رئیس شورای شهر اسلامشهر خبرداد؛

افتتاح تقاطع غیر هم سطح طالقانی اسلامشهر در هفته دولت
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خبرداد؛

وژه مسکن  در کردستان افتتاح 1400 میلیارد ریال پر

 در حاشیه بازدید خبرنگاران از تاسیسات شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب مطرح شد؛ 

مهار 90 درصد پدیده بدسوزی با راه اندازی پمپ های دوفازی
مدیر کل فنی و حرفه ای استان:

سند ائتلاف مهارت گلستان  با دستگاه های 
اجرایی تنظیم و آماده بهره برداری است

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر کل فنی و حرفه ای گلســتان 
گفت:سند ائتلاف مهارت با 3۱دستگاه اجرایی استان تنظیم و آماده 
بهره برداری است  که بعد از رونمایی برنامه های مشخص با زمانبندی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت در دســتور کار قــرار می گیرد. 
حمزه کرایلو مدیر کل فنی و حرفه استان گلستان افزود: فنی و حرفه 
ای با دو رویکرد آموزش و ارتقا مهارت پایه ریزی شده است که بدون 
شــک ارتقا مهارت، کیفیت و آموزش های هدفمند فنی و حرفه ای 

باعث اتفاقات خوب در استان می شود.
به گفته وی؛ با توجه به اینکه گلســتان از پروژه های بزرگ صنعتی و 
اشتغالزایی بالا محروم اســت باید نرخ بهره وری را از طریق آموزش 

ارتقا دهیم تا به نتیجه مطلوب دست یابیم.
کرایلو تاکید کــرد : درحال حاضر ۱۱مرکز آزمون آنلاین در اســتان 
داریم که در سال گذشته و پنج ماهه اول ســال جاری  بیش از شش 
هزار نفر در حوزه ســنجش و تعیین ســلامت آزمون گرفته شده و با 
ایجاد این مراکز توانســتیم مراحل اعطای گواهی را از ۴۵روز به ۷روز 

به حداقل برسانیم.
مدیرکل فنی و حرفه ای گلســتان ادامه داد: در ســال گذشته، تعهد 
اشتغال ۸۰۰ نفر را داشتیم که اشــتغالزایی ۱۰٢۰ نفر یعنی بیش از 

۱٢۸درصد، تحقق یافت.
کرایلو ادامه داد: بــا تخصیص ۵۰میلیارد اعتبار بــه فنی و حرفه ای 
استان در سفر رئیس جمهور به گلستان،پروژه های مراوه تپه، نی تپه، 

مرکز خواهران گنبد و هتل داری گرگان به اتمام رسید.
وی یادآور شــد: بهار سال آینده اســتان گلســتان میزبان بیش از 
٢۰کشور دنیا برای مسابقات فناوری اطلاعات و ارتباطات در ۶رشته 
مهارتی از جمله پردازش ابری،فنــاوری وب،راهکار نرم افزاری برای 

کار،توسعه نرم افزار موبایل،هنر بازی سه بعدی رایانه و موبایل است .
وی گفت :استان گلستان تنها استانی است که استاندارد اتصال فیبر 
نوری را دارد به همین منظور ۶۰نفر برای پوشش فیبرنوری در استان 

در حال آموزش و مهارت هستند

به مناسبت هفته دولت انجام می شود؛
بهره برداری از ۸ واحد تولیدی 

در کردستان

سنندج-فاطمه ملایی  مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان 
کردســتان، گفت: در طول ایام هفته دولت، هشــت واحد تولیدی و 
صنعتی به بهره برداری می رســد که برای احداث آنها ۱3٢۰ میلیارد 

ریال سرمایه گذاری صورت گرفته است.
بختیار خلیقی در جمع خبرنگاران اســتان کردســتان اظهار کرد: 
هشــت واحد تولیدی در شهرستان های سقز، ســنندج، دهگلان، 
مریوان و بانه در طول هفته دولت به بهره برداری می رســد که زمینه 

ایجاد اشتغال برای ۱۹۷ نفر را فراهم می کند.
وی افزود: برای راه انــدازی این واحدهای تولیــدی در مجموع ۱3٢۰ 
میلیارد ریال سرمایه گذاری صورت گرفته که تنها 3۰ میلیارد ریال آن 

از محل تسهیلات بانکی تامین شده و مابقی، آورده سرمایه گذار است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردســتان بیان کــرد: واحد تولید 
انواع روغن های صنعتی، مایع ترمز و ضدیخ با تولید سالانه ۱۴ هزار و 
۵۰۰ لیتر در سقز، واحد تولید فیلم تک لایه پلی اتیلن با تولید سالانه 
٢۴۰۰ تن در مریوان و واحد تولید انواع لوازم خانگی با ظرفیت تولید 
سالانه ۶۴ هزار و ۵۰۰ دستگاه در بانه از جمله این واحدهای تولیدی 

است که در هفته دولت به بهره برداری می رسند.
خلیقی ادامه داد: واحد تولید اوراق فشــرده چوبــی با ظرفیت تولید 
سالانه ۱۰۰ هزار تن، واحد تولید دی کلسیم فسفات با ظرفیت تولید 
ســالانه ۱۰ هزار تن و واحد تولید انواع مایعات شوینده و بهداشتی با 
ظرفیت تولید سالانه ۶۰۰۰ تن در دهگلان نیز 3 طرح دیگری است 

که به بهره برداری می رسند.
وی یادآور شد: همچنین واحد تولید محصولات چوبی و ام دی آف با 
ظرفیت تولید سالانه 3۰ هزار تن و واحد تولید درب و پنجره یو پی وی 
سی و شیشه های عایق با ظرفیت تولید ســالانه ۹۰۰ تن، دو طرحی 

هستند که در سنندج به بهره برداری می رسند.

مدیرکل بنیاد شهید ایلام؛
خدمتگزاری به خانواده های شهدا 

تا پایان راهپیمایی اربعین ادامه  دارد
ایلام -حسن بیگی  مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران ایلام 
گفت: خدمات رسانی به خانواده های شهدا و ایثارگران در مرز مهران 

تا پایان راهپیمایی اربعین ادامه دارد.
جمال اسدی در برنامه چله خورشــید رادیو اربعین مهران به تشریح 

اقدامات اداره کل بنیاد شهید استان در این مرز بین المللی پرداخت.
وی افزود: بنیاد شهید در ایام اربعین امسال مانند سال های گذشته با 
برپایی موکب در شهرستانهای مسیر زوار اباعبدالله و مهران، در حال 

ارائه خدمات به خانواده های شهدا و ایثارگران است.
مدیرکل بنیاد شــهید ایلام تاکیــد کرد: این خدمتگــزاری تا پایان 

راهپیمایی بزرگ اربعین ادامه خواهد داشت.
اسدی عنوان کرد: در این راستا ۵ زائرسرا در شهرستان مهران جهت 

اسکان خانواده های معظم شهدا و ایثارگران راه اندازی شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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لرستان
رئیس اتاق بازرگانی استان:

شاخص ملی کسب وکار لرستان ۵.۹۹ است
خرم آباد-فرزانه هداوند   رئیس اتاق بازرگانی لرستان گفت: شاخص ملی 

کسب وکار استان ۵.۹۹ است.
محمد خاکی  در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی لرستان که با حضور 
وزیر اقتصاد و دارایی برگزار شد، اظهار کرد: طرح ملی پایش محیط کسب وکار 
لرســتان از ســال ۹۴ شــروع به کار کرد. وی تصریح کرد: بر اساس روش های 
توسعه یافته، اتاق بازرگانی نیز با همان رویکرد گزارشات فصلی را از آسیب شناسی 

و شرایط کسب و کار در استان تهیه می کرد.

رئیس اتاق بازرگانی لرستان خاطرنشان کرد: شاخص ملی کسب وکار در استان 
۵.۹۹ بوده این نشان دهنده بهبود کسب وکار در این استان است.

خاکی با اشاره به مشــکلات کســب وکار، افزود: غیرقابل پیش بینی بودن و 
تأمین نبودن برخی مواد اولیه و محصولات، دشواری تأمین مالی از بانک ها و 
بی ثباتی سیاست ها و مقررات روند اجرایی مهمترین موانع کسب وکار است.

وی اضافه کرد: میزان پاسخگویی در لرستان ۷۷ درصد بوده در حالی که این رقم 
در کشور ۵۵ درصد بوده که عدد قابل توجهی است.

رئیس اتاق بازرگانی لرستان بیان کرد: درصدد حرکت به سمت اقتصاد دیجیتال 
هستیم به طوری که بخش های دانش بنیان را در این زمینه بکار خواهیم گرفت.

خاکی با اشاره به اهداف برنامه هفتم توسعه اقتصادی، افزود: دنبال کردن اهداف 
آرمانی در برنامه هفتم، رشد اقتصادی سالانه ۸ درصد، ایجاد سالانه یک میلیون 

شغل از جمله این اهداف است.
وی اظهار کرد: چنانچه قانون بهبود کســب وکار توســط دستگاه های متولی 

اجرایی شود، بسیاری از موانع کسب وکار حل خواهد شد.

ساری-امیری فر   رئیس دانشــگاه علوم پزشکی مازندران از تدوین 
برنامه استراتژیک با ٢۱۷ هدف اختصاصی طی دوسال گذشته در حوزه 
بهداشت و درمان خبر داد. فرهاد غلامی  با اظهار اینکه این دانشگاه جزو 
۱۰ دانشگاه نخست کشــور و مرکز کلان منطقه یک کشــور از تدوین 

برنامه استراتژیک ۵ ساله با ٢۱۷ هدف اختصاصی خبر داد.
وی با اشاره به افتتاح اقدامات دو ســاله دولت در حوزه بهداشت و درمان 
اســتان، تکمیل احداث و تجهیز ســاختمان جدید بیمارســتان رازی 
قائم شــهر با اعتبار ۹۰۰ میلیاردی، تســریع در رونــد تکمیل احداث و 
تجهیز پروژه ۱۰ ساله بیمارستان بزرگ ٢٢۰ تختخوابی تنکابن، تسریع 
در روند اجرای بیمارســتان ۱۱۰۰ تختخوابی آیت الله طبرســی ساری 
به عنوان ابر پروژه درمانی حوزه ســلامت مازندران و نوســازی و تجهیز 

اورژانس بیمارستان شهید رجایی تنکابن را از جمله طرح ها ذکر کرد.
وی گفت: احداث و تجهیز مرکز شــیمی درمانی و غربالگری ســرطان 
بیمارســتان خاتم الانبیا بهشــهر، تجهیز و راه اندازی بخش شــیمی 
درمانی بیمارســتان امام علی )ع( آمل، تجهیز و راه اندازی بخش الکترو 
فیزیولوژی و پیــس میکر بیمارســتان امام ره آمل، نوســازی و تجهیز 
اورژانس مامایی، اورژانس حاد و ســی تی اسکن بیمارســتان امام )ره( 
 ICU ، امام علی )ع( آمل با ۴ تخت PICU ساری و توسعه بخش های ویژه

و توسعه NICU طالقانی چالوس از ۴ تخت به ۱۰ تخت از دیگر اقدامات 
بوده است.

غلامی یادآور شد: تأمین دستگاه پت اسکن بیمارستان امام )ره( ساری، 
تأمین دستگاه اسپکت سی تی برای بیمارستان فاطمه زهرا )س( ساری، 
تأمین دستگاه لیزرداپلر )تعیین عمق سوختگی( برای بیمارستان زارع 
ســاری، تأمین دســتگاه آنژیویوگرافی قلبی برای بیمارستان طالقانی 
چالوس، تأمین دستگاه MRI برای ۱۷ شــهریور آمل و توسعه و تجهیز 
بخش دیالیز بیمارســتان ثامن الائمه شهرستان گلوگاه از دیگر کارهای 

جهادی دولت در حوزه بهداشت و درمان به شمار می رود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران تصریح کرد: تکمیل و تجهیز 
بخش دیالیز ۹ تخته بیمارســتان امام خامنه ای عباس آباد، راه اندازی 
بخش هموفیلی در بیمارســتان امــام رضا )ع( آمل، تکمیــل و تجهیز 
کلینیــک ویژه قائمشــهر در زمین اهدایــی خیر، راه انــدازی و تجهیز 
ساختمان شبکه بهداشت سوادکوه شــمالی با اعتبار ٢۵ میلیارد ریال، 
احداث ٢۱ مرکز خدمات جامع ســلامت، راه اندازی و تجهیز درمانگاه 
تخصصی سیمرغ، سوادکوه شمالی و کیاسر، تجهیز مراکز خدمات جامع 
سلامت و خانه های بهداشت با خرید ۴۰۰ دســتگاه یخچال استاندارد 
نگهداری واکســن و بودجه ای بالغ بــر ۹۰ میلیارد ریــال، راه اندازی ٢ 

آزمایشگاه ســطح یک و ۱۱ مرکز نمونه برداری آزمایشگاهی در مناطق 
کوهستانی و دشتی استان، افتتاح خوابگاه خودگردان پسران دانشکده 
پرستاری بهشهر، تکمیل پروژه استخر مجتمع دانشگاهی پیامبر اعظم 
)ص( و ارتقا مشارکت خیرین در حوزه سلامت استان، کمک حدود نیم 
میلیاردی طی دو ســال اخیر و ۱3۵ میلیاردی در ســال جاری از دیگر 

طرح ها است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان خبر داد؛

مازندران در  سلامت   حوزه  استراتژیک  برنامه  تدوین 

مازندران

مازندران
ساری-امیری فر اســتاندار مازندران در مراســم آغاز بکار نخستین شناور 

تفریحی و گردشگری استان گفت: ۷ جزیره برای دریای خزر طراحی شده است.
حسینی پور اســتاندار مازندران در مراســم بهره برداری از شناور تفریحی 
ســاحلی در بندر نوشــهر گفت:۷ جزیره در دریای خزر از نوشــهر تا رامسر 
طراحی شــده اســت که هر کدام کاربری خاص خود را دارنــد و می تواند 
بزرگترین طرح گردشگری دریایی کشور  باشــد. او با بیان اینکه این طرح از 

یکسال گذشته در دستور کار قرار گرفته است، افزود: مصوبات اولیه از دولت 
گرفته شده است و در آینده نزدیک عملیات اجرایی آن آغاز می شود.

حســینی پور ادامه داد: مســئولان شهرستان های ســاحلی با توجه به این 

طرح ها علاوه بر تلاش برای توسعه زیر ســاخت ها باید افق ٢۰ ساله آینده را 
طراحی و برنامه های راهبردی خود را آماده کنند.

اســتاندرا مازندران  وجود بندر نوشــهر به عنوان یکی از قدیمی ترین بنادر 
کشور و جاذبه های فراوان در غرب مازندران شاخص گردشگری این منطقه 
را دانســت و ادامه داد: این بندر در کنار فعالیت های اقتصــادی و تجاری با 

راهبرد فعالیت های گردشگری نیز مورد توجه قرار گرفته است.

 نخستین شناور تفریحی  در مازندران فعال شد
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کاهش نرخ تورم به روش مهرداد بذرپاش
مگرچهاتفاقجدیدیافتادهکهمسکن،تورم

راکاهشدهد؟
مریم فکری  یک کارشــناس در واکنش بــه اظهارنظــر وزیر راه و 
شهرسازی درباره ســهم ۳۰ درصد تولید مسکن در کاهش تورم، گفته 
است: این حرف، مستدل و منطقی نیســت؛ ما با افزایش تولید مسکن 

نداشتیم و حتی سازندگان در حال خروج از بازار مسکن هستند.
: وزیر راه و شهرسازی در تازه ترین اظهارنظر مدعی شده است که تولید 
مسکن سهم ۳۰ درصدی در کاهش تورم داشته است. این ادعا در حالی 
است که از دی ماه ســال گذشته انتشــار هر گونه آمار در حوزه مسکن 
متوقف شــده و دولت دســت به پنهان کاری در حوزه آمار مسکن زده 
است.حبس ۹ ماهه آمارها باعث شده که هر گونه اعداد و ارقامی که در 
حوزه مسکن شنیده می شود، در حد یک ادعا و بدون سند و آمار رسمی 
باشد؛ آن هم در شــرایطی که روایت میدانی بازار مسکن، از رشد قیمت 
اجاره و ملک سخن می گوید و البته گزارش ها از بخش تولید مسکن نیز 

اطلاعات امیدوارکننده ای را نشان نمی دهد.
کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی معتقدند ادامه این وضعیت باعث از 
دست رفتن مرجعیت آماری نهادهای رسمی کشور می شود؛ چراکه در 
تازه ترین اقدام در حوزه آماری، شــاهد بودیم روز شنبه هفته جاری به 
آمار منتشر شود، خبرگزاری تسنیم  جای این که آمار تورم توسط مرکز ِ
زودتر از مرکز آمار ایران، اطلاعات مربوط به تورم مردادماه را منتشــر 
کند. اگرچه امروز مرکز آمار، آخرین اطلاعات مربوط به تورم مردادماه 
را منتشر کرد، اما این که یک رسانه پیش از مرکز آمار، اطلاعات آماری 
را منتشر کند، بدعتی تازه بوده است.براساس گزارش مرکز آمار ایران، 
در مردادماه ۱۴۰۲ تورم نقطه به نقطه به ۳۹.۸ درصد رسیده که نسبت 
به ماه قبل، ۰.۴ درصد افزایش را نشــان می دهد. این عدد حاکی از آن 
اســت که در ماه های آتی، نرخ تورم کاهشی نخواهد بود. البته نرخ تورم 

سالانه براساس این گزارش، عدد ۴۶.۷ درصد را نشان می دهد.

هزینه ساخت مسکن چقدر افزایش یافت؟
اما نکته ای کــه در این میان در مقابل ادعای ســهم ۳۰ درصدی تولید 
مسکن در کاهش تورم مطرح است، این که با اســتناد به گزارش مرکز 
آمار ایــران درباره مصالح ســاختمانی، در حال حاضر هزینه ســاخت 

مسکن در کشور به شدت افزایش یافته است.
براســاس این گزارش، تغییرات شــاخص قیمت مصالــح و نهاده های 
ساختمانی در شهر تهران طی سه ماه بهار امسال حکایت از تورم فصلی 
۱۳.۴ درصدی در این بازار دارد و این در حالی اســت که این شاخص در 

مقایسه با فصل مشابه سال گذشته ۳۹.۷ درصد افزایش یافته است.
البته در همیــن خصوص، پیش از ایــن داود بیگی نــژاد، نایب رییس 
اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به افزایش هزینه تولید مسکن، نسبت 
به خروج ســازندگان از بازار مسکن هشــدار داده بود. وی گفته بود: در 
چند سال اخیر این موضوع شدت بیشــتری پیدا کرده است و در واقع 

کسانی که قبلا وارد بحث تولید مسکن شده بودند، امروز نیستند.

داود بیگی نژاد در کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین عنوان کرده بود: چند 
عامل در این موضوع دخیل بوده که ســازندگان از تولید مسکن خارج 
شده اند که شــاید اصلی ترین موضوع این باشــد که هزینه های تولید 
مسکن سنگین شده اســت و دیگر، تولید مســکن از توان افراد یا چند 
نفر خارج شده اســت.وی متذکر شــده بود: در حال حاضر هزینه ها با 
چند سال قبل خیلی متفاوت شده است. شما دقت کنید، در نهایت این 
هزینه ها در قیمت تمام شــده تاثیر دارد.نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک عنوان کرده بود: اما این که چرا افراد در حالی که یک ســاختمان 
گران ساخته می شود، در بخش ساخت وســاز مسکن باقی نمی مانند، 
باید گفت به همان نسبت که هزینه تولید مسکن افزایش پیدا می کند، 
وزن قیمتی هم ســنگین تر می شود. در این شــرایط، به همان نسبت 
خواهان و درخواســت کننده و مراجعه کننده برای خرید مسکن کمتر 

می شود. یعنی خواب سرمایه برای تولیدکننده افزایش پیدا می کند.
ییگی نژاد تصریح کرده بود: حالا ما صرفا در جهت تولید صحبت کردیم، 
اما شــما می دانید که اگر برای یک ســاختمانی بخواهیم شرایط تولید 
را فراهم کنیم، مدت زمان طولانی ای می بایســت در شــهرداری برای 
گرفتن پروانه ساختمانی طی کنیم. این مدت زمانی که طول می کشد 
تا سرمایه گذار به عنوان سازنده وارد بحث تولید شود و بتواند در نهایت 

سرمایه و سود خود را استخراج کند، طولانی شده است.
وی گفته بود: چند سالی هم هســت که هیچ مشوق بانکی تاثیرگذاری 
نداریم تا کســی که می خواهد یک واحد آپارتمانی را بخــرد، بتواند از 
تسهیلات بانکی استفاده کند. از سوی دیگر، بعضا در برخی مناطق و در 
یک مقطع زمانی، وام ها بی تاثیر شده است. یعنی چه وام را بگیرید و چه 

نگیرید، تاثیری ندارد، چراکه دردی را از شما دوا نمی کند.

مسکن از برنامه ها عقب است
مهدی احمدی، کارشــناس ســرمایه گذاری و اقتصاد مســکن نیز در 
گفت وگو با خبرگزاری با اشــاره به عقب ماندگی بخش مسکن از تولید، 
گفته است: تولید مســکن از برنامه ای که باید باشــد، عقب هستیم و 

اتفاقی خاصی نیفتاده است که حالا تورم را کاهش دهد.
وی بــا ذکر ایــن نکته که بخــش مســکن وارد رکود عمیقی شــده، 
عنوان کرده اســت: یک دلیل رکود این اســت که توان مالــی افراد و 
مصرف کنندگان به شــدت ریزش کرده اســت و توان خرید مســکن 

ندارند. همین موضوع باعث شده رکود در بازار مسکن اتفاق بیفتد.
این کارشناس سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن در واکنش به اظهارنظر 
وزیر راه و شهرســازی درباره ســهم ۳۰ درصد تولید مسکن در کاهش 
تورم، تصریح کرده است: با توجه به این شــرایط، این حرف، مستدل و 
منطقی نیست.احمدی با بیان این که ما افزایش تولید مسکن نداشتیم 
و حتی سازندگان در حال خروج از بازار مســکن هستند، متذکر شده 
است: من خودم خیلی از سازندگان را دیده ام که از حوزه مسکن خارج 

شده اند و این موضوع، دلایل مختلفی داشته است.
وی با ذکر این نکته که ثبات قیمتی در حوزه مسکن وجود ندارد، گفته 
اســت: در حال حاضر بازاری برای خرید مسکن وجود ندارد و به این که 
مسکن یک بازار ســرمایه ای بوده، کسانی که کار سرمایه ای می کردند، 

از این بازار خارج شدند و مصرف کنندگان نیز توان خرید ندارند.
این کارشناس مســکن در عین حال بیان کرده اســت: قوانینی هم که 
وجود دارد، قوانین ضد ساخت است؛ یعنی چه شهرداری ها و چه نظام 
مهندســی، قوانینی را وضع کرده اند که در جهت رشد و سرعت تولید 

مسکن است و مثل یک ترمز برای ساخت وساز عمل می کند.
احمدی تصریح کرده اســت: همین موضوع باعث شده که کسانی که 
انبوه ساز بودند یا کار ساخت مسکن انجام می دهند، سرخورده شده اند.

وی با اشــاره به افزایش ساخت مســکن، متذکر شده اســت: من فکر 
می کنم امســال حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش هزینه ساخت مسکن 

را داشتیم.

معاون وزیرنفت:
فاز۱۱پارسجنوبیپساز۲۰سالتاخیردردولت

سیزدهمبهثمرنشست
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
یکی از راهبردی ترین و مهم ترین طرح ها و پروژه های شرکت ملی نفت 

ایران است که پس از ۲۰ سال تاخیر در دولت سیزدهم به ثمر نشست.
 محسن خجسته مهر روز دوشنبه اظهار کرد: در نهایت در برنامه توسعه 

فاز ۱۱ پارس جنوبی ۲۴ حلقه چاه حفاری خواهد شد.
وی افزود: با تکمیل توســعه این فاز، روزانه ۵۶ میلیون مترمکعب گاز 
و یک میلیون تن اتان تولید خواهد شــد، همچنین یک میلیون تن در 
سال ال پی جی از فاز ۱۱ تولید می شود و با توسعه کامل این فاز، سالانه 
۵ میلیارد دلار درآمد خواهد داشت.خجســته مهر توســعه فاز ۱۱ را 
دارای ویژگی هایی منحصربه فرد دانســت و گفت: این فاز در نقطه صفر 
مرزی قرار دارد و بر این اساس از چهار لایه بهره ده تولید گاز از این فاز را 

شروع می کنیم.
معاون وزیر نفت یادآورشــد: هم اکنون چهار حلقه چاه به بهره برداری 

رسیده و به تدریج چاه های بعدی وارد مدار تولید خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه ویژگی دیگر فــاز ۱۱ جابه جایی ســکوی آن از 
موقعیت دریا اســت افزود: با جابه جایی ســکوی C ۱۲ و انتقال آن به 
موقعیت ۱۱B منحصربه فردترین عملیات اجرایی در منطقه عســلویه 
و خلیج فارس انجام شد.مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: 
جابه جایی این ســکو که یکی از سنگین وزن ترین ســازه های دریایی 
به وزن ۳۲۰۰ تن بود، برای نخســتین باردر ایران انجام و با موفقیت در 

موقعیت جدید نصب شد.
خجســته مهر افزود: با تکمیل توســعه فاز ۱۱، توســعه همه فازهای 
پارس جنوبی به اتمام می رســد، همچنین اکتشــاف و توسعه نواحی 
جدید و بیرون از بلوک های مرســوم نیــز ادامه دارد کــه در آینده ای 

نزدیک خبرهای خوبی را شاهد خواهیم بود.
وی گفت: یکی از مهم ترین برنامه های شــرکت ملی نفت فشارافزایی 
در میدان گازی پارس جنوبی است.تولید گاز از فاز ۱۱ میدان مشترک 
پارس جنوبی به همت متخصصان داخلــی همزمان با هفته دولت و در 
مراسمی با حضور رئیس جمهوری در اســتان بوشهر به صورت رسمی 

آغاز می شود.
با آغاز برداشــت گاز از آخرین فاز باقیمانده از میدان مشــترک پارس 
جنوبی، قفل ۲۰ ســاله توسعه این طرح با پشت ســر گذاشتن دو دهه 

قراردادهای متعدد نافرجام با شرکت های خارجی، باز می شود.
پس از خروج شــرکت های توتال فرانسه و شــرکت ملی نفت چین از 
کنسرسیوم توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی، شرکت پتروپارس به عنوان 
تنها عضو باقیمانده در این کنسرسیوم، توســعه این طرح را با تکیه به 

توان متخصصین داخلی آغاز کرد.

معاون شرکت ملی گاز:
مصرفگازدرکشورزیاداست

 معاون پژوهش و فناوری شــرکت ملی گاز ایران بــه بیان توضیحاتی 
درباره وضعیت گازرســانی در کشــور پرداخت و گفت: تا پایان دولت 
فعلی همه شهرها و روســتاهایی که صعب العبور نیستند و قابلیت گاز 

رسانی داشته باشند، به شبکه گاز کشور متصل می شوند.
محسن مظلوم فارسی باف در گفت وگویی درباره وضعیت گاز رسانی در 
کشور گفت: ما در همه کشــور خط لوله گاز داریم و فقط می توان گفت 
در کویر لوت لوله گاز نداریم.وی بیان داشت: ایران با دارا بودن ۴۰ هزار 
کیلومتر خط اصلــی و ۴۸۰ هزار کیلومتر خط انتقــال گاز، بزرگترین 

شبکه انتقال گاز در دنیا را داریم.

معاون پژوهش و فناوری شــرکت ملی گاز ایران ادامه داد: این خطوط 
گاز از هشــت پالایشــگاه به مصرف کننده منتقل می شود. خط انتقال 
گاز ما از چین هم بزرگتر است و ۹۰ مورد تاسیسات انتقال فشار گاز در 
کشور داریم تا با افت فشار مواجه نشویم.فارسی باف با اشاره به وجود ۳۰ 
میلیون مشترک گاز در کشور، خاطرنشان کرد: نزدیک به ۱۰۰ درصد 
شهرها و ۸۵ درصد روستاهای به گاز متصل هستند. تا پایان دولت فعلی 
همه شهرها و روستاهایی که صعب العبور نیستند و قابلیت گاز رسانی 

داشته باشند، به شبکه گاز کشور متصل می شوند.
وی با اشاره به اینکه در زمستان ها مصرف خانگی افزایش می یابد و در 
تابستان شــرایط برعکس می شود، گفت: همه سرشــبکه های گاز که 
باعث افت فشار می شود را شناسایی و تقویت کرده ایم تا اتفاق زمستان 

سال قبل دوباره رخ ندهد.
این مســوول اضافه کرد: مصرف گاز در دی ماه ۸۰۰ میلیون متر مکعب 
و در مرداد ماه ۵۷۰ میلیون متر مکعب اســت و بر این اســاس، تفاوت 

فاحشی بین فصل گرم و سرد سال وجود دارد.
وی اظهار داشــت: در زمســتان بیش از ۵۰ درصد مصرف گاز به بخش 
خانگی اختصاص می یابد و در تابســتان ها همین میزان گاز توســط 
بخش های صنعتی استفاده می شود و سهم بخش خصوصی ۱۰ درصد 

می شود.
فارســی باف یادآور شــد: عوامل مختلف فناوری، فرهنگی و غیره در 
افزایش مصرف گاز تاثیر گذار اســت. همچنان از مــردم تقاضا داریم 
الگوی مصرف بهینه را رعایت کنند، اما زمستان امسال چالش اساسی 

در زمینه تامین گاز مردم نخواهیم داشت.
معاون پژوهش و فناوری شــرکت ملی گاز گفت: بــا اینکه منابع انرژی 
زیادی مثل زغال سنگ، خورشیدی و سایر انرژی های تجدید پذیر در 
کشــور وجود دارد که می توان از آنها استفاده کرد، اما حوزه مصرف گاز 

در کشور وزن زیادی دارد.
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی:

چکهایکاغذیجمعمیشود

ســمیراربیع  معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکــزی در گزارشــی از جزییــات اقدامات این 
بانک در ۲ سال گذشته به ایجاد سامانه محچک، 
اجرای قانــون جدید چک و کاهــش زندانیان در 
این زمینه، الکترونیکی کردن پرداخت تسهیلات 
خرد و فراهم کردن زیرساخت های اعتبارسنجی 
اشــاره کرد. و گفــت: ۷۴۰ هزار نفــر ارز اربعین 

دریافت کرده اند.
 »مهران محرمیان« در ســومین روز از نمایشگاه 
دســتاوردها و اقدامات دولت ســیزدهم، درباره 
اقدامات بانک مرکزی، اظهــار کرد: اجرای قانون 
جدید چک در دولت به نتیجه رســید و ســامانه 
محچــک را راه انــدازی کردیم؛ در این ســامانه 
حســاب بانکی افرادی که چک برگشتی داشتند 
مسدود می شد و اثرات خوبی داشــت. این اقدام 
نشــان داد که می توان بدون دخالت قوه قضاییه 

با انجام اقداماتی به ذی نفعان چک کمک کردیم.
وی افزود: از دیگر سامانه های ایجاد شده می توان 
به ســامانه ســیاق اشــاره کرد که به قوه قضاییه 
تحویل دادیــم و زمــان توقیف امــوال را که در 
گذشته حدود ۲۰۰ روز بود به چند دقیقه کاهش 

یافت.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی بیان کرد: 
اقدام دیگر کاهش زندانیان چک بود که از حدود 
۱۰ نفر در روز به هر ۲ روز یک نفر در سال ۱۴۰۱ 
رسید؛ اما امســال به هر ســه روز یک نفر رسیده 
اســت که زندانیان خانم به دلیل چک برگشــتی 

کاهش بیشتری داشته  است.
محرمیان ادامه داد: الکترونیکی کردن سرویس ها 
یکی دیگر از اقدامــات بانک مرکــزی در دولت 
سیزدهم است، از جمله سرویس تسهیلات خرد 
به ویژه برای وام ازدواج که بانک ملت و تجارت به 

صورت الکترونیک اجرا می کنند.

740 هزار نفر ارز اربعین دریافت کردند
وی اظهار داشــت: در بحــث ارز اربعین نیز بانک 
مرکزی اقدامات خوبــی انجام داد و بــا توجه به 

اینکه ســالیانه ۲ میلیون زائــر در اربعین داریم، 
سال گذشــته حدود ۲۴۰ هزار نفر ارز اربعین را از 

مبادی رسمی دریافت کردند.
معــاون فناوری های بانک مرکزی خاطرنشــان 
کرد: امسال با ورود نرم افزارهایی همچون بله آمار 
دریافت کنندگان ارز اربعین رشــد قابل توجهی 
داشــته و در بانک های عامل ۵۰ درصد مردم به 
صورت حضــوری و مابقی به کمــک نرم افزارها 
ثبت نام کرده اند که تا صبح امروز )دوشنبه( ۷۴۰ 

هزار نفر ارز اربعین دریافت کردند.
محرمیان گفت: از دیگر اقدامــات بانک مرکزی 
اتصال ابزارهــای پرداخت همچــون کارتخوان 
و ابزارهــای اینترنتی به پرونــده مالیاتی بود که 
شفافیت خوبی در این حوزه ایجاد کرد. با اجرای 
قانــون پایانه های فــروش و ســامانه مودیان از 
مرداد ۱۴۰۱ تمام ابزارهــای پرداخت به پرونده 
مالیاتی متصل شــدند و در این راستا جداسازی 
حساب های تجاری از غیرتجاری انجام شد و همه 
بانک ها به آن متصل شدند و مشــوق هایی برای 

فعالیت تجاری در نظر گرفتیم.

صدور چک الکترونیک در 10 بانک 
عملیاتی شده است

وی دربــاره چک الکترونیک گفــت: صدور چک 
الکترونیک در ۱۰ بانک عملیاتی شــده است و به 
مشتریان خود خدمات ارایه می دهند، در برخی از 
بانک ها که به تازگی به سامانه متصل شدند تعداد 
مشــتریان کم اســت و بانک صادرات بیشترین 

مشتری را دارد.
معاون فناوری های بانک مرکزی بیان کرد: یکی 
از مســایل در حوزه چک الکترونیک این بود که 
این چک هــا تنها در بانک و شــعبه صادرشــده 
پذیرفته می شد و قابلیت نقدشوندگی داشت؛ اما 
این موضوع برطرف شــده و همه شعب دریافت 

می کنند و قابلیت نقدشوندگی دارد.
محرمیان اظهار داشت: یکی از قابلیت های چک 
الکترونیکی این اســت که به صورت الکترونیک و 

غیرحضوری نیز می توان نقــد کرد و در نتیجه آن 
نقش شعبه ها کم رنگ خواهد شد.

چک های کاغذی جمع می شود
وی بیان کــرد: در برنامه هفتم توســعه نیز بانک 
مرکزی مقرر شده چک های کاغذی را جمع کند 
و تنها باید از چک الکترونیک اســتفاده شود و هم 
اکنون نیز بانک های صادرات، تجارت، پارسیان، 
آینــده و کشــاورزی چــک الکترونیــک صادر 
می کنند و به زودی بانک های ملــی و ملت نیز به 

آن اضافه می شوند.
معاون فناوری های بانک مرکزی ادامه داد: حدود 
۴۰۰ هزار چــک الکترونیک صادر شــده و ۳۵۰ 
هزار چک وصول شــده اند و همه بانک ها موظف 

هستند این چک ها را نقد کنند.
محرمیان اظهار داشــت: ســقف اعتباری چک با 
اقدامات مناسبی که در بحث اعتبارسنجی انجام 
شــده در مدل جدید اعتبارسنجی در حوزه چک 
خواهد بود، ســقف اعتباری نیز بر مبنای وصول 
چک خواهد بــود و باید تلاش کنیــم به فعالان 
اقتصادی آسیبی نرسد و به دنبال روشی هستیم 

که آسیب کمی وارد شود.
معــاون فناوری های بانــک مرکزی در پاســخ 
بــه ســوال خبرنــگار ایرنــا در خصــوص عدم 
رعایــت اعتبارســنجی در پرداخــت وام ازدواج 
به متقاضیــان، گفت: تمــام بانک ها به ســامانه 
اعتبارســنجی متصل هســتند، اما پرداخت وام 
ازدواج در همــه بانک ها به صــورت الکترونیکی 

نیست که باید ملحق شوند.
وی توضیح داد: مدل جدید اعتبارسنجی طراحی 
شده که از مدل فعلی ســطح بالایی دارد و دارای 
ســطح پوششــی بالایی است، ســطح پوشش 
مدل فعلی حدود ۳۰ درصــد دارد برای حل این 
موضوع مدل جدید همه ایرانی ها تحت پوشــش 
امتیاز اعتباری قرار می گیرند و این مدل در حال 
پیاده ســازی اســت که از این طریق این مشکل 

برطرف می شود.

وزیر

وزیر نفت گفــت: پرونده پارس 
جنوبی از نظر ما بســته نیست و 
اقدام مهم در این میدان مشترک 
حفــظ و نگهداشــت تولیــد و 
فشارافزایی اســت که مطالعات 
آن در دولــت ســیزدهم رو بــه 
پایان اســت. جواد اوجی در آئین 
آغاز رسمی برداشــت گاز از فاز 
۱۱ پارس جنوبی با حضور ســید 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری 
در عســلویه با اشــاره بــه اینکه 
این دومین بار در ۶ ماه گذشــته 
اســت که رئیس جمهوری برای 
بهره برداری از طرح های صنعت 
نفت به اســتان بوشــهر می آید، 
افزود: اسفندماه پارسال، آیت الله 
رئیســی برای افتتاح پالایشگاه 
طرح توسعه فاز ۱۴ پارس جنوبی 
به عسلویه آمد که با بهره برداری 
از ایــن پالایشــگاه روزانــه ۵۶ 
میلیون مترمکعب بــه ظرفیت 

فرآورش گاز کشور اضافه شد.
وی ادامه داد: در همان مراســم، 
تأکید شــد فاز ۱۱ پارس جنوبی 
در این دولت به بهره برداری برسد 
زیرا رئیس جمهوری بر توســعه 
میدان هــای مشــترک و به ویژه 
تکمیــل فازهــای پارس جنوبی 

تأکید بسیار دارند.
وزیر نفت تأکید کــرد: امروز این 
توفیق حاصل شد و فاز ۱۱ پارس 
جنوبی به بهره برداری رســمی 
رســید و این در حالی اســت که 

خارجی  شــرکت های 
ماننــد توتال، شــل و 
ســی ان پی  ســی  آی 
بین المللــی  )شــاخه 
شــرکت ملــی نفــت 
چیــن( برای توســعه 
این فاز ۲۰ ســال هیچ 

اقــدام عملــی نکردند.اوجی با 
بیــان اینکه این پــروژه طی ۲۰ 
ماه گذشته با تلاش شرکت های 
ملی نفــت ایــران، نفــت و گاز 
پــارس، پتروپارس، مهندســی 
و ســاخت تأسیســات دریایی 
و … بــا پشــتیبانی دولــت به 
بهره برداری رسید، گفت: ارزش 
قرارداد توتال در فــاز ۱۱ حدود 
۴.۸ میلیــارد دلار بــود اما این 
شــرکت به دلیــل تحریم ها در 
سال ۹۷ از توســعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی خارج شد اما کار در دولت 
ســیزدهم متوقف نماند و با این 
باور ما امروز شاهد بهره برداری از 

این پروژه هستیم.
وی با اشــاره به اینکــه در هفته 
دولــت قــرار داریــم و همــه 
دســتگاه ها و وزوارتخانه هــای 
کشــور پروژه های خوبــی آماده 
افتتاح دارند، افــزود: اما به دلیل 
اهمیــت موضــوع، مشــترک 
بــودن میــدان پــارس جنوبی 
و کار بی ســابقه و بی نظیــر در 
توســعه فــاز ۱۱ پارس جنوبی، 
رئیس جمهوری بــرای افتتاح و 

بهره برداری رسمی در 
عســلویه حاضر شدند 
و عملیات بهره برداری 
و تولید گاز از فاز ۱۱ را 
آغــاز کردیم.وزیر نفت 
با تأکید بر لزوم رعایت 
اصول ایمنی و امنیتی 
برای حضــور رئیس جمهوری در 
فاز ۱۱ پارس جنوبــی، ادامه داد: 
برنامه ریــزی بــرای توقف تولید 
انجام شــد اما آیت الله رئیســی 
اجازه حتــی یک لحظــه توقف 
تولید گاز را ندادند.اوجی تصریح 
کرد: با تکمیــل چاه های فاز ۱۱، 
روزانه ۵۰ میلیون متر مکعب گاز 
از فاز ۱۱ پارس جنوبی برداشت 

خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه از آغاز دولت 
ســیزدهم و با توجه به تکالیف به 
وزارت نفت، تکمیــل پروژه های 
نیمــه کاره در دســتور کار قرار 
گرفت، گفت: در ســال ۱۴۰۱، 
۳۴۷ پروژه نیمــه کاره به ارزش 
۱۲ میلیــارد دلار به بهره برداری 
رســید.وزیر نفت افزود: در سال 
۱۴۰۲ نیز ۶۷ پروژه در بالادست 
و پایین دســت صنعــت نفت با 
اولویت افزایــش تولید و تکمیل 
پروژه هــای نیمــه کاره به ارزش 
۱۵ میلیــارد دلار به بهره برداری 
می رسد، تا امروز از این ۶۷ پروژه، 
۲۵ پروژه بــه ارزش ۷.۵ میلیارد 

دلار به بهره برداری رسیده است.

اوجی بــا تأکیــد بــر اینکه در 
پارس جنوبی در دولت سیزدهم 
۱۰ اقــدام مهــم انجــام شــد، 
ادامــه داد: از آن جمله می توان 
بــه افتتــاح و بهره بــرداری فاز 
۱۱ پــارس جنوبــی، راه اندازی 
ســازی  شــیرین  واحدهــای 
میعانــات گازی فازهــای ۲ و ۳، 
احداث خط لوله جدیــد فاز ۱۶ 
پارس جنوبی و افتتاح پالایشگاه 

فاز ۱۴ پارس جنوبی اشاره کرد.
وی تأکید کرد: افزون بر ۶۷ طرح 
نیمه تمام صنعت نفت که امسال 
به بهره برداری می رسد، ۱۵ طرح 
جدیــد نیز در ســال ۱۴۰۲ آغاز 

خواهد شد.
اوجی بــا تأکیــد بــر اینکه در 
توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی، 
۸۰۰ میلیــون دلار صرفه جویی 
ارزی اتفــاق افتاد، گفــت: روال 
عادی ساخت ســکو ۳ تا ۴ سال 
زمان می بــرد و ما توانســتیم با 
جابه جایی ســکو، ۴ سال زودتر 
تولیــد از فــاز ۱۱ پارس جنوبی 
را آغاز کنیم تا آنجا که شــرکت 
توتال و سی. ان. پی. سی که برای 
توســعه این فاز قرارداد داشتند 

امروز انگشت به دهن می مانند.
وی افــزود: در بخش بالادســت 
صنعــت نفت در توســعه میدان 
نفت و گاز، حفاری چاه ها در دریا 
و خشــکی، حفاری افقی و … در 

همه بخش ها خودکفا شدیم.
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